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   PROTOKÓŁ nr IX/25 

sesji Rady Powiatu w Gryfinie 

w dniu 6 marca 2025 r. 

 

IX sesja Rady Powiatu w Gryfinie odbyła się w dniu 6 marca 2025 r. o godz. 14:16 w sali obrad 

Starostwa Powiatowego w Gryfinie przy ul. Sprzymierzonych 4. Posiedzenie otworzył 

Przewodniczący Rady Powiatu w Gryfinie Hubert Andrych i stwierdził, że zgodnie z listą 

obecności aktualnie w posiedzeniu uczestniczyło 18 Radnych, co wobec ustawowego składu 

Rady wynoszącego 19 osób stanowiło kworum pozwalające na podejmowanie prawomocnych 

decyzji (lista obecności radnych - zał. nr 1). Ponadto w posiedzeniu wzięli udział zaproszeni 

goście (zał. nr 2). 

 

I. Sprawy regulaminowe:   

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powitał zebranych gości, Zarząd Powiatu, Radę 

Powiatu, przedstawicieli służb mundurowych, kierowników jednostek organizacyjnych 

Powiatu, naczelników i pracowników Starostwa Powiatowego w Gryfinie, przedstawicieli 

lokalnych mediów, mieszkańców oraz wszystkich, którzy obserwują obrady przez Internet.  

Na protokolantów dzisiejszej sesji powołał Panią Magdaleną Romankiewicz oraz Panią Julię 

Grzegorczyk. Otrzymali Państwo proponowany porządek obrad. Czy są do niego jakieś uwagi? 

Następnie poinformował, że wpłynął wniosek Zarządu Powiatu o zmianę porządku obrad  

(zał. nr 3) polegającą na zdjęciu z porządku obrad projektu uchwały Rady Powiatu w Gryfinie 

w sprawie wyrażenia negatywnego stanowiska wobec zamiarów utworzenia Parku 

Narodowego Doliny Dolnej Odry na druku nr 15a/IX.  

 

Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że na podstawie paragrafu 20 ust. 4 

Regulaminu Rady Powiatu w Gryfinie stanowiącego załącznik nr 1 do Statutu Powiatu 

Gryfińskiego Zarząd Powiatu wnosi o zdjęcie z porządku obrad przedstawionego projektu 

uchwały przez Klub Prawa i Sprawiedliwości z uwagi na to, że projekt naszym zdaniem jest 

przedwczesny, a dodatkowo klub w dniu dzisiejszym wniósł autopoprawkę. Zdaniem Zarządu 

Powiatu projekt wymaga zasięgnięcia opinii od podmiotów i instytucji, które w projekcie 

uchwały zostały przywołane, m.in.: Marszałek Województwa Zachodniopomorskiego, Wody 

Polskie, Dyrektor Parku Krajobrazowego Doliny Dolnej Odry. 
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Radny Paweł Nikitiński powiedział, że chcielibyśmy poznać stanowisko Zarządu albo tak, 

albo nie i na żadne stanowisko się nie pogniewamy. Przedkładamy projekt uchwały, którego 

podjęcie leży w kompetencjach tej Rady, żadnego innego organu jednostki samorządu 

terytorialnego czy gminnej, czy wojewódzkiej, czy wszelkiej innej. I nie będziemy się gniewali 

na opinię negatywną, przyjmiemy ją ze zrozumieniem, natomiast chcielibyśmy ją poznać. 

Przedstawiliśmy na Komisji swoją argumentację co do rozbieżności w ocenie, czy ten projekt 

jest przedwczesny w konfrontacji z zapowiedziami Ministerstwa Klimatu i Środowiska  

o zamiarze utworzenia Parku Narodowego jeszcze w tym roku. Powtórzę też to co 

powiedziałem na Komisji, mianowicie to forum rozmowy o Parku Narodowym powinno być 

szersze. To prawda, powinno być szersze, ale powinno być poszerzone, powinno zawierać  

w sobie także przedstawicieli organów uchwałodawczych gmin, na terenie których jest zamiar 

utworzenia Parku Narodowego. Ja tego na Komisji nie powiedziałem, natomiast między 

wierszami, jeśli ktoś bardzo dokładnie analizuje słowa wypowiadane na ten temat. Dodał,  

że odnosi takie wrażenie, zwłaszcza jeśli chodzi o Gminę Gryfino, że rzeczywiście temat Parku 

za chwilę się zdezaktualizuje, ale to wcale nie będzie oznaczało bezpieczeństwa mieszkańców. 

Tylko wprowadzi się taką formę ochrony przyrody, która będzie miała dokładnie takie same 

sankcje jak Park Narodowy, ale nie będzie wymagała zgody Rady Gminy. Dlatego 

rozmawiamy o samej idei utworzenia parku i przedstawiamy ten argument jasno. My jako 

środowisko polityczne mówimy, że forma ochrony, którą tutaj ustanowiono przed laty, Park 

Krajobrazowy jest wystarczająca. Należy jedynie skierować właściwy strumień pieniądza na 

wykonywanie tej ochrony. Państwo macie większość w Radzie Powiatu i przegłosujecie każdy 

wniosek. Natomiast sprawa jest wyjątkowo prosta. Czy wspólnota chce rozszerzenia formy 

ochrony, czy też nie? Wspólnotą jest także liczba mieszkańców, czy mieszkańcy, którzy 

funkcjonują na terenie Powiatu Gryfińskiego, a my jesteśmy ich reprezentantami. Ponieważ 

trudno sobie wyobrazić ideę referendalną na terenie całego Powiatu Gryfińskiego, a idea 

referendalna w Gminie Gryfino upadła, więc ciężar odpowiedzialności i też wyrażania pewnej 

opinii spoczywa w tej chwili na organach jednostek samorządu terytorialnego. Nie podzielamy 

Państwa opinii, że w świetle tej wiedzy i informacji, które zebraliśmy głosowanie nad tą 

uchwałą jest przedwczesne. I nie obrażę się na to, jeśli są wśród Państwa zwolennicy Parku 

Narodowego, tylko trzeba wziąć za tę decyzję odpowiedzialność i je wyrazić. I my także tego 

oczekujemy, zarówno od Zarządu Powiatu, który chcemy, żeby zaopiniował i wyraził swoje 

stanowisko co do zachowania formy ochrony przyrody poprzez funkcjonowanie Parku 

Krajobrazowego i odstąpienie bez względu na wszelkie szczegóły od innych form. Sprawa jest 

zerojedynkowa, a czasu wcale nie ma na działanie, bo nasze wnioski o to, żebyśmy spotkali się 
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w poszerzonym gronie z radami gmin, na terenie których Park ma powstać, nie spotkało się jak 

na razie ze zrozumieniem, więc używamy innych form, które przewidziane są  

w demokratycznej procedurze doprowadzenia do zachowania formy ochrony przyrody  

w postaci parku krajobrazowego. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że zanim oddam głos dalej, pozwoli Pan, 

że się odniosę do tego, co Pan powiedział. W moim odczuciu Państwa projekt uchwały jest 

przedwczesny, to znaczy powiedział Pan, czego Pan sobie nie wyobraża i między innymi ja 

sobie nie wyobrażam czegoś takiego jak głosowanie nad ideą utworzenia tego parku przed 

momentem poznania, tak jak Pan powiedział, woli wspólnoty, a wyrazem woli wspólnoty 

będzie również uchwała Rady Miejskiej w Gryfinie, bo rozumiem, że rozmawiamy w tym 

momencie o Gryfinie, który miał być newralgicznym punktem zapalnym tej dyskusji.  

Nie wyobrażam sobie podjęcia takiej uchwały. Odbywają się w tym momencie konsultacje, 

które trwają i będą trwać do momentu, kiedy ostatnie pytania nie znajdą odpowiedzi. Oprócz 

tego uważam, że co do tego się zgadzamy, że Park Narodowy jest tak ważną sprawą, że wymaga 

szczególnej uwagi. I fajnie, jakby opinia publiczna wiedziała o tym, że to głosowanie dzisiejsze, 

które miałoby się odbyć lub nie, nie przesądza tego, nad czym będziemy głosować  

w przyszłości, w konsekwencji, to znaczy nad formą tej ochrony przyrody, czyli granicami  

i otuliną. Ta dyskusja będzie i to dzisiejsze głosowanie w żaden sposób nie przesądza tego, czy 

to docelowe głosowanie, które tutaj na pewno wybrzmi, czy my to przyjmiemy, czy odrzucimy. 

My dzisiaj rozmawiamy o czymś, co w moim odczuciu jest przedwczesne. Wyraziłem to na 

komisji i chciałbym, żeby to wybrzmiało.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że z moich informacji wynika, tu odnosząc się 

do słów Pana Radnego Nikitińskiego, że 28 marca odbędzie spotkanie otwarte w hali sportowej 

w Gryfinie, więc faktycznie spotkają się strony i na pewno wybrzmi ten aspekt, o którym Pan 

mówi. Natomiast Zarząd Powiatu podchodzi do sprawy merytorycznie. Przywołane  

w stanowisku fakty uważam, że powinny mieć odzwierciedlenie, przede wszystkim wyrażone 

przez instytucje, które tam zostały przywołane. Dlatego też powiedzieliśmy, że składamy 

wniosek o zdjęcie z porządku obrad projektu uchwały, aby otrzymać opinie i w tym zakresie 

mieć pełną wiedzę. W związku z tym uważam w dalszym ciągu, że w dniu dzisiejszy ten punkt 

powinien być zdjęty z porządku obrad. Niemniej jednak wskazałam również i Państwo też to 

wskazali, że składając dzisiaj autopoprawkę, projekt uchwały wymaga jeszcze 

doszczegółowienia.  
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Radny Remigiusz Rzepczak powiedział, że sam ten projekt uchwały jest projektem, który tak 

naprawdę otwiera wiele pytań, bo na przykład bardzo ciekawą kwestią jest podnoszona w nim 

sprawa planu rzeczowo-finansowego określającego niezbędny poziom nakładów oraz realnych 

możliwości zagwarantowania finansowania dla planów inwestycyjnych w parku, obiecanych 

przez Ministerstwo Środowiska i Klimatu. W tym projekcie uchwały jest podnoszona kwestia 

braku szczegółowych analiz w tym studium wykonalności projektu, inwentaryzacji 

przyrodniczej, czy planu ochrony i w związku z tym ja analizując ten projekt uchwały  

i postawione w nim kwestie, jestem bardzo ciekaw jak na te kwestie odpowiedzą 

przedstawiciele Ministerstwa Klimatu i Środowiska. Sądzę, że kwestie podnoszone w tym 

projekcie uchwały i może to koresponduje z tym o czym mówiła wcześniej Pani Starosta, 

zostaną przedłożone resortowi, bo to są sprawy bardzo ważne. Nie wyobrażam sobie, żebyśmy 

mogli w jakiś rzeczowy sposób podjąć jakąkolwiek uchwałę bez poznania odpowiedzi na te 

sprawy, bo Panowie składając ten projekt uchwały to w moim rozumieniu również zadaliście 

bardzo ważne pytania, na których my potrzebujemy i oczekujemy odpowiedzi ze strony 

Ministerstwa Klimatu i Środowiska.  

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że ponieważ mamy dosyć bogaty porządek obrad, 

postaram się bardzo krótko już podsumować nasze stanowisko. Podejmowanie uchwały przez 

Radę Powiatu po podjęciu uchwał przez Rady Gmin nie będzie miało żadnego znaczenia 

prawnego. Nie będzie miało znaczenia prawnego także w momencie, kiedy ewentualnie byśmy 

tę uchwałę podjęli, ale będzie miało inne znaczenie. Będzie miało znaczenie co do opinii  

19 osób wybranych przez mieszkańców na terenie Powiatu Gryfińskiego, czy chcą zmiany 

formy ochrony. To o to chodzi właśnie w tym projekcie uchwały, żeby się wypowiedzieć jasno 

i kategorycznie, czy chcemy, czy nie chcemy. Ja rozumiem, że Państwo nie chcecie - ja się nie 

obrażę, jeśli Państwo będziecie mieli inne stanowisko niż my, bo być może to będzie też 

podpowiedź dla poszczególnych gmin, jak to jest widziane przez organ uchwałodawczy  

w Powiecie Gryfińskim, ale istotą demokracji jest podejmowanie decyzji, a nie uciekanie od 

nich. Nasze środowisko polityczne z przyczyn, o których mówiłem na komisji jest 

zdecydowanym przeciwnikiem tworzenia Parku Narodowego. Z przyczyn, o których 

wielokrotnie mówiliśmy na sesji. I argumenty, które dotąd są przedstawiane przez drugą stronę, 

niestety także z publicznie wyrażanym kłamstwem, które jest kierowane w kierunku naszego 

środowiska, nie zmieni się. My reprezentujemy pogląd, do którego Was zachęcamy i nie 

pogniewamy się, jeśli to nam się nie uda, ale mam wrażenie, do kolegi Radnego też się zwrócę, 

że porusza Pan zagadnienie istotne. Różnica między nami jest taka, że my  
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tę problematykę śledzimy dosyć wnikliwie i nie zaprezentowalibyśmy Państwu tego projektu 

uchwały, tylko po to, żeby go postawić. My dosyć długo czekaliśmy z tym projektem uchwały. 

On jest efektem tych wszystkich rzeczy, które wydarzyły się i które się nie wydarzyły.  

Nie wydarzyło się wspólne posiedzenie rad, nie można było zabrać głosu podczas konsultacji 

z Ministrem, co przewidywałem na sesji Rady. Tak Pani Starosto, prosiłem o głos i nie został 

mi udzielony. To nie jest też tak, że możemy być na konsultacjach i słuchać monologów, które 

nie wiadomo ile trwają, a kiedy prosimy o głos jest nam nie udzielany. My to przewidzieliśmy. 

Ja wtedy prosiłem o to, żeby spotkanie z Ministrem miało rangę połączonych posiedzeń Rady 

Powiatu Gryfińskiego i Rady Miejskiej w Gryfinie, bo wtedy bylibyśmy równoprawnymi 

uczestnikami dyskusji, a tak byliśmy widzami, którym można było udzielić głosu lub nie. 

Oczywiście były spotkania też w Starostwie Powiatowym, wybrzmiewają zawsze te same 

treści, z jedną zasadniczą, nieprawdziwą informacją, że otulina jest zmieniana w tej samej 

formie, w której jest określana granica Parku Narodowego. To jest nieprawda. Jeśli urzędnik 

publiczny w randze wiceministra na forum osób zainteresowanych z uporem maniaka powtarza 

tę problematykę, to o czym tak naprawdę jeszcze dyskutować? My na to ryzyko zwracamy 

uwagę, nie tylko z perspektywy funkcjonowania jednej gminy czy szeregu gmin, ale także 

interesu Państwa Polskiego, bo ten projekt de facto, widzimy takie ryzyko, doprowadzi  

do utraty żeglowności Odry, wbrew temu co dziś się oficjalnie mówi i taki jest jeden z jego 

celi. Nie będę więcej zabierał głosu, Pani Starosta mam nadzieję, że się nie pogniewa, ja  

w ogóle uważam, że Pani Starosta uważa tak jak ja, tylko nie chce jeszcze wyrazić tego poglądu. 

Zachęcam Panią do odwagi. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że zachęcam Państwa do pobrania 

potrzebnej wiedzy, żeby móc taką decyzję podejmować. Stanowisko, decyzję, uchwałę.  

Nie mamy, ponieważ nie zakończyły się. Nie mamy tej wiedzy, ponieważ nie zakończyły się 

konsultacje. Szanowni Państwo uważam, że znajdujemy się w momencie, w którym konsultacje 

nadal są prowadzone i zachęcam do udziału w tych konsultacjach, łącznie z tym co powiedziała 

Pani Starosta o tym, że takowe będą się odbywać.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że odniosę się do odwagi. Ja odwagę mam, bo 

jak przyjechał Pan Minister to ja wypowiedziałam swoje stanowisko jasno i wyraźnie  

i powiedziałam jakie aspekty ewentualnie budzą moje wątpliwości. Ubolewam, że nikogo  

z Państwa klubu nie było na tym spotkaniu, bo w tym momencie moglibyście Państwo 

rozmawiać z osobami, które odpowiadają za przeprowadzenie konsultacji i za wprowadzenie 
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tych zmian. W dniu dzisiejszym podtrzymuję stanowisko Zarządu odnośnie zdjęcia projektu 

uchwały z porządku obrad, bo dla mnie już teraz w tej dyskusji wybrzmiewa coś zupełnie 

innego. Państwo wskazują, że są za utrzymaniem Parku Krajobrazowego. Ale Państwo  

w uzasadnieniu i też to wykazałam, wykluczają się raz pisząc w uzasadnieniu, że Park 

Krajobrazowy spełnia oczekiwania i daje gwarancję dla Gminy Widuchowa i Gryfino, a dwa 

zdania niżej Państwo piszecie, że niestety Park Krajobrazowy nie spełnia takich zadań.  

W związku z czym uważam, że naprawdę w wielu punktach, Panie Radny, jesteśmy zgodni co 

do pewnych faktów i inni Radni to też potwierdzają, ale mamy również obawy. Przytoczone  

w uzasadnieniu, raz jeszcze podkreślę fakty, wymagają po prostu opinii organów, które za to 

odpowiadają i są merytoryczne. I na tym chciałabym zakończyć swoje stanowisko i powiedzieć, 

że odwagi mi nie brakuje, bo potrafię twarzą w twarz stanąć z osobami, które przygotowują 

projekt. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych w związku z brakiem głosów w dyskusji zarządził 

głosowanie nad przycięciem wniosku o zmianę porządku obrad, który został przyjęty 

większością głosów (13 za; 0 wstrz.; 5 przeciw). Następnie Przewodniczący zarządził 

głosowanie nad przycięciem porządku obrad wraz ze zmianą, który został przyjęty większością 

głosów (13 za; 0 wstrz.; 5 przeciw, stanowi zał. nr 4). Imienne głosowania stanowią  

zał. nr 5. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poinformował, że nie wpłynęły uwagi do protokołu 

nr VII/24 z dnia 19 grudnia 2024 r. oraz do protokołu nr VIII/25  z dnia 16 stycznia 2025 r.  

i zarządził głosowania nad protokołami, które zostały przyjęte większością głosów (protokół  

nr VII/24 - 17 za; 1 wstrz.; 0 przeciw; protokół nr VIII/25 - 17 za; 1 wstrz.; 0 przeciw ). Imienne 

głosowania stanowią zał. nr 5.  

 

II. Sprawozdanie z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku Powiatu 

Gryfińskiego za 2024 rok (druk nr 1/IX). 

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że Komisja Bezpieczeństwa i Porządku została 

utworzona w Powiecie Gryfińskim w związku z artykułem 38 ustawy o samorządzie 

powiatowym w celu realizacji zadań wynikających z tego artykułu. Komisja Bezpieczeństwa  

i Porządku, tak jak Państwo mają w dokumencie, który do  dnia 31 stycznia zobligowana byłam 

Państwu przedstawić, działała w dwóch składach. Skład Komisji Bezpieczeństwa zmienił się 
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w związku z wyborami samorządowymi i w maju podjęłam stosowną uchwałę, aby powołać 

nowych członków tegoż gremium. Jeżeli chodzi o osoby, które funkcjonują w Komisji 

Bezpieczeństwa, są to Radni delegowani przez Radę Powiatu - Pani Anna Pastuła i Pan Hubert 

Krysiak. Jest również Pan Maciej Łempicki - Komendant Powiatowy Państwowej Straży 

Pożarnej, Pani Bożena Stawiarska - Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie   

w Gryfinie, Pan Krzysztof Krawczyk - Naczelnik Wydziału Zarządzania Kryzysowego, Pan 

Piotr Hałuszczak - Zastępca Komendanta Powiatowej Policji w Gryfinie oraz Pan Jarosław 

Łysik, również delegowany przez Komendanta Powiatowego Policji. W pracach Komisji 

uczestniczy zawsze Prokurator Pan Radosław Grabusiński. Następnie szczegółowo 

przekazałam informację na temat czterech spotkań, które odbyły się po miesiącu maju. 

Spotkania dotyczyły przede wszystkim spraw regulaminowych wynikających też z przyjętego 

programu. Nasze służby wypowiadały się w stosunku do swoich kompetencji, które na nich 

spoczywają w zakresie zabezpieczenia przygotowania wypoczynku letniego. Kolejna komisja 

wynikła zupełnym przypadkiem, ponieważ mieliśmy incydent w Bielinku, chodziło  

o podejrzenie zakwitu złotej algi. Służby również zdawały nam relacje na bieżąco. Był też 

przedstawiciel Wód Polskich, zapraszaliśmy też osoby z Urzędu Marszałkowskiego, na bieżąco 

tematyka była wyjaśniana. Następnie kolejne spotkanie dotyczyło podsumowania letniego 

wypoczynku. Było ono z opóźnieniem, ponieważ w międzyczasie pojawiła się akcja zagrożenia 

powodziowego i musieliśmy zrealizować ten temat z opóźnieniem w listopadzie, ponieważ 

działaliśmy wtedy w zespole kryzysowym, a nie w Komisji Bezpieczeństwa. Podsumowanie 

wakacji tegorocznych i wypoczynku letniego było dokonane w sposób przeglądowy. Wszystkie 

instytucje mówiły o napotkanych ewentualnych problemach, ale też wskazywały, że był to letni 

wypoczynek – tzw. spokojny. Ze względu na położenie Powiatu przy akwenach wodnych, nie 

było akurat żadnego zdarzenia, które byłoby niepokojące, czyli nikt podczas wypoczynku nie 

zginął. Natomiast była sytuacja z obozu, który ze względu na warunki pogodowe, wietrzność  

i deszcze musiał zostać przeniesiony z miejsca biwakowania w lesie do świetlicy w Żelechowie. 

Zdarzyło się to dwukrotnie. Podejmowaliśmy również zagadnienia problemu łączności na 

terenie Powiatu Gryfińskiego. Dodatkowo jako pierwsi zajmowaliśmy się nową ustawą  

o obronie cywilnej, która weszła w życie, ale w tej chwili ten rok będzie rokiem wykonawczym 

w zakresie nowych zadań. Mam już informacje odnośnie funduszy, które będą na ten cel 

kierowane. Będziemy na pewno mieli dużo pracy przed sobą. Oczywiście akceptowany był 

również budżet powiatu w zakresie zarządzania kryzysowego. Na ostatnią komisję 

zaprosiliśmy wszystkich wójtów i burmistrzów, ponieważ bardzo ważnym zagadnieniem było 

drogownictwo i stan wszystkich dróg pod względem zapewnienia bezpieczeństwa. 



 

8 

 

Wymieniliśmy się tutaj swoimi spostrzeżeniami. Niektóre usprawnienia w związku z tą 

wymianą informacji będą na bieżąco wdrażane. Także podsumowując należy stwierdzić,  

że Komisja spotykała się realizując zagadnienia planowe, ale i też odpowiadając na interwencje 

w zakresach, o których mówiłam i które wskazywałam w swoim sprawozdaniu.  

 

Radny Hubert Krysiak powiedział, że wychodzi do Pani Starosty z wnioskiem formalnym  

o uzupełnienie składu osobowego Komisji Bezpieczeństwa i Porządku Powiatu Gryfińskiego  

o Prezesa Oddziału Powiatowego Związku Ochotniczych Straży Pożarnych w Gryfinie Pana 

Pawła Trzaskosia (pismo znak: BRZ.0002.9.2025.MR stanowi zał. nr 6), jeżeli jest taka 

możliwość. „Największą grupą” ratowniczą i dbającą o porządek publiczny i bezpieczeństwo 

publiczne na terenie Powiatu Gryfińskiego są jednostki OSP ramię w ramię z drużyną z PSP.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar odpowiadając podkreśliła, iż w ślad za dzisiejszą 

wypowiedzią, pan Radny otrzyma odpowiedź również na piśmie. Komisja Bezpieczeństwa  

i Porządku Publicznego jest powołana w takim składzie i ten skład będę chciała zachować. 

Wynika to z wielu względów. Są to też względy bezpieczeństwa, bo niektóre poruszane 

zagadnienia chociażby związane z działaniami Policji na terenie Powiatu Gryfińskiego,  

w terenie przygranicznym, wymagają poufności i staranności przy ich rozpatrywaniu. 

Natomiast nic nie stoi na przeszkodzie, w każdym momencie - naprawdę jestem bardzo otwartą 

osobą - jest możliwe doproszenie osób na Komisję w ramach zaproszenia do współpracy.  

To nie jest pierwsza propozycja. Występowały do mnie już inne podmioty, które również w tej 

Komisji chciałyby być. Natomiast żeby zachować przejrzystość, staranność i odpowiedzialność  

za przepływ informacji, uważam, że powinniśmy zachować tę Komisję w składzie 

zaproponowanym w maju. Natomiast oczywiście zaproszenie przy tematach ekspertów jest 

wskazane i tak się dzieje. Współpraca z Panem Komendantem OSP jest tutaj naprawdę bardzo 

dobra. Natomiast nie byłabym wtedy konsekwentna odmawiając innym osobom, które również 

zgłaszały swoją aplikację już wcześniej. 

 

III. Informacja o stanie porządku i bezpieczeństwa publicznego oraz sprawozdanie  

z działalności Komendy Powiatowej Policji za 2024 r. (druk nr 2/IX). 

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja powiedział, że jest mi 

niezmiernie miło uczestniczyć po raz pierwszy w sesji Rady Powiatu Gryfińskiego.  

W telegraficznym skrócie przekażę Państwu informację na temat stanu bezpieczeństwa  
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i porządku publicznego na terenie Powiatu Gryfińskiego. Jeżeli będziecie mieć Państwo jakieś 

pytania to odpowiem, jeżeli nie będę w stanie to udzielę w formie pisemnej. Z materiałem 

pewnie się Państwo zapoznaliście. W tym sprawozdaniu nie ma informacji na temat powodzi. 

W trakcie prezentacji (zał. nr 7) powiem kilka słów odnośnie tego jakie siły i środki były 

zaangażowane w te działania. Zacznę od pionu prewencji i od Krajowej Mapy Zagrożeń 

Bezpieczeństwa. Chciałbym nadmienić, że jest to bardzo dobre narzędzie, które funkcjonuje  

w polskiej Policji od około 8 lat. Jest to bardzo dobre narzędzie dla wszystkich mieszkańców 

mieszkających na terenie Polski, którzy nie wychodząc z domu a mając dostęp do Internetu, 

mogą wejść na Krajową Mapę Zagrożeń i zaznaczyć jakie mają bolączki.  Dla zobrazowania 

macie Państwo dane liczbowe, jak to się przedstawiało w zakresie liczby zgłoszeń, liczby 

zgłoszeń potwierdzonych, liczby zgłoszeń wyeliminowanych, liczby zgłoszeń 

niepotwierdzonych. Jeszcze brakuje przekazanych innym instytucjom, ale to wygląda tak, - 

widzicie Państwo rok 2022 do 2024, że liczba zgłoszeń systematycznie wzrasta, jak również 

zgłoszeń potwierdzających. Najczęściej mieszkańcy zgłaszają sprawy dot. przekroczeniu 

dozwolonej prędkości, spożywania alkoholu w miejscach niedozwolonych, niewłaściwej 

infrastruktury drogowej, nieprawidłowego parkowania, nielegalnych rajdów samochodowych 

– ten wachlarz jest dość szeroki. Następnie przedstawione zostały wybrane elementy służby 

prewencyjnej w roku 2024 w porównaniu do 2023 – zostało to zaznaczone w kolorze 

czerwonym. Liczba ujawnionych wykroczeń - 7754, liczba sporządzonych wniosków  

o ukaranie - 753, liczba nałożonych mandatów - 2722, liczba zastosowanych środków 

oddziaływania wychowawczego 3792. Następnie zatrzymanych sprawców na gorącym 

uczynku - 169, ujawnionych osób poszukiwanych - 257, wywiady i ustalenia - 4457, 

zrealizowanych doprowadzeń - 1024, wylegitymowano 13 186 osób. Liczba odwiedzin rodzin 

objętych procedurą niebieskiej karty - 329, liczba sporządzonych niebieskich kart -144.  

W tej kwestii niepokojąca jest sytuacja, że jest znaczny wzrost sporządzonych kart niebieskich,  

co świadczy, że coraz częściej  dochodzi do przemocy w rodzinie. Liczba zastosowanych przez 

policjantów, Policję zakazów i nakazów jest to nowy środek, gdzie policjanci mają 

uprawnienia, że mogą taki zakaz, nakaz zastosować. W roku ubiegłym było ich 19  

i w porównaniu do roku 2023 było ich o 14 więcej. Kolejny slajd przedstawia bezwzględną 

liczbę policjantów skierowanych do służby w przeciągu ostatnich 5 lat. W 2024 r. 

skierowaliśmy 7509 policjantów, tutaj najczęściej wykazujemy policjantów, którzy wkraczają 

do służby na terenie innych jednostek naszego województwa, czyli jeżeli policjanci ruchu 

drogowego jadą gdzieś na sezon, czy biorą udział w zabezpieczeniach różnego rodzaju imprez 

sportowych, masowych na terenie Szczecina, to oni nie są tutaj uwzględnieni. Następny slajd - 
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czas służby dzielnicowego w obchodzie. Jest to nasz miernik, który w  2024 r.  był  na poziomie 

77,1%.  Jest to miernik wskazujący, żeby dzielnicowy nie siedział w biurze, a jak najwięcej 

czasu spędzał w rejonie służbowym. Następny slajd  - Liczba interwencji ogółem,  w roku 2024 

generalnie był znaczny wzrost od ponad 3 000 interwencji i wyniósł - 14 592.  Następnie - 

Średni czas reakcji w przypadku interwencji pilnych - w ramach 14 592 interwencji 

odnotowano 1537 pilnych. Generalnie nie mi oceniać czas pomocy, bo jeżeli ktoś potrzebuje 

pomocy to nawet oczekiwanie minuty, dwóch, trzech będzie się dłużyło , ale nie borykamy się 

już z taką ilością wakatów jak jeszcze to było rok, dwa czy trzy lata temu. Następny slajd - Stan 

bezpieczeństwa w ruchu drogowym, w 2024 r. odnotowanych zostało 55 wypadków 

drogowych, czyli o 6 więcej niż w roku 2023. Liczba zabitych  - 7  osób w 2024, a 6 w 2023 r. 

Uważam, że  jest to o sześć, siedem osób za dużo. Liczba rannych 69 w 2024 r., w porównaniu 

do 2023 r. o 3 osoby ranne mniej.  Następny slajd - Wypadki z udziałem pieszych w Powiecie 

Gryfińskim. W 2024 r. mieliśmy wzrost w porównaniu do roku 2023. Był on zbliżony do roku 

2022. To jest 11 do 12 z tym, że aż jedna osoba została zabita i uważam, że to już o jedną osobę 

za dużo. Następny slajd - Kolizje drogowe generalnie w Powiecie Gryfińskim,  utrzymują się 

generalnie na tym samym poziomie. Następny slajd - wybrane elementy służby ruchu 

drogowego, zatrzymano  454 dowody rejestracyjne i w porównaniu do roku 2023 jest ich  

o 90 mniej,  zatrzymanych praw jazdy w 2024 r. było 75, natomiast w 2023 - 54. Czyli też  

w tym przypadku widać zauważalny wzrost zatrzymywania dokumentów prawa jazdy. W 2024 

r. zatrzymaliśmy 9 dokumentów prawa jazdy, natomiast w 2023 r. - 11. Jest jeszcze niepokojąca 

sytuacja, bo w roku 2024 r. zanotowaliśmy duży wzrost zatrzymanych osób, które kierowały 

pojazdem w stanie nietrzeźwości. W 2023 r. mieliśmy 101 osób, a w 2024 r. - 133 i również 

wzrost osób kierujących po użyciu alkoholu z 12 do 30 osób. W 2024 r. zostało 

przeprowadzonych badań na zawartość alkoholu w wydychanym powietrzu 22 418,  

a w 2023 r. - 10744. Zapewne jeszcze gro osób jeździ, gdzie jeszcze po prostu udaje im się  

w jakiś sposób nas ominąć. Prowadzimy różnego rodzaju działania z wykorzystaniem, tak jak 

w ubiegłym roku, bezzałogowego statku powietrznego policji. Z analizy zdarzeń drogowych 

wynikało, że główną przyczyną zdarzeń w ruchu drogowych zaistniałych na terenie Powiatu 

Gryfińskiego było nieustąpienie pierwszeństwa przejazdu. Dwukrotnie takie działania były 

przeprowadzane w 2024 r. i ujawniono łącznie 35 wykroczeń w związku z niezastosowaniem 

się do znaku B-20, czyli stop. Dzisiaj, czy wczoraj mieliśmy też takie działania i jednego dnia 

już mieliśmy 32 osoby. Mówimy o drodze wojewódzkiej i krajowej Pniewo, a Gryfino, czyli 

Stacja Paliw Moya. Następny slajd - działania „trzeźwość”, te działania też prowadzimy  

w różnych miejscach o różnych porach, ale tylko chcę nawiązać do 2 września 2024 r., gdzie 
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przebadaliśmy 400 osób, z czego niestety aż 6 osób kierowało pojazdem w stanie nietrzeźwym, 

a jedna po użyciu alkoholu. I też jak rozmawialiśmy na naszej odprawie z Panią Starostą, czym 

to było podyktowane, czy rodzice byli tak szczęśliwi, że zakończyły się wakacje, dzieci poszły 

do szkoły i do przedszkoli, czy po prostu jakaś inna okoliczność? Oczywiście oprócz tego,  

że zatrzymujemy, doprowadzamy,  to prowadzimy też różnego rodzaju profilaktykę  

i w 2024 r. na terenie Powiatu Gryfińskiego przeprowadziliśmy łącznie 78 takich spotkań 

profilaktycznych, w których wzięło udział około 3000 osób. Generalnie zaczynamy od pory 

zimowej, czyli bezpieczne ferie, później bezpieczne wakacje, bezpieczna droga do szkoły  

i takimi działaniami kwartalnymi bardzo szybko dochodzimy do następnego roku. Następnie 

chciałbym tylko przekazać informację, której nie ma w prezentacji, a mianowicie ilość 

policjantów biorących udział w operacji powódź, była podoperacja Gryfino i ona odbyła się dla 

nas w dwóch terminach 18 września - 2 października oraz  2 - 8 października. W trakcie tych 

działań na terenie Powiatu Gryfińskiego nie odnotowano interwencji związanych  

z ujawnianiem wykroczeń lub przestępstw związanych z wprowadzonymi zakazami w rejonie 

rzeki Odra. W okresie  18 września - 2 października zaangażowano 246 policjantów z Komendy 

Powiatowej Policji w Gryfinie, 22 stermotorzystów z augmentami – mowa o tym, że były  

22 służby i na tych służbach był zawsze stermotorzysta. Do podoperacji powódź skierowano 

również 268 policjantów Oddziału Prewencji Policji w Szczecinie. W czasie działań w okresie 

18 września - 2 października wykorzystano 115 pojazdów służbowych. Przejechano łącznie  

14 046 kilometrów i 11 łodzi przepracowało 37 motogodzin. Nie odnotowano strat w mieniu 

policyjnym, nie odnotowano wydarzeń nadzwyczajnych z udziałem policjantów biorących 

udział w zabezpieczeniu działań. Była bardzo dobra współpraca z podmiotami 

pozapolicyjnymi, tj. z Wojskiem Polskim, Państwową Strażą Pożarną, OSP, Sztabem 

Kryzysowym, na poziomie gmin, powiatu, Strażą Miejską oraz z przedstawicielami 

samorządów poszczególnych gmin. Natomiast w okresie 2-8 października było 

zaangażowanych 90 policjantów Komendy Powiatowej w Gryfinie, 6 stermotorzystów,  

120 policjantów oddziału prewencji policji, 42 pojazdy służbowe przejechały 816 kilometrów. 

Również w tym okresie nie było ani wykroczeń, ani przestępstw związanych z prowadzeniem 

zakazu w rejonie rzeki Odra, jak również nie było żadnych nadzwyczajnych zdarzeń z udziałem 

policjantów. Następny slajd - pion kryminalny, czyli zdarzenia kryminalne. Slajd przedstawia 

przestępczość ogólną. W 2024 r. mieliśmy 1547przestępstw wszczętych. Jest to o 130 więcej 

niż w roku 2023. Natomiast wykrywalność była wyższa w 2024 r. i wynosiła ona 72,8 %,  

70 proc. było w 2023 r., gdzie średnia wojewódzka wynosiła - 67,2%. Przestępczość ogólna 

bez artykułu 209, czyli tzw. niealimentacja. W 2024 r. mieliśmy 1547 takich wszcząć, natomiast 
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w 2023 r. było o 100 mniej, tj. 1471. Wykrywalność jest na poziomie 71%. Ona też rośnie, ale 

to też w związku z tym, że rośnie ilość wszcząć w tej kategorii przestępstw. Następny slajd - 

Przestępczość kryminalna, w 2024 r.  mieliśmy 1003 wszcząć, w porównaniu do roku 2023 jest 

to o 110 przestępstw mniej. Wykrywalność o niespełna 2 % większa. Tu również przestępczość 

kryminalna bez artykułu  209 kk - niealimentacja. Wszczętych było 896, czyli o prawie 100 

mniej. Wykrywalność również wyższa niż w roku 2023. Wykrywalność wojewódzka - 58,8 %. 

Następny slajd - Przestępczość narkotykowa. Generalnie utrzymuje się na tym samym 

poziomie. Delikatnie spadła wykrywalność w tej kategorii przestępstw. W 2023 r. mieliśmy 

93,8% wykrywalności. W 2024 - 81% przy 97,1 % średniej wojewódzkiej. W 2024 r. na terenie 

Powiatu Gryfińskiego zabezpieczyliśmy prawie 12 kg środków odurzających. Na dzień 

dzisiejszy mamy już ponad 9 kg środków zabezpieczonych, a jak mówiliśmy Pani Staroście  

na odprawie, to było 8 kg. Następny slajd - Przestępczość gospodarcza, również jest 

zauważalny wzrost - wszczętych 291 do 229. Wykrywalność wzrasta - w 2023 r. mieliśmy 

41,6%, w 2024 r. - 56,8%. Generalnie też nie ulega wątpliwości, że jest to też efekt doszkalania 

się policjantów. Gro policjantów jest młodych, przez dłuższy okres nie były prowadzone 

różnego rodzaju szkolenia, czy to na szczeblu wojewódzkim, czy krajowym. Od pewnego czasu 

to ruszyło i widać to w efekcie pracy policjantów. Następny slajd – Przestępstwa 17 razy 7, 

przestępczość, która jest najbardziej uciążliwa dla naszego społeczeństwa. Tutaj jest delikatny 

spadek i to jest pocieszające - 305 do 331 - wykrywalność również wzrasta. W 2024 r. -  51,4% 

w 24, w 2023 r. – 54,3%. Średnia wojewódzka - 51,1%. Następny slajd – Przestępczość  

z art. 158 KK - bójka i pobicie,  w 2024 r. o 4 więcej wszczęcia niż w roku 2023. Wykrywalność 

- spadek mamy 75% przy wykrywalności w 2024 r. W porównaniu do 2023 r., gdzie mieliśmy 

100%, to jest 20, ale jak Państwo widzicie też magia małych cyferek. Jedna n-ka i generalnie 

wykrywalność spada o 1/3. Następny slajd - Przestępstwa z art. 278 KK - kradzież. Jak Państwo 

widzicie ono generalnie się utrzymuje na tym samym poziomie, bo 123 do 129. Tutaj delikatna 

wykrywalność 43,6 % a 44,1%. Ale idziemy troszeczkę do przodu przy średniej wojewódzkiej 

47,6% wykrywalności. Następny slajd - Przestępstwa z art. 279 KK – kradzież z włamaniem,  

w porównaniu do roku 2023 to jest o 30 niespełna tych zdarzeń mniej. Wykrywalność na 

poziomie 35% jest to nie za wiele, ale jak już mówiłem mamy policjantów młodych, którzy 

cały czas się szkolą, nabierają doświadczenia i uważam, że z perspektywy przyszłości to ta 

wykrywalność będzie na poziomie wyższym. Średnia wojewódzka wynosi 50,5%.  Następny 

slajd - Przestępstwa z art. 280 KK – rozbój, to ta przestępczość, gdzie wykrywalność mamy 

100% zarówno w 2023 r., jak i w 2024 r. wszcząć było na tym samym poziomie 4 do 4. 

Następny slajd - Przestępstwa z art. 288 KK – zniszczenie rzeczy,  uważam, że to jest taka 
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przestępczość, którą najtrudniej chyba wykryć i też ją tak oceniają policjanci. Mamy mniej 

wszcząć - w 2024 r. było 59, a w 2023 r. - 73. Tutaj jest zauważalna wykrywalność - w 2023 r. 

- 34,8%, a w 2024 r. - 53,1%. Następny slajd - Przestępstwa z art. 157 KK – uszczerbek na 

zdrowiu, tu mamy wzrost z 51 do 35. Wykrywalność delikatnie niższa - 91,2% , ale uważam, 

że jakbyśmy mieli w każdej kategorii wykrywalność powyżej nawet 75, to jest ona bardzo 

dobra. Średnia wojewódzka - 90,6%. Kolejny slajd – zabezpieczenie mienia i odzyskanie 

mienia. Tutaj dla Państwa zobrazowania, oczywiście jak zatrzymujemy, rozliczamy sprawców 

przestępstw, to staramy się też jakby sięgnąć do ich kieszeni, bo jest to najbardziej uciążliwe. 

Rok 2024 w porównaniu do 2023 r. - jest znaczna różnica, że nie za wiele udało nam się 

zabezpieczyć, ale to też jakby świadczy o tym, że ci sprawcy, też mają swoje sposoby, swoje 

majątki przepisują, ukrywają.  Jeżeli mamy kogoś do rozliczenia, gdzie jest punkt zaczepienia, 

mamy możliwość sprawdzenia w różnego rodzaju rejestrach, to takie rzeczy robimy i staramy 

się to mienie zabezpieczać. Mniej odzyskane, generalnie na tym samym poziomie – 23 do 24. 

Następny slajd - skuteczność poszukiwań osób ukrywających się (na podstawie listu gończego). 

Są to generalnie potencjalne sprawcy różnego rodzaju przestępstw. Stan na 1 stycznia 2024 r. 

wynosił 195, wpływ - 100, liczba zakończonych - 121, czyli o 21 więcej osób poszukiwanych 

w porównaniu do wpływu. Stan na 31 grudnia 2024 r. wynosił 174. Skuteczność poszukiwań 

osób ukrywających się to jest nakaz doprowadzenia. Jest to taka nasza bolączka, bo od dwóch 

lat zmieniły się przepisy. Taki nakaz doprowadzenia jest realizowany przez Policję w ciągu 

miesiąca i po miesiącu przechodzi na list gończy. Na 1 stycznia 2024 r. mieliśmy 90, wpływ - 

159, zakończonych – 140,  stan na 31 grudnia 2024 r. - 109. Skuteczność poszukiwania osób 

zaginionych według stanu na 1 stycznia 2024 r. wyniosła 11, wpływów - 35, liczba 

zakończonych - 34. Dlatego mamy wzrost na dzień 31 grudnia 2024 r. o jedną osobę zaginioną 

więcej. O doborze do policji nie będę mówił. Generalnie w Komendzie Powiatowej w Gryfinie 

funkcjonuje Zespół do Spraw Promocji Zawodu Policjanta, jest składanych wiele podań  

o przyjęcie do pracy w Komendzie Powiatowej, oby tak dalej i będziemy musieli kierować tych 

policjantów do innych miejscowości. Zainteresowanie jest duże. Dziękuję Państwu, bo wiem, 

że Państwo promujecie ten zawód policjanta, zachęcacie swoich znajomych. Dla zobrazowania, 

to o czym mówiłem o tej przestępczości, wykrywalności,  wpływ ma też  ilości policjantów.  

W roku 2023 mieliśmy 21 wakatów, w 2024 r. - 16, ale powiem szczerze, że te 16 to jest  

w formie papierowej, bo generalnie mieliśmy 14, a 2 wakaty jest więcej, z tego względu,  

że Komenda Główna zwiększyła nam 2 etaty do ruchu drogowego. W 2023 r. zatrudniliśmy  

20 policjantów, natomiast zwolnionych zostało 26. W 2024 r. jest lepiej, bo generalnie odeszło 

dziewięciu policjantów. W 2024 r. zostało złożonych 38 podań, a z tego co pamiętam  
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w 2023 r. około 33 albo 34. Następny slajd przedstawia priorytety na rok 2025, te priorytety 

mają jeszcze swoje zadania. Od 1 listopada 2023 r. został wyodrębniony Wydział Ruchu 

Drogowego, bo wcześniej do 31 października 2023 r. był w Powiecie Wydział Prewencji  

i Ruchu Drogowego, ale teraz generalnie w Województwie Zachodniopomorskim są 

wyodrębnione w każdej Komendzie Powiatowej, czy też miejskiej - wydziały, a podyktowane 

jest to tym, żeby policjanci ruchu drogowego zajmowały się tylko i wyłącznie przestępczością, 

zdarzeniami w terenie, na ulicach, na drogach. Dziękuję za uwagę. Jeżeli Państwo macie jakieś 

pytania, tak jak powiedziałem, odpowiem. Jeżeli czegoś w tej chwili nie odpowiem, to udzielę 

na piśmie.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych podziękował za sprawozdanie. Faktycznie materiał 

jest tak obszerny, że nie da rady krótko go przedstawić. Dodał, że mam pytanie, zanim udzielę 

głosu Radnym. Szanowny Pan Komendant raczył wspomnieć na początku swojej prezentacji  

o takiej liczbie, której dokładnie nie przytoczę, bo nie zdążyłem zanotować, mówimy o około 

7500 policjantów skierowanych do służby. Jak rozumieć tę liczbę? 

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja odpowiedział, że jest 

to po prostu ilość dniówek w danym miesiącu.  

 

Radny Kamil Frelichowski powiedział, że analizując te obszerne statystyki, nie znalazłem 

odpowiedzi na nurtujące mnie, ale nie tylko mnie, ale też mieszkańców naszych terenów, którzy 

nawet wiedząc, że dzisiaj Pan wystąpi, wykonali do mnie kilka telefonów. Być może  

w tych statystykach, które Pan przedstawiał, są ukryte odpowiedzi na pytania, które chciałbym 

zadać. Pierwszym pytaniem jest to, czy może Pan podać informację, ile zatrzymań nielegalnych 

imigrantów z Afryki, Bliskiego Wschodu miało miejsce w 2024 r. na terenie naszego Powiatu 

Gryfińskiego. Tych wędrujących grup, o których słyszeliśmy (pismo znak: 

BRZ.0002.9.2025.MR stanowią zał. nr 8). 

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja odpowiedział, że nie 

chcę wprowadzać w błąd, bo powiem szczerze, nie miałem takiej informacji, jestem tutaj od 

stycznia. Wiem, ile było w poprzedniej jednostce, gdzie pracowałem, natomiast ja to 

zweryfikuję. Wiem, że jakiś incydent jeden był, ale to tylko wiem, przez to jak pracowałem  

w innej jednostce, dlatego nie chcę Pana wprowadzać w błąd.  
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Radny Kamil Frelichowski powiedział, że pewnie na myśli ma Pan ten incydent zeszłego roku 

z Osinowa Dolnego.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział dla porządku rzeczy, kiedy mamy  

sprawozdawcę i chcecie Państwo zadawać pytania, to tego głosu nie mogę udzielić dwóm 

osobom jednocześnie, to znaczy, że za każdym razem, kiedy ktoś chce wypowiedzieć się, 

proszę wciskać guzik mikrofonu. 

 

Radny Kamil Frelichowski  zapytał, czy policjanci z terenu Powiatu Gryfińskiego biorą udział 

w readmisjach nielegalnych imigrantów do Polski z terenu Niemiec? (pismo znak: 

BRZ.0002.9.2025.MR stanowią zał. nr 8). 

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja odpowiedział, że takie 

informacje do mnie nie docierają. 

 

Radny Kamil Frelichowski  zapytał, jaką część procentowo wśród podanych przez Pana 

danych statystycznych na temat przestępczości stanowią obcokrajowcy? Czy ma Pan taki 

wyznacznik? (pismo znak: BRZ.0002.9.2025.MR stanowią zał. nr 8). 

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja odpowiedział, że taka 

informacja nie była rozbijana w poprzednim roku, czy w poprzednich latach na cudzoziemców. 

Proszę sporządzić pismo i na pewno zostanie udzielona informacja.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że w kontekście działań Policji - 1) Pan 

Komendant jest tutaj od niedawna; 2) ale odnośnie patrolowania granicy: po 1 lipca został 

oddelegowany zespół ośmioosobowy do patrolowania naszego terenu przygranicznego. 

Policjanci weryfikują, sprawdzają tożsamość, pojawiają się w miejscach Osinów Dolny - 

targowisko, ale też na terenach leśnych i prowadzą swoje działania w tym zakresie. Dodatkowo 

są patrole wspólne Policji Polskiej i Policji Niemieckiej w tym zakresie. Należy też stwierdzić, 

bo my o to zapytywaliśmy na Komisji Bezpieczeństwa i uzyskaliśmy wiedzę, że co najmniej 

trzy razy w tygodniu takie patrole też się odbywają w punktach przygranicznych. Także jest 

wzmocnienie tego pasa. Są to działania prowadzone regularnie i została zadysponowana taka 

grupa pracowników Policji do dodatkowego wzmocnienia ochrony tutaj naszej granicy.  

Na spotkaniu u Wojewody w tej kwestii również interweniowałam, zgłaszając potrzebę dbania 
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o naszą granicę, o bezpieczeństwo i zabezpieczenie nie tylko tego przejścia morskiego, bo Straż 

Graniczna niekoniecznie działa właśnie na naszym terenie, a faktycznie okazuje się, że czasem 

interwencja Straży Granicznej byłaby wskazana.  

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja w woli uzupełnienia 

wypowiedzi Pani Starosty powiedział, że nie ulega wątpliwości, że siedem dni w tygodniu  

są pełnione służby w rejonie przejść granicznych i nie tylko przez policjantów z Komendy 

Powiatowej Policji w Gryfinie, ale również policjantów z jednostek ościennych terenów 

Województwa Zachodniopomorskiego. 

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że nasze środowisko z dużą atencją odnosi się do 

wszystkich służb mundurowych Państwa Polskiego, także do Policji. Natomiast poniekąd 

troszeczkę Pan odpowiedział na moją wątpliwość, ale chciałbym Pana poprosić o jedną rzecz, 

życząc Panu jak najmniej pracy. Chciałbym, żeby w przyszłorocznym sprawozdaniu z pracy 

Komisji były opisane przestępstwa z artykułu 264 paragraf 2 Kodeksu Karnego (pismo znak: 

BRZ.0002.92025.MR stanowi zał. nr 9). Ja może odczytam wszystkim, cóż ten artykuł ustawy 

mówi – „kto wbrew przepisom przekracza granicę Rzeczypospolitej Polskiej używając 

przemocy, groźby, podstępu lub we współdziałaniu z innymi osobami podlega karze 

pozbawienia wolności do lat trzech”. Co mam na myśli? Być może to nie jest wiedza 

powszechna, a jesteśmy powiatem przygranicznym, to w Województwie Lubuskim jest 

głębokie zaniepokojenie, ale powinno być też głębokie zaniepokojenie w Województwie 

Zachodniopomorskim o ośrodku przesiedleńców, takich nazywają też sami nasi przyjaciele zza 

Odry, którzy mają być przetransportowani do Polski. Są to zapowiedzi także przedstawicieli 

rządu niemieckiego, stąd, jeśli Pani Starosta powiedziała o wspólnych patrolach polsko-

niemieckich, to do momentu, kiedy Pani mówiła o tych patrolach polskich, to mówiłam - o to 

dobrze, to cieszę się, że tak jest. Natomiast jak już są patrole polsko-niemieckie, to jest to mniej 

satysfakcjonujące, dlatego że nasi przyjaciele zza Odry przygotowują się do przesiedlenia 

kilkudziesięciu tysięcy ludzi na terytorium Rzeczypospolitej przed wejściem w życie Paktu 

Migracyjnego. Wszystkie przejścia graniczne w Polsce powinny być dzisiaj chronione 

adekwatnie. Nie jest to uwaga do Pana Komendanta, tylko jest to uwaga natury ogólnej.  

Ja poproszę o to, żeby w sprawozdaniu za rok następny znalazła się informacja o popełnionych 

takich przestępstwach. Obawiam się, że ich skala będzie ogromna. Pytanie, na jaką 

wykrywalność zdobędą się nasze służby. Można ten proces, czy ten problem ignorować, albo 

uważać, że nic się w tej sprawie nie dzieje. Natomiast to, że na naszych ulicach pojawiają się 
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migranci jest faktem bezspornym. Część z nich przebywa na terytorium Polski legalnie, w pełni 

legalnie i bardzo dobrze. Pracują w polskiej gospodarce, mają wizy czasowe. Niechże ich 

Rzeczypospolita będzie gościnna. Natomiast wszelkie nielegalne przekroczenia granicy  

w moim oczekiwaniu i w oczekiwaniu też samych mieszkańców powinny spotkać się z głęboką 

sankcją, która jest zawarta w artykule 264, paragraf 2 Kodeksu Karnego. Nie jest tajemnicą,  

że po Polsce jeżdżą niemieckie radiowozy. Podobno jeden dotarł nawet do Warszawy.  

To oczywiście wynika z przepisów przyjętych przed wieloma laty i być może sam przejazd 

radiowozu niemieckiego na teren Rzeczypospolitej Polskiej nie jest sam w sobie czymś złym. 

Natomiast ewentualna readmisja na terytorium Rzeczypospolitej bez weryfikacji czy ten pobyt 

na terenie Polski jest legalny i jest w rozumieniu polskich przepisów przestępstwem. Jeśli 

będzie je popełniał funkcjonariusz Państwa Niemieckiego to też powinien podlegać karze 

wymienionej w artykule 264 paragraf 2 Kodeksu Karnego. Widzę Panie Przewodniczący,  

że chce Pan też zabrać głos.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że ja to zrobię Panie Radny, ja zaraz to 

zrobię. To nie, że ja chcę. Ja nawet to zrobię. Bardzo bym prosił do rzeczy. Mamy tutaj 

sprawozdawcę Pana Komendanta Policji. Bardzo bym prosił, żeby Pan uzasadnił co Pan zrobił. 

Jest to zrozumiałe i z tego co rozumiem Pan Komendant przyjął uzasadnienie Pana wniosku  

o to, żeby zawrzeć to w następnym sprawozdaniu. 

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że chciałem zapytać jeszcze o jedną rzecz, bo w tym 

sprawozdaniu nie ma informacji, która odnosiłaby się do tego konkretnego przestępstwa. 

Rozumiem, że na terenie naszego powiatu w roku 2024 po prostu do takiego przestępstwa nie 

doszło, nie zostało zgłoszone i nie zostało wykryte? 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że Pan Komendant już odpowiedział na 

to pytanie z tego co zrozumiałem w poprzedniej swojej wypowiedzi, że zapozna się, bo objął 

niedawno stanowisko. 

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja powiedział,  

że  generalnie w analizie stanu bezpieczeństwa zawarte są informacje o przestępstwach 

najbardziej uciążliwych dla mieszkańców Polski. To są charakterystyczne 17x7 i jakby Pan 

uczestniczył w jakiejkolwiek odprawie w Komendzie Powiatowej, czy też Miejskiej  

to generalnie w 99,9% byłaby ta informacja, która jest tutaj zawarta. Nie ulega wątpliwości, 
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jeżeli Pan ma taką potrzebę odnośnie informacji na temat ilu było sprawców zatrzymanych  

z artykułu 264, paragraf 2 KK, to też nie jest to żadną tajemnicą. Jeżeli mieliśmy taką 

informację to nie jest to tajemnica i każdy może się dowiedzieć, ile tego było, ile takich osób 

było zatrzymanych. 

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że przysłuchiwałam się tej prezentacji po raz 

drugi, bo miałam okazję uczestniczyć w Komendzie Policji w raportowaniu sytuacji  

w Powiecie i co mnie najbardziej zatrważa to przede wszystkim przestępstwa narkotykowe  

i przestępstwa związane z zażywaniem i z ilością wykrywanych psychotropów. Natomiast 

korzystając z okazji, że na sali mamy przedstawicieli instytucji chciałabym zwrócić uwagę  

na dalszy problem z tym związany. A mianowicie na sytuację rodzin zagrożonych właśnie taką 

przemocą związaną z konsekwencją wzrostu ilości narkotyków i substancji psychotropowych 

w naszym Powiecie. I korzystając z okazji, że są szkoły, że jest obecne Powiatowe Centrum 

Pomocy Rodzinne wynoszę o to, aby we wszystkich programach i wszystkich działaniach 

skupić się też na pomocy, ale realnej pomocy rodzinom, gdzie pojawia się temat narkotykowy, 

bo często te rodziny pozostają bezsilne, osamotnione z problemem dziecka nadużywającego, 

czy psychotropów, czy narkotyków, czy handlującego, czy powikłanego. Obserwuję takie 

zjawisko współuzależnienia tych rodzin w związku z pojawiającymi się sytuacjami 

patologicznymi. Niemoc jest naprawdę wszechobecna i bardzo tutaj proszę o to, aby tę sytuację 

pokazaną na wykresie przełożyć na konkretne działania i objąć wsparciem pomocowym 

rodziny zagrożone właśnie konsekwencją wzrostu tych danych statystycznych bardzo 

niepokojących. Odnosząc się do wypowiedzi Pana Radnego Pawła Nikitińskiego patrole 

polsko-niemieckie nie weszły w życie po 1 lipca, a zostały wzmocnione, funkcjonują już od 

bardzo dawna i jest to dobra praktyka, która w Powiecie była już dużo wcześniej. Nie jest 

związana z tym incydentem. Dodam jeszcze, że w partnerstwie właśnie z dwoma powiatami w 

tej chwili udało nam się złożyć projekt Interregu, gdzie będziemy go realizowali. Jest to 

odpowiedź na zmiany klimatyczne, ale w konsekwencji tego będziemy tutaj pozyskiwali środki 

na zakup odpowiedniego sprzętu, wyposażenia samochodu, ale również z Powiatową Komendą 

przeprowadzimy szkolące ćwiczenia z zakresu zabezpieczenia na wodzie. Także są też 

pozytywne aspekty współpracy międzynarodowej i dobrze jest również zauważać pozytywy, 

które również są.  

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja powiedział,  

że chciałbym też przychylić się do słów Pani Starosta, że zespoły polsko-niemieckie już 
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funkcjonują od dawna. Początek był w Województwie Lubuskim, Krosno Odrzańskie, gdzie 

funkcjonuje to już od kilku dobrych paru lat. Na kanwie tej współpracy powstał zespół polsko-

niemiecki w Komendzie Miejskiej Policji w Świnoujściu i generalnie na naszej zachodniej 

stronie policjanci pełnią wspólne patrole z policjantami niemieckimi.  

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, żeby nie przedłużać tej dyskusji to odnoszę takie 

wrażenie, że niestety nie zauważyliście Państwo jednej okoliczności, dlatego ja się skupiam na 

tym konkretnym przestępstwie, którym w moim przekonaniu jesteśmy zagrożeni, dlatego też 

proszę Pana Komendanta i pytam o to jaka jest wykrywalność tych przestępstw. Ja nie mam 

nic przeciwko polsko-niemieckim patrolom, tylko w życie wchodzi Pakt Migracyjny, który 

powoduje, że zmieniają się kompletnie realia. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych czy to jest pytanie do Pana Komendanta do 

sprawozdania?  

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że Panie Przewodniczący, jak Pan się wykaże odrobiną 

cierpliwości to pozna Pan odpowiedź. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że ja do Pana mam bardzo dużą 

cierpliwość Panie Radny.  

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że wzajemnie Panie Przewodniczący. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że cieszę się. 

 

Radny Paweł Nikitiński zapytał, ale zauważa Pan to. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych odpowiedział, że zauważam.  

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że  to bardzo dobrze. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że na kanwie tej cierpliwości  

i wzajemnego zrozumienia pytam, czy jest pytanie do Pana Komendanta do sprawozdania?  
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Radny Paweł Nikitiński zapytał, czy mogę liczyć na to Panie Komendancie,  

że w przyszłorocznym sprawozdaniu będziemy mogli szeroko i analitycznie porozmawiać 

także o tym zagadnieniu. 

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja odpowiedział,  

że na chwilę obecną mogę odpowiedzieć, jeżeli to będzie faktycznie problem i będziemy mieć  

nad czym analizować, to pewnie tak. Odnośnie samej ilości ujawnionych takich przestępstw to, 

jeżeli Pan będzie chciał mieć jakąś informację, naprawdę proszę się zwrócić na piśmie i będzie 

Pan wiedział, ile na terenie Powiatu Gryfińskiego było zatrzymanych takich osób.  

 

Radny Hubert Krysiak powiedział, że ma pytanie do Pana Komendanta w kwestii 

uzupełnienia informacji. Chodzi o te ponad 12 kilogramów substancji niedozwolonych  

w 2024 r. i zapytał, czy te narkotyki zostały zatrzymane u osób mających je na własny użytek, 

czy są to narkotyki zarekwirowane od grup przestępczych działających na terenie Powiatu.  

Czy być może występuje jakiś tranzyt przemytniczy? 

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja odpowiedział, że nie 

było żadnych grup przestępczych, to był towar zarekwirowany od wielu osób, teraz nie chcę 

Pana wprowadzać w błąd, czy to było 50 osób, czy to było 20 osób. Generalnie zatrzymuje się 

osoby, które na przykład w trzy osoby mają 4 kilogramy. Jak tu Pani Starosta powiedziała, jest 

też łatwy zarobek, zwłaszcza wśród młodych ludzi, którzy myślą, że ktoś im da do 

wprowadzenia do obiegu i dostaną po 50, 70 zł i się bardzo szybko dorobią. Niemniej jednak 

to ma krótkie nogi i ręce i na dzień dzisiejszy mogę powiedzieć z pełną stanowczością, że nie 

pochodzi to od jakichś grup przestępczych zorganizowanych. 

 

Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że w sprawozdaniu, które Pan 

przedstawił, bardzo niepokojący jest wzrost praktycznie 100% przemocy w rodzinie  

i oczywiście widać również wzrost liczby zakładanych niebieskich kart. Pewnie jest to trochę 

też tak, to co Pani Starosta powiedziała, że powiązane jest to właśnie z narkotykami, bo pewnie 

jakieś przyczyny muszą być tego, że w Powiecie tak wzrosła przemoc w rodzinie. Mój wniosek 

jest taki, aby w tym momencie, patrząc właśnie na te liczby, przyglądnąć się, czyli 

zmonitorować, jak wygląda program zapobiegania i przeciwdziałania przestępczości, przyjęty 

przez Radę Powiatu. Był on przygotowany przez Komendę Powiatową Policji, oczywiście tutaj 
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współpracując zapewne też w niektórych obszarach z jednostkami pomocy społecznej. Prośba, 

żeby zobaczyć ewaluację tego programu i może trzeba akurat w tym obszarze coś poprawić.  

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja odpowiedział,  

że generalnie przemoc domowa w 90% jest spowodowana przez alkohol. A pozostałą część  

stanowią sprawy rodzinne, rozwodowe. Jeżeli Pan chciałby szczegółową informację, to też 

byśmy musieli to poddać analizie. Nie przypominam sobie, żeby chociaż jeden był przypadek 

związany z narkotykami, ale też jakbym nie dam sobie ręki obciąć, że takiej sytuacji nie ma. 

Na chwilę obecną stanowczo mogę powiedzieć, że alkohol i sprawy rozwodowe.  

 

Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że mnie nie interesuje statystyka   

w tym sensie z czego to pochodzi. Mnie bardziej interesuje co zrobić, aby te wskaźniki, które 

są dla społeczności, tak jak kradzieże etc. niepokojące, aby tak działać, aby próbować obniżać 

te wskaźniki. I w tym zakresie mój apel był po prostu o sprawdzenie, czy w tej dziedzinie można 

podjąć jakieś działania, które spowodowałyby, żeby okazało się, kiedy np. będziemy słuchali 

sprawozdania za rok 2025 w tym zakresie ten wskaźnik był niższy. 

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja odpowiedział,  

że prowadzimy z OPS-em, z gminnymi komisjami, pomocą opieki społecznej różnego rodzaju 

działania profilaktyczne. Nie chcę odnosić się do tego wzrostu - od dwóch czy trzech lat jest to 

nowe narzędzie uprawnienie policji, w którym możemy zastosować zakazy, nakazy 

opuszczenia lokalu. Przemoc domowa nie jest łatwym tematem. Jeżeli dochodzi do jakiejś 

przemocy to sąsiedzi nie są chętni być świadkami w postępowaniu. Dlatego też jest to narzędzie 

bardzo skuteczne, że policjant podejmując interwencję, jeżeli ma informację z jednej,  

czy z drugiej strony, czy z jakiegoś anonimu nawet jest świadkiem zdarzenia, może zastosować 

taki zakaz, nakaz. 

 

Radna Edyta Molasy-Malinowska powiedziała, że wsłuchując się w słowa Pana 

Komendanta, Pani Starosty, Państwa, chciałabym podkreślić jedną rzecz. Mówimy tu  

o przemocy domowej spowodowanej spożywaniem alkoholu, braniu narkotyków. Mamy coś 

takiego jeszcze jak przemoc emocjonalną i psychiczną. Dotyka to w dużej mierze osób 

starszych, samotnych. Wynika to też z tego, że są to osoby samotnie zamieszkujące 

gospodarstwa domowe. Jako pracownik opieki zdrowotnej często trafiają do nas sygnały,  

że osoby starsze potrafią pozostać samym sobie bez jedzenia, bez leków. Oczywiście 
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monitujemy to i zgłaszamy to do Ośrodka Pomocy Społecznej. Te osoby mają rodziny, bo są 

osoby, tutaj mamy Pana Prezesa Szpitala na sali, które w konsekwencji umieszczane są  

w szpitalu, bo wymagają hospitalizacji w związku z zaniedbaniami, jeśli chodzi o ich stan 

zdrowia, a potem trudno jest te osoby przekazać rodzinie, bo po prostu nikt się nie zgłasza. 

Dzieci nie zamieszkują często nawet na terenie Powiatu Gryfińskiego. Są to osoby, które 

mieszkają gdzieś w Polsce, albo poza granicami naszego państwa. Los tych rodziców, 

dziadków jest obojętny. Jest to smutne. W związku z tym, co słyszeliśmy ostatnio wszyscy  

w mediach ogólnopolskich odnośnie tragicznych zdarzeń w Warszawie. Tak naprawdę pomoc 

sąsiedzka czasami  niestety jest niewystarczająca, tym bardziej, że w klatkach naszych osiedli  

mieszkają osoby starsze, które są w całym pionie. To są osoby starsze, które  z różnych 

względów, czy to zdrowotnych, czy po prostu bojących się zainteresować nawet tym, co się 

dzieje poza drzwiami mieszkania nie wiedzą, co się dzieje z sąsiadem, z sąsiadką, a potem 

dochodzi naprawdę do takich tragedii. W zeszłym miesiącu mieliśmy dwa takie zdarzenia, my 

jako jedna placówka, a wydaje mi się, że na terenie całego powiatu jest wiele takich zdarzeń. 

Także chciałabym też Państwa uczulić na aspekty emocjonalne i osoby starsze, oczywiście 

młodzież, narkotyki, alkohol, przemoc fizyczna, ale również te kwestie.  

 

W tym momencie posiedzenie opuścił Radny Roman Michalski (18-1=17).   

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że chciałbym podziękować za to, co powiedziała Pani 

Starosta, co powiedział Pan Starosta i co powiedziała Pani Molasy, bo jest to problem 

niezwykle trudny, złożony - mówię też jako praktyk. I odczytuję ten głos Pana Konarskiego, 

Pani Dudar, Pani Molasy, jako też wezwanie do pewnego namysłu nad tym, jak w ramach 

Gminnych Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, zespołów 

interdyscyplinarnych i innych narzędzi, którymi dysponujemy wzbudzić coś, o co jest 

najtrudniej, czyli empatię. Jako praktyk mówię, że to jest największy deficyt, który występuje 

w ogóle w tej całej problematyce. I to nie jest zarzut do Policji w żaden sposób, to dotyczy 

wszystkich służb pracujących w tym obszarze. Są ludzie, którzy wykazują się nawet nadmiarem 

empatii, czasami jest ona też szkodliwa, ale policjanci są bardzo ważnym ogniwem. Także jeśli 

nawet nie zapobiegania tym przestępstwom, to wchodzenia w środowisko wystarczająco 

szybko, żeby zareagować pewnym skutkom nieprawidłowych działań. Wiele takich praktyk 

policyjnych znam. One są godne też szacunku. Tym niemniej, jak pokazują te statystyki,  

na które zwróciliście tutaj, czcigodni Państwo uwagę, jest problem, który narasta i zgadzam się 

z tą diagnozą, że jeśli nie będzie namysłu z naszej strony, jak aktywniej wykorzystywać 
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narzędzia, które mamy, to możemy się spodziewać dalszych przyrostów. Dlatego myślę,  

że w tej dyskusji, na koniec jak sądzę, te głosy, które tutaj wybrzmiały z Państwa strony, z Pani 

strony, one są niezwykle ważne i niezwykle cenne. Deficyt empatii. Wszyscy się musimy 

troszeczkę tutaj uderzyć we własne piersi i szczególnie Panie Edycie Molasy dziękuję za ten 

głos. On był bardzo ważny. 

 

Radny Grzegorz Dobrowolski powiedział, że w odniesieniu do tego co przed chwilą 

powiedział Pan Nikitiński i Pani Molasy chciałbym przedstawić sytuację właśnie empatii, gdzie 

pod koniec stycznia w miejscowości Babinek mieszkańcy, jako właśnie ci, którzy zwrócili 

uwagę na nieobecność naszego mieszkańca, zgłosiliśmy oficjalnie zawiadomienie o zaginięciu, 

na początku spróbowaliśmy szukać na własną rękę osoby zaginionej. Chciałbym oficjalnie 

podziękować przy obecności Pana Komendanta, jak również Komendanta Państwowej Straży 

Pożarnej jak również podziękować Strażakom Ochotniczej Straży Pożarnej za szybkie, 

profesjonalne przeprowadzenie akcji poszukiwawczej. Właśnie ta empatia wyszła  

od mieszkańców, gdzie dwa dni nie było widać osoby, która w zasadzie była osobą, która miała 

rodzinę, natomiast zachowywała się jak osoba bezdomna, gdzie wcześniej też 

powiadamialiśmy Ośrodek Gminny w Baniach o usytuowaniu tej osoby w ośrodku zastępczym. 

Okazało się, że mimo bardzo szybkiej, sprawnej, profesjonalnej akcji poszukiwawczej, doszło 

jednak do odnalezienia niestety zwłok tej osoby. W górnej mierze też są podziękowanie dla 

dziewczyn z Koła Gospodyń Wiejskich z Babinka, które zapoczątkowały tę akcję 

poszukiwawczą na własną rękę  wraz ze mną i radnym gminnym i w zasadzie do ostatniej 

chwili szukaliśmy, aż nie została ta osoba znaleziona. Efekt poszukiwań był wiadomo 

tragiczny, ale służby wykorzystały sprzęt profesjonalny - drony, quady - także stanęły  

na wysokości zadania i bardzo szybko podjęły akcję od momentu zgłoszenia do poszukiwania. 

Także jest to, jak gdyby uwieńczenie tej empatii, a zarazem podziękowanie dla wszystkich 

służb, które brały udział w tej akcji poszukiwawczej. Oby jak najmniej takich zdarzeń.  

 

Radny Remigiusz Rzepczak powiedział, że Panie Komendancie liczby dotyczące 

nietrzeźwych kierowców są wysokie i moje pytanie jest takie, czy w tej grupie znajdują się 

również osoby, którym wcześniej zatrzymano prawo jazdy i one np. jeżdżą pojazdami nie mając 

uprawnień, bo zostały im odebrane, zatrzymane? Czy jest to tak zwana recydywa, czy też po 

prostu każda z tych osób jest tą osobną osobą i po raz pierwszy dopuściła się czegoś takiego? 

Często słyszymy o tym jak trudno jest wyegzekwować od ludzi, którym odebrano prawo jazdy 
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za jazdę w stanie nietrzeźwości, aby ponownie nie wsiadały do pojazdów i nie kierowały nimi 

bez tych odebranych im uprawnień wskutek wcześniejszego czynu.  

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja odpowiedział,  

że to nie są tylko osoby, które pierwszy raz wsiadły za kierownicę w stanie po użyciu, czy  

w stanie nietrzeźwości. To są również osoby, które miały aktywny zakaz prowadzenia 

pojazdów mechanicznych. Na dzień dzisiejszy nie chcę strzelać, ile takich osób jest, które mają 

aktywne zakazy na terenie Powiatu Gryfińskiego, mają co do jednej osoby. Mamy taką wiedzę, 

oni chcą mieć sztuki z dokładnością do jednej osoby, ile takich osób jest.  

 

Radny Remigiusz Rzepczak powiedział, że jeszcze mam jedno pytanie, bo istotnym 

społecznie jest takie zjawisko, mianowicie ludzie bardzo często chcieliby, żeby policjanci 

pojawiali się częściej w miejscach publicznych, szczególnie w godzinach wieczornych,  

po zmroku, ale jednocześnie często rozmawiamy o tym, że praca policjantów jest bardzo 

zbiurokratyzowana. Czy da się ocenić, ile czasu policjant może poświęcić na swoje działanie 

w terenie, a ile czasu na sporządzanie tej całej dokumentacji? Czy to Państwu ułatwia pracę, 

czy też ją utrudnia? 

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja odpowiedział,  

że, dlatego nie chciałem zagłębiać się nad takim slajdem, który wskazywał 77,1 % ilość 

dzielnicowych, bo generalnie policjantem takiego pierwszego kontaktu dla mieszkańca to 

oczywiście jest dzielnicowy. W dużej mierze tych dzielnicowych może brakowało, bo były też 

wakaty. Te wakaty były zapełniane, przychodzili młodzi policjanci, którzy uczestniczyli 

oczywiście w szkoleniu podstawowym, sam okres szkoleniowy też nie trwa miesiąc,  

dwa, trzy. To też nie jest powiedziane, że jak on skończy kurs podstawowy i wejdzie od razu 

w dzielnicę, to będzie znał wszystkich. Priorytetem naszym jest tak, żeby ten dzielnicowy był 

jak największej ilości swojego czasu w terenie i to jest właśnie ten 77,1%. Dla zobrazowania 

miernik ogólnopolski wynosi 75%. Ja też rozumiem te osoby, bo wiadomo, że jeżeli ktoś ma 

problem i brakuje mu tego dzielnicowego, to jego tam nie będą interesowały słupki, bo on 

potrzebuje tu i teraz. Dlatego ja też powiedziałem, że jest coś takiego jak Krajowa Mapa 

Zagrożeń. Osoby starsze mogą nie mieć dostępu do Internetu, a jeżeli mamy dostęp do 

Internetu, mamy telefon komórkowy,  to jest aplikacja Moja Komenda, w którą się wchodzi, 

wpisujemy Gryfino, ulicę i  wyskakuje dzielnicowy z numerem telefonu i ten telefon, jeżeli 

policjant jest na służbie, to go odbierze. Jeżeli nie, to jest przełączony do dyżurnego. Jeżeli 
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dzielnicowy jest następnego dnia w służbie albo po zwolnieniu lekarskim, po urlopie, to on 

odzwania.  

 

Członek Zarządu Powiatu Jerzy Zgoda powiedział, że mówimy o dzielnicowych  

i o sprawdzaniu stanu czy kontaktu z obywatelami. Muszę z przykrością powiedzieć,  

że pieszego patrolu policyjnego nie widziałem od wielu, wielu, wielu, wielu, wielu lat.  

W dużych miastach tak, ale u nas w naszych środowiskach to jest przejazd samochodem, 

siedzenie w samochodzie - taka jest prawda. Natomiast przejście policjantów pieszo przez 

miasto, czy po osiedlu, tego nie widzę. Czy to wynika z braku czasu, zakazu, czy jakichś 

nowych metod policyjnych, bo takich patroli nie widzę wcale? 

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja odpowiedział,  

że, zaskoczył mnie Pan teraz, jestem tu od 12 stycznia i powiem szczerze, akurat trafiłem, gdzie 

jest adaptacja, która jest jednym z elementów szkolenia podstawowego policjanta. Na dzień 

dzisiejszy mamy sześciu policjantów, których powiem szczerze osobiście w ostatnim czasie 

widać na terenie Powiatu, bo nie tylko pełnią w Gryfinie, jak to mówią, że Gryfino i Chojna. 

Dla mnie Komenda Powiatowa Policji to jest cały Powiat. Odnośnie tych patroli pieszych, jeżeli 

mówimy o policjantach typowo z Komendy Powiatowej Policji, to sam Pan wie,  

że powierzchnia terenu Powiatu Gryfińskiego nie jest taka jak np. Powiatu Pyrzyckiego. Jeżeli 

korzystalibyśmy tylko z patroli pieszych, tych policjantów, których mamy, problem byłby  

z interwencjami, a sam Pan widział na slajdach, już nie mówię o tych interwencjach 13  tysięcy, 

ale tych interwencji pilnych.  Problem był wtedy, że policjant byłby widoczny, nic się nie 

dzieje, natomiast jeżeli była potrzeba pilnej reakcji, okazałoby się, że nie byłoby patrolu 

zmotoryzowanego. Ja Pana rozumiem, dla mnie też, jeżeli społeczeństwo widzi policjanta 

jeszcze w kamizelce odblaskowej, to ma poczucie bezpieczeństwa. Generalnie w patrolu 

pieszym jest dzielnicowy w rejonie pełnienia swojej służby.  

 

Członek Zarządu Powiatu Jerzy Zgoda powiedział, że Panie Komendancie, ja ich nie widzę, 

może w Gryfinie są, ale w Trzcińsku-Zdroju, w Moryniu, w Chojnie, proszę sobie przejechać, 

zobaczyć. Pieszego patrolu Pan nie zobaczy.  

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja odpowiedział,  

że lubię mówić o konkretach, nie chcę się wypowiadać, bo jeszcze nie znam tak w 100% 

Powiatu Gryfińskiego. Natomiast nie dałbym sobie ręki obciąć, że na terenie Gminy Trzcińsko-
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Zdrój, czy Cedyni nie było patrolu pieszego, bo jeżeli są jakiekolwiek zabezpieczenia, a wydaje 

mi się, że w ostatnim czasie były, to na 99,9 % był patrol pieszy. Ale mówię, może mieć Pan 

oczywiście pogląd taki, a nie inny. 

 

Członek Zarządu Powiatu Jerzy Zgoda powiedział, że może nie rozumiemy się Panie 

Komendancie, nie chodzi o zabezpieczenia imprez masowych, które się odbywają, bo to jest 

zgłoszone i jest patrol pieszy czy samochody przyjeżdżają. Natomiast chodzi o zwykły 

normalny dzień, w którym policjanci przejdą się po mieście, wejdą na osiedle, porozmawiają  

z mieszkańcami. Mi chodzi o taki patrol.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że bardzo mnie zainteresowała ta aplikacja,  

o której Pan wspomniał i właśnie nie znając swojego dzielnicowego sprawdziłam to teraz. Tak 

sobie pomyślałam, czy Państwo znają swojego dzielnicowego, zapewne nie znamy swoich 

dzielnicowych? Takie informacje powinniśmy też przekazywać i upubliczniać, bo to była 

prosta sprawa i szybciutko zadziałało. Przy takich rozmowach również wychodzą na 

wyciągnięcie ręki informacje, z których po prostu nie korzystamy, bo nie wiemy, gdzie ich 

szukać. 

 

p.o. Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie insp. Jarosław Czaja odpowiedział,  

że policjanci, którzy uczestniczą w profilaktyce, to nie tylko jest młodzież szkolna, 

przedszkolna, ale takie spotkania robimy również z emerytami i informujemy, że jest Krajowa 

Mapa Zagrożeń, aplikacja Mój Dzielnicowy. Ja też rozumiem te osoby starsze, bo ma ten 

kontakt utrudniony, ale nie ulega wątpliwości, że te dwa narzędzia to jakby nasz elementarz, 

który chcemy wpajać naszym mieszkańcom Powiatu Gryfińskiego, jak również mieszkańcom 

całej RP.  

 

Radny Hubert Krysiak powiedział, że skoro zakończyliśmy sprawozdanie, to poprosił  

o przerwę do w obradach do godz. 16:10. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że również jestem zwolennikiem tej 

przerwy. Natomiast chciałbym jedną rzecz sprostować, ponieważ wybrzmiało bardzo mocno, 

jakoby do Polski zmierzały całe rzesze imigrantów. Pan Radny Paweł Nikitiński raczył taką 

tezę postawić. Ja się do tego odniosę, cytując Premiera Rzeczpospolitej Polskiej, a trudno  

o wyższą władzę wykonawczą w Polsce - „Polska nie będzie implementowała żadnego paktu 
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migracyjnego, ani żadnego zapisu tego typu projektów, które miałyby doprowadzić  

do przymusowego przyjmowania przez Polskę imigrantów zidentyfikowanych w innych 

krajach europejskich” - powiedział we wtorek poprzedniego miesiąca, chodzi o 4 luty, Pan 

Premier Donald Tusk. Chodzi tu o kontekst ofiary, który wkładają polscy żołnierze na 

wschodniej granicy. Następnie ogłosił przerwę w obradach do godz. 16:10. 

 

IV. Sprawozdanie z działalności Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej  

w Gryfinie za 2024 r. (druk nr 3/IX). 

 

Komendant Powiatowy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Gryfinie kpt. Maciej 

Łempicki powiedział, że przedstawi informację o stanie bezpieczeństwa Powiatu Gryfińskiego 

w zakresie ochrony przeciwpożarowej za 2024 rok. Na sam początek, potencjał ratowniczy. 

Jeżeli chodzi o ochronę przeciwpożarową na terenie Powiatu Gryfińskiego to opiera się ona na 

Komendzie Powiatowej wraz z jednostką ratowniczo-gaśniczą Państwowej Straży Pożarnej 

oraz nieodzownie na jednostkach ochotniczych. 19 jednostek OSP włączonych do Krajowego 

Systemu Ratowniczo-Gaśniczego oraz 21 jednostek OSP, które nie są włączone do tego 

systemu. Całodobowo 11 funkcjonariuszy w stałej gotowości przez 24 godziny, w tym jeden 

na stanowisku kierowania oraz 800 czynnych strażaków ochotników, czyli 10% całego stanu 

naszego województwa znajduje się na terenie naszego powiatu. Jesteśmy z tego bardzo dumni, 

jeżeli chodzi o naszych ochotników, stanowią potężny trzon zabezpieczenia 

przeciwpożarowego na terenie naszego powiatu. Oczywiście nadzór z uwagi na to, że nasz 

Powiat jest największym powiatem na terenie Województwa Zachodniopomorskiego, jest też 

jednym z największych powiatów na terenie całego kraju, Powiat został podzielony pod 

względem operacyjnym na pozostałe jednostki ratowniczo-gaśnicze Państwowej Straży 

Pożarnej, to jest przez KM PSP Szczecin, KP PSP Pyrzyce oraz KP PSP Myślibórz, w których 

znajdują się zarówno Jednostki Ratowniczo-Gaśnicze oraz Posterunek JRG Dębno. Tak mniej 

więcej prezentuje się podział operacyjny Powiatu Gryfińskiego, jeżeli chodzi o zabezpieczenie 

przez Państwową Straż Pożarną. Tak jak mówiłem 40 jednostek OSP na terenie Powiatu,  

19 w KSRG i 21 poza. W czasie do 5 minut wszystkie te jednostki razem z jednostką 

ratowniczo-gaśniczą docierają do 13% zdarzeń. Natomiast naszym największym 

wyznacznikiem jest czas do 15 minut i tutaj mamy prawie 80%. Można by powiedzieć,  

że to dużo. Dążymy do co najmniej 90%. W związku z tym planujemy włączenie kolejnych 

jednostek OSP do systemu tj. Krajowego Systemu Ratowniczo-Gaśniczego. Na chwilę obecną 

do roku 2028 planujemy włączenie jednostki OSP Dłusko w gminie Banie, tak aby wypełnić 
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ten czas dotarcia w czasie 15 minut do co najmniej 90% interwencji, które podejmujemy. 

Statystyki. Niestety, ale kolejny już rok z rzędu znajdujemy się na trzecim miejscu, jeżeli chodzi 

o ilość interwencji na terenie naszego Powiatu. Przed nami tylko duże aglomeracje takie jak 

Szczecin i Koszalin. To pokazuje, że tych zadań mamy naprawdę dużo, jako Państwowa Straż 

Pożarna wspólnie z naszymi druhami ochotnikami. Ponad 1500 jest to mniej więcej stały 

przedział tych zdarzeń między 1400 a 1700 od ostatnich pięciu lat i cały czas znajdujemy się 

na trzecim miejscu. Natomiast gdyby tę statystykę przyrównać do liczby mieszkańców na 

terenie tych obszarów operacyjnych to prawdopodobnie wskoczylibyśmy jeszcze wyżej. 

Dlatego niestety jest tego dużo. Staramy się jak najbardziej zabezpieczyć Powiat pod kątem 

operacyjnym. Stąd duży nacisk na funkcjonowanie jednostek OSP oraz ten podział operacyjny 

i zabezpieczenie przez inne komendy Państwowej Straży Pożarnej. Statystyka wieloletnia.  

Od wielu lat obserwujemy znaczny wzrost miejscowych zagrożeń. Mówi się o tym, że jesteśmy 

Państwową Strażą Pożarną, Straż Pożarna pozostała jedynie z nazwy, natomiast tych pożarów 

jest coraz mniej, coraz więcej jest miejscowych zagrożeń takich jak wypadki, poszukiwania 

pomoc policji oraz inne sytuacje takie jak wszystkie anomalie pogodowe. Jest tego coraz 

więcej, musimy się do tego przygotowywać, w związku z tym tych zadań również jest coraz 

więcej i jest coraz większy wachlarz tych zdarzeń. Podział, jeżeli chodzi o ilość zdarzeń, 

wiadomo największe aglomeracje tych zdarzeń mają więcej, w związku z tym Gmina Gryfino 

praktycznie 1/3 wszystkich interwencji na terenie naszego Powiatu. Przez nasz Powiat 

przebiegają zarówno drogi krajowe, wojewódzkie, powiatowe. Największa ilość interwencji 

podejmowanych na drodze krajowej numer 31, następnie S3 i droga krajowa 26. Ilość pożarów 

w rozbiciu na kod obiektu. Inne obiekty tu jest najwięcej zdarzeń, jeżeli chodzi o pożary -  

180 i w tych innych obiektach znajdują się garaże, warsztaty, śmietniki oraz wysypiska śmieci. 

Następnie obiekty mieszkalne – 89, nieco mniej uprawy rolnictwo, czyli wszelkie pożary 

wielkopowierzchniowe płodów rolnych oraz całkiem dużo, jeżeli chodzi o ilość pożarów 

kanałów wentylacyjnych, dymowych, czyli te wszystkie pożary sadzy w kominie. Dość 

niekorzystna statystyka, za bardzo nie wiemy z czym na chwilę obecną jest to związane, ale 

odnotowujemy od 2020 r. znaczną ilość osób rannych w zdarzeniach - 166 rannych i to jest 

tylko statystyka, w której pierwszej pomocy udzielali strażacy. Nie ma tutaj statystyki 

Państwowego Ratownictwa Medycznego, więc 166 rannych w 2024 r., 144 rannych w 2023 r. 

i 109 rannych w 2022 r., więc ten wzrost jest znaczący i niestety równie znaczący jest wzrost, 

jeżeli chodzi o ilość ofiar śmiertelnych. Zeszły rok jak i ten charakteryzował się tym, że na 

początku roku mieliśmy bardzo dużo wyjazdów do zdarzeń związanych niestety  

z samobójstwami. Niestety tych zdarzeń jest naprawdę dużo - 40 ofiar śmiertelnych, 24 ofiar  
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w 2023 r., więc również ten wzrost jest bardzo duży i niepokojący. Państwowa Straż Pożarna  

i Ochotnicze Straże Pożarne realizują również zadania zawarte w ustawie o Państwowym 

Ratownictwem Medycznym, czyli wspieramy zespoły ratownictwa medycznego w ich 

kompetencjach i dzielimy tutaj te zdarzenia na pomoc PRM, czyli pomoc Państwowemu 

Ratownictwu Medycznemu wtedy, kiedy ich siły i środki są niewystarczające. Takich zdarzeń 

w zeszłym roku mieliśmy 123, natomiast obserwujemy też wzrost ilości zdarzeń, w których 

strażacy podejmują indywidualnie działania z zakresu ratownictwa medycznego. W zeszłym 

roku - 41, w roku 2023 - 30 takich zdarzeń, gdzie to Straż Pożarna jest pierwsza na miejscu, 

jeżeli chodzi o udzielanie pierwszej pomocy osobom w izolowanych zdarzeniach medycznych, 

czyli to nie są wypadki, a typowe zdarzenia, w których ktoś albo zasłabł, nagłe zatrzymanie 

krążenia i tym podobne przypadki. Oczywiście co roku pomagamy również Policji w ich 

ustawowych zadaniach, natomiast tutaj nie ma jakiejś znacznej liczby wzrostowej, jest to mniej 

więcej stały poziom. To są przede wszystkim poszukiwania, to jest pomoc w otwarciu 

mieszkań. Tych zdarzeń odnotowujemy na przestrzeni lat na podobnym poziomie. 

Charakterystyczne zdarzenia, jak co roku Państwu przedstawiam, styczeń - pożar suszarni 

kukurydzy w miejscowości Grzybno. Trudne zdarzenie z tego względu, że nasz wysłużony już 

podnośnik okazał się za niski i trzeba było ściągać podnośnik z Pyrzyc, który w wyniku tych 

działań został uszkodzony. Działania trwały trzy dni do momentu ostatecznego ugaszenia tego 

pożaru. Następne - 31 maja -  Bary, pożar fermy świń. Następny w  Osieczu - duży pożar hałd 

drewna. Najbardziej charakterystycznymi, zeszłorocznymi zdarzeniami były działania 

przeciwpowodziowe. Tutaj chciałbym zaznaczyć, że nasi strażacy, tj. dwóch moich 

funkcjonariuszy brało udział w pierwszych działaniach na południu Polski. Starym, 

wysłużonym STAREM 266, pojechali w ramach Centralnego Odwodu Operacyjnego.  

W miejscowości Głuchołazy poruszali się po zalanym centrum miasta. Był to jedyny pojazd, 

który był w stanie wjechać w zalane centrum i ewakuować stamtąd mieszkańców. Działania 

przeciwpowodziowe to również działania w naszym Powiecie. Jeszcze raz chciałem 

podziękować  Pani Staroście, całej Radzie za możliwość skorzystania z pomocy kadetów  

ze Szkoły Aspirantów PSP w Poznaniu za zakwaterowanie oraz wyżywienie. Oni pracowali dla 

nas przez prawie tydzień, umacniali wały, zabezpieczali drogi i wspólnie z naszymi strażakami  

z Państwowej Straży Pożarnej oraz ochotnikami ramię w ramię zabezpieczali teren Powiatu 

przed nadchodzącą wodą. W kulminacyjnym momencie działań udział brało 11 pojazdów  

z naszej komendy i 13 strażaków w ramach Centralnego Odwodu, czyli wspomniani wcześniej 

kadeci ze Szkoły Aspirantów - 1 pojazd i 23 kadetów, natomiast OSP - 19 pojazdów i 59 

strażaków. Współpracowaliśmy również z WOT-em, który zasilał nas w 17 pojazdów i 142 
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żołnierzy, jeżeli chodzi o ten kulminacyjny moment działań. Państwowa Straż Pożarna to nie 

tylko działania operacyjne, to również czynności kontrolno-rozpoznawcze. W 2024 r. 

przeprowadziliśmy 128 czynności kontrolno-rozpoznawczych, 63 podstawowe,  

8 sprawdzających, 57 odbiorów. Jeżeli chodzi o te odbiory, to 47 stanowisk pozytywnych,  

6 stanowisk z uwagami i w 4 przypadkach, no niestety, ale musieliśmy wydać decyzję ze 

sprzeciwem. 18 wydanych opinii, zaświadczeń z zakresu ochrony przeciwpożarowej, w tym  

12 na plany zagospodarowania przestrzennego terenu, 4 na wypoczynek dzieci i młodzieży oraz 

2 inne. Następnie 41 przeprowadzonych praktycznych ćwiczeń w zakresie ewakuacji, w tym 

32 placówek oświatowych i 9 w zakładach pracy. Jeżeli chodzi o statystykę, jakie przede 

wszystkim obiekty sprawdzamy, w zeszłym roku 41% to były budynki produkcyjno-

magazynowe i 34% budynki użyteczności publicznej. Najczęściej czego dotyczą 

nieprawidłowości wskazywane podczas tych kontroli? Przede wszystkim instalacje użytkowe, 

instalacje odgromowe, instalacja elektryczna oraz instalacje tak zwane PPOŻ, w zależności od 

tego jakie instalacje znajdują się w obiekcie. Duży procent to ewakuacja i pod tym pojęciem 

kryje się stan zagrożenia życia, czyli przewężone korytarze, za długie dojścia, więc 13% z ogółu 

to jest niestety dużo. Następnie działania profilaktyczne przez cały rok zarówno z Polską 

Policją, z gminami, ze Stacją Sanitarno- Epidemiologiczną współpracujemy w ramach działań 

profilaktycznych. Oprócz tego przez cały rok Komenda organizuje dni otwarte. U nas Strażnica 

zawsze jest otwarta dla zorganizowanych grup wycieczek dzieci i młodzieży i w tym 

przedsięwzięciu przez cały rok wzięło ponad 350 dzieci oraz 50 nauczycieli. Struktura 

zatrudnienia w Komendzie - 63 etaty funkcjonariuszy pożarnictwa, plus 2 pracowników 

Korpusu Służby Cywilnej i pół etatu pracownika obsługi. Zdecydowana większość 

funkcjonariuszy jest to Korpus Podoficerski, następnie Aspiranci, Oficerowie oraz Szeregowi. 

Szeregowi czyli ci najmłodsi przyjęci do służby w okresie trzech lat. Poziom wykształcenia, 

jeżeli chodzi o strażaków w związku z zmieniającymi się przepisami prawa - na przestrzeni lat 

zdecydowana większość wykształcenie średnie, policealne, ale coraz więcej również mamy 

strażaków z wykształceniem wyższym i tutaj mówię o tym wykształceniu branżowym, 

pożarniczym, czyli Akademia Pożarnicza. Tak jak mówiłem staramy się zapewnić jak 

największe wsparcie jednostkom Ochotniczych Straży Pożarnych, dlatego realizujemy co roku 

wszelkiego rodzaju dotacje. W zeszłym roku w ramach dotacji MSWiA zapewniono gotowość 

bojową jednostki ochrony przeciwpożarowej,  skorzystało z tej dotacji 19 jednostek na łączną 

kwotę ponad 100 tysięcy złotych. W przeważającej większości zakupione były radiotelefony, 

podpory stabilizujące, wyposażenie, które codziennie służy nam do ratowania życia i mienia. 

Natomiast w OSP w Starych Łysogórkach strażacy dokonali wymiany posadzki oraz 



 

31 

 

odmalowali za łączny koszt 20 tysięcy złotych swoją remizę. Następnie dotacja KSRG, czyli 

dla tych jednostek włączonych do KSRG 8 jednostek OSP otrzymało specjalną dotację  

w zeszłym roku na wydatki inwestycyjne na ponad 254 tysiące złotych. W ramach tych 

wydatków OSP Widuchowa doposażyła się w nowy, lekki samochód ratowniczo -gaśniczy. 

Pozostałe jednostki doposażyły się w odpowiednie wyposażenie, którego jeszcze  

im brakowało. I dotacje MSWiA, mniejsze dotacje dla jednostek spoza systemu KSRG.  

W zeszłym roku było to prawie 30 tysięcy złotych i tutaj również jednostki wykorzystują te 

dotacje na doposażenie się w niezbędne wyposażenie. Dofinansowanie OSP na zadanie jest 

związane z ochroną ludności i ratownictwa, czyli tak zwana bitwa o remizy, która już została 

przekształcona, jeżeli chodzi o tamten program. 500 tysięcy zostało przekazane na jednostki 

OSP z Gminy Stare Czarnowo. Cztery jednostki otrzymały każda po 125 tysięcy bez wkładu 

własnego na wydatki bieżące. Głównie zakupili sprzęt uzbrojenia i techniki specjalnej, 

wyposażenie osobiste i ochronne, sprzęt transportowy, sprzęt informatyki i łączności oraz 

częściowo zostały wyremontowane i doposażone obiekty remiz. W zeszłym roku 

przekazaliśmy ciężki samochód ratowniczo-gaśniczy z jednostki ratowniczo-gaśniczej do OSP 

w Radziszewie oraz przekazaliśmy jako Państwowa Straż Pożarna łódź aluminiową z silnikiem, 

przyczepą oraz wyposażeniem do OSP w Chojnie. W zeszłym roku użyczyliśmy jako 

Państwowa Straż Pożarna pięć łodzi do OSP w Czachowie, Moryniu, Mieszkowicach, 

Radziszewie oraz Widuchowej. Prawdopodobnie w tym roku zostaną te łodzie już przekazane 

na stałe do tych jednostek, tak aby mogły brać udział w działaniach ratowniczych w tych 

jednostkach. Stan wyposażenia komendy w sprzęt transportowy. Tego sprzętu trochę jest, 

natomiast w troszeczkę innym celu chciałem pokazać ten slajd. Jest coś takiego jak norma 

eksploatacyjna w Państwowej Straży Pożarnej, czyli jak długo pojazd powinien być 

użytkowany w Państwowej Straży Pożarnej, aby w pełnym zakresie mógł służyć ochronie 

przeciwpożarowej. Na czerwono zostały zaznaczone pojazdy, które tę normę eksploatacyjną 

już przekroczyły i o ile STAR 266, i ta norma dla niego 15 lat tak naprawdę nie robi mu żadnego 

problemu, bo pojeździ jeszcze kolejne 30 i prawdopodobnie w innej jednostce OSP. Natomiast 

to co sugerowałem już w zeszłym roku, to co poprzedni komendanci sugerowali też  

w poprzednich latach, nasz podnośnik w zeszłym roku osiągnął już swoją normę eksploatacyjną 

i niestety jest to jedyny podnośnik na terenie Powiatu. Szybki czas dotarcia tego podnośnika do 

południowych rejonów Powiatu jest praktycznie niemożliwy, w związku z czym ściągamy za 

każdym razem podnośniki z innych komend powiatowych i w zeszłym roku był częściej 

wycofany z eksploatacji niż tak naprawdę służył bezpieczeństwu Powiatu. Dlatego cały czas 

staramy się pozyskać nowy podnośnik bądź drabinę, która będzie spełniała odpowiednie 
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wymagania. W 2024 r. Komenda Powiatowa dokonała zakupu sprzętu i wyposażenia za około 

200 tys. zł, w tym przede wszystkim środki ochrony indywidualnej dla strażaków, sprzęt 

medyczny, sprzęt i armaturę pożarniczą oraz sprzęt teleinformatyczny w celu poprawienia 

łączności. Budżet został wykonany w 99,8%. Musieliśmy zwrócić 1 tys. zł do budżetu państwa 

z racji nieprawidłowo naliczonego dodatku stażowego dla dwóch funkcjonariuszy. Wnioski - 

należy dążyć do ciągłego doposażenia jednostki Państwowej Straży Pożarnej oraz jednostek 

OSP w sprzęt, przy pomocy którego realizowane są działania gaśnicze oraz ratownicze oraz to 

o czym tutaj już mówiła Pani Starosta, jeżeli chodzi o zapewnienie łączności. Z racji tego,  

że Powiat jest największym powiatem i jednym z największych na terenie kraju mamy 

problemy z zapewnieniem stuprocentowej łączności w każdym rejonie Powiatu, a niestety nie 

da się prowadzić skutecznych działań, bezpiecznych działań bez zapewnienia stuprocentowego 

pokrycia. W związku z czym już rozpoczęły się rozmowy na ten temat jak tę sytuację poprawić. 

Mam nadzieję, że w tym roku uda się do tego doprowadzić, aby to pokrycie było stuprocentowe 

oraz żeby było to pokrycie w łączności już cyfrowej. I tak jak mówiłem o tym podnośniku. 

Istotną kwestią jest to, aby wymienić podnośnik znajdujący się w Komendzie Powiatowej. 

Natomiast drugą sprawą jest to, że jesteśmy niestety, ale fenomenem w skali województwa,  

że największy Powiat w naszym województwie podsiada tylko jeden podnośnik na terenie 

całego powiatu. Dla przykładu taki Powiat Gryficki, który jest około jednej trzeci wielkościowo 

naszego Powiatu takich podnośników ma u siebie aż sześć. W związku z czym bardzo istotne 

jest, aby wspierać. My jako Państwowa Straż Pożarna wspieramy jak możemy inicjatywy gmin 

oraz jednostek OSP, które starają się o pozyskanie podnośnika do swoich jednostek. Na chwilę 

obecną mamy dwie jednostki, które ubiegają się o pozyskanie takiego podnośnika, w naszym 

powiecie to jest gmina Chojna oraz gmina Moryń. Mam nadzieję, że w tym roku uda się  

i w obu tych tak naprawdę lokalizacjach doposażyć te jednostki w podnośniki, tak aby skrócić 

ten czas reakcji, ponieważ to o czym mówiłem, ten czas do piętnastu minut jest dla nas 

kluczowym, jeżeli chodzi o zapewnienie bezpieczeństwa naszym mieszkańcom, a tę statystykę 

częściowo też zaburza nam brak dostępnego podnośnika na terenie całego powiatu. I trochę już 

nieaktualny zapis, czyli dążenie do pozyskania działki pod budowę nowej komendy. W tym 

tygodniu szczęśliwie udało nam się podpisać wspólnie list intencyjny w sprawie budowy, więc 

mam nadzieję, że uda nam się za chwilę ruszyć z procesem inwestycyjnym. Tak jak mówiłem 

slajd już nieaktualny, natomiast będziemy starać się, żeby jak najszybciej rozpocząć przetarg 

na wyłonienie biura architektonicznego, które stworzy projekt  nowej komendy. Tutaj Państwo 

widzicie koncepcję zagospodarowania i tego jak wstępnie miałaby wyglądać nowa komenda 

na planowanej działce. Modernizacja systemu łączności powiatowej z analogowej na 
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analogowo-cyfrową oraz stuprocentowe pokrycie łączności radiowej to jest priorytet, który 

chcielibyśmy osiągnąć w tym roku. Wiemy, że też ustawa o ochronie ludności i obronie 

cywilnej częściowo powinna nam to ułatwić. Jako Państwowa Straż Pożarna cel na ten rok 

nadzorowanie procesu pozyskiwania sprzętu i wyposażenie jednostek OSP w KSRG w ramach 

projektu adaptacji do zmian klimatu - bardzo duży projekt pilotażowy na terenie naszego 

województwa. W pierwszej fazie ponad 100 mln zł dofinansowania dla jednostek OSP na 

doposażenie się w sprzęt zarówno transportowy, jak i specjalny. Jako Komenda Powiatowa 

nadzorujemy proces przydzielania tego sprzętu. Bardzo duży projekt pilotażowy, jeżeli chodzi 

o cały kraj. Województwo Zachodniopomorskie, Komenda Wojewódzka, Pomorski 

Uniwersytet Medyczny oraz Zarząd Wojewódzki OSP. Uruchamiamy program pilotażowy 

badań profilaktycznych dla strażaków pod kątem zachorowań na nowotwory. Wszyscy strażacy 

na terenie naszego województwa zostaną przebadani przez zespół Pomorskiego Uniwersytetu 

Medycznego. Mówię o tym Państwu dlatego, że jesteście blisko z OSP, nie do wszystkich już 

dotarłem, więc proszę, żeby przekazywać tą inicjatywę. Będę przekazywał informację na 

bieżąco. 30 tysięcy złotych to jest koszt jednego pakietu badań na jednego strażaka, który 

zostanie przeznaczony na jego gruntowne przebadanie pod kątem profilaktyki nowotworowej. 

Jak się okaże, że może być coś nie tak, albo jest cień szansy chociaż, że będzie coś nie tak, ktoś 

ma predyspozycje większe do zachorowalności na raka, a zostało udowodnione, że nasz zawód 

jest najwyższym priorytetem, jeżeli chodzi o zachorowalność na raka, to strażak zostanie objęty 

co najmniej dziesięcioletnią profilaktyką wraz z rodziną. Jesteśmy pionierami, jeżeli chodzi  

o cały kraj. Jesteśmy z tego dumni, z tego projektu, który za chwilę wystartuje. Oczywiście 

celem jest pozyskanie nowego podnośnika oraz wymiana pojazdów przekraczających normę 

eksploatacyjną. Jak zawsze staramy się wspierać wszelkie starania jednostek ochotniczych  

w pozyskiwaniu sprzętu, pojazdów niezbędnych do prawidłowego realizowania zadań  

z zakresu ochrony przeciwpożarowej. Oczywiście realizujemy również wprowadzenie systemu 

ostrzegania i alarmowania ludności na terenie naszego powiatu oraz wspólnie tutaj z powiatem 

będziemy również realizować zadania w związku z prowadzeniem ustawy o ochronie ludności 

i obronie cywilnej. Ja bardzo dziękuję. Myślę, że nie przedłużyłem za bardzo, natomiast bardzo 

chętnie odpowiem na Państwa pytania, jeżeli takie będą. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że Panie Komendancie, zanim 

rozpoczniemy serię pytań to pozwolę sobie zadać swoje. Mówi Pan o wyższości łączności 

cyfrowej nad analogową. Ja zakładam, że tak jest, tylko w związku z tym, że sam jestem laikiem 
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i podobnie jak my laicy nas słuchają, oglądają naszą transmisję, czy może Pan nam 

wytłumaczyć jaka to jest korzyść? Z czym to się wiąże?  

 

Komendant Powiatowy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Gryfinie kpt. Maciej 

Łempicki odpowiedział, że chodzi o przede wszystkim szyfrowanie, czyli bezpieczeństwo tego 

łącza. Mamy tutaj pewność w związku z kluczem, który jest przystosowany do szyfrowania 

tego typu połączeń, że nikt tego nie słucha. To jest raz. Dwa, łączność cyfrowa jest 

zerojedynkowa. Jeżeli mamy jakikolwiek zasięg łączności cyfrowej to połączenie jest 

krystaliczne. Jeżeli mamy łączność tylko analogową to nawet delikatny zasięg może 

powodować, że ta komunikacja nie będzie przekazywana. Będziemy myśleć, że dostarczyliśmy 

odpowiedni komunikat, a tak naprawdę odbiorca go nie otrzyma.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że jeżeli chodzi o samochód  

z podnośnikiem, to bardzo ciężko jest porównać powiat do powiatu, o co się pokusiłem  

i to karkołomny wysiłek -  nie da rady, ponieważ za dużo jest tutaj takich czynników, które 

należałoby wziąć pod uwagę. Koleżanka wiceprzewodnicząca też pomagała poszukać takiego 

podobnego powiatu, ale jeśli mówi Pan, że w Gryficach, w Powiecie Gryfickim jest sześć takich 

podnośników czy samochodów z podnośnikiem, a u nas jest tylko jeden, to chciałbym tylko 

usłyszeć od Pana, zakładam, że odpowiedź będzie twierdząca, czy faktycznie jest potrzeba 

większej ilości? 

 

Komendant Powiatowy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Gryfinie kpt. Maciej 

Łempicki odpowiedział, że tak, bez dwóch zdań. 

 

Radna Anna Pastuła powiedziała, że  Panie Komendancie, projekt profilaktyczny - super 

sprawa. Czy tym projektem zostaną objęci druhowie ochotnicy? 

 

Komendant Powiatowy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Gryfinie kpt. Maciej 

Łempicki odpowiedział, że jeżeli pojawiło się to pytanie to pozwolę sobie troszkę to 

uszczegółowić. Jest 8 tysięcy strażaków ochotników na terenie naszego województwa.  

800  strażaków jest u nas. Pomorski Uniwersytet Medyczny, jak usłyszał liczbę, 8 tysięcy plus 

prawie 2 tysiące funkcjonariuszy, powiedział 10 tysięcy tak naprawdę badanych idealna liczba. 

W związku z tym każdy, mało tego nawet strażacy, którzy są powiedzmy już na emeryturze 

będą mogli również z tego projektu skorzystać. Nie ma znaczenia, czy ktoś został przyjęty 
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miesiąc temu, czy miesiąc temu poszedł na emeryturę. Chcemy mieć jak najszerszy przekrój 

społeczeństwa strażackiego. 

 

Radny Hubert Krysiak powiedział, że pozwolę sobie zabrać głos w imieniu strażaków 

reprezentując Zarząd Powiatowy Ochotniczych Straży Pożarnych na terenie Powiatu 

Gryfińskiego. Przede wszystkim chciałbym podziękować w imieniu druhów i druhen z terenu 

Powiatu Gryfińskiego Panu Komendantowi za wspólne działania w celu osiągnięcia jak 

najlepszych wyników, przede wszystkim finansowych i takich po prostu zwykłych ludzkich. 

Chciałbym podziękować za to, że Komendant wprowadził taką transparentność pomiędzy OSP. 

Ja osobiście uważam, że od dłuższego czasu w OSP powstała taka sytuacja, że zrobił się taki 

wyścig szczurów, ale tutaj pojawił nam się Komendant Pan Maciej Łempicki, który wprowadził 

fajny sposób, transparentność i jest spokój. Zauważyłem, że jest taka większa zgoda pomiędzy 

jednostkami i to zauważają również moi inni koledzy druhny i druhowie. Więc jeszcze raz 

naprawdę w imieniu Zarządu Powiatowego dziękuję za tę współpracę. Chciałbym się odnieść 

też jeszcze do podnośnika, o którym była mowa, bo zakup podnośnika nie pojawił się dzisiaj, 

nie pojawił się wczoraj, nie pojawił się rok temu. Zakup podnośnika na południe Powiatu 

Gryfińskiego jest wałkowany od kilku dobrych lat. W tym roku pojawiła się szansa, żeby taki 

podnośnik kupić. Wcześniej w planach była oczywiście tutaj OSP Chojna. Niestety ten wniosek 

na chwilę obecną został umieszczony na liście rezerwowej, więc są tak naprawdę znikome 

szanse, żeby ten projekt przeszedł. Tutaj wspólnie z Burmistrzem Gminy Moryń  

w porozumieniu oczywiście z Panem Komendantem postanowiliśmy wyjść naprzeciw tym 

potrzebom i Gmina Moryń w budżecie na rok 2025 zabezpieczyła pokaźną kwotę 700 tys. zł 

na zakup takiego podnośnika na tereny południowe części Powiatu. Jest to pokaźna kwota, 

która stanowi 63% całości zadania. Dodam tylko, że to oczywiście nie będzie nowy podnośnik, 

ani nowa drabina. Koszt takiej drabiny, może potwierdzić Pan Komendant, to się kreuje  

w granicach czterech milionów złotych, więc żadnego z samorządów po prostu nie stać na taką 

inwestycję. Myślę, że zakup piętnastoletniego, używanego podnośnika, który Gmina Moryń ma 

w planach zakupić w tym roku spełni tutaj te minimalne oczekiwania, bynajmniej dla naszych 

strażaków tutaj z tereny gminy Moryń, ale również sąsiednich gmin, które będziemy dzielnie 

wspierać w działaniach z tym podnośnikiem. Nie wiem czy Państwo sobie zdają sprawę  

co do kosztu utrzymania takiego podnośnika. Sam zakup podnośnika nie jest problem, gorzej 

jest z utrzymaniem tego podnośnika, bo podnośnik czy drabina corocznie musi przejść pewne 

serwisy, dozory techniczne, to są koszty w granicach nawet 15 tys. zł rocznie, mowa o samych 

przeglądach, a gdzie jeszcze ubezpieczenia, autocasco i tak dalej. W skali roku robi się grubo 
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ponad 20 tys. zł. Wspólnie z Burmistrzem Sławomirem Jaskiem jako prezesem OSP  

w Moryniu, udało nam się dojść do porozumienia i jako gmina jesteśmy gotów wziąć na barki 

taką odpowiedzialność i zakupić podnośnik jeszcze w tym roku. Przewidywany koszt zakupu 

tego podnośnika, tej drabiny z łamanym przęsłem wnosi około 1,1 mln zł,  

z czego przypominam 63% tej kwoty mamy zapewnione. I tu teraz ogromna prośba do Zarządu 

Powiatu w Gryfinie, ponieważ my tutaj wspólnie z Panem Komendantem, z przedstawicielami 

Zarządu Powiatowego będziemy wnioskować o kolejne 400 tys. zł, aby sfinalizować jeszcze w 

tym roku tę transakcję. Wystąpimy do Zarządu Głównego Związku Ochotniczych Straży 

Pożarnych w Warszawie o dofinansowanie 300 tys. zł do zakupu tego podnośnika  

i chciałbym abyśmy tutaj wspólnie, być może z Panią Starostą przemyśleli skąd załatwić 

jeszcze pozostałe brakujące 100 tys. zł. Rozmawialiśmy o tym oczywiście na komisjach, padła 

tam propozycja, że być może te pięć gmin części południowego Powiatu Gryfińskiego 

dołożyłoby swoją cegiełkę, ale też chciałbym zobligować Panią Starostę być może, żeby się 

udało gdzieś wyłuskać jakąś minimalną kwotę zasobów oczywiście Starostwa Powiatowego, 

bo patrzymy na bezpieczeństwo mieszkańców Powiatu Gryfińskiego, przypominam, tak. 

Wiem, że jest możliwość uzyskania finansowania z Powiatu Gryfińskiego, bo do tej pory radni 

powiatowi wspierali takie inicjatywy, więc ogromna prośba, aby jakieś wspólne działania  

w tym kierunku podjąć, żeby jeszcze w tym roku taki podnośnik sprowadzić na południe 

Powiatu Gryfińskiego.  

 

Radna Anna Pastuła powiedziała, że chciałaby tutaj się dołożyć też do kolegi, mojego 

przedmówcy Huberta. Faktycznie ten podnośnik przyda się i każda złotówka się liczy. 

Chciałabym się jeszcze odnieść do tego projektu profilaktycznego i bardzo serdecznie chciałam 

podziękować za ten projekt, ponieważ mieliśmy ostatnio zebranie sprawozdawcze  

i dowiedzieliśmy się, zresztą to wiedzieliśmy, że teraz dużo substancji jest takich, które 

powodują raka. A bardzo dużo osób nie bada się. Także bardzo serdecznie dziękuję naprawdę 

i za tę współpracę, o której powiedział Hubert. To nie jest słodzenie. Takie są realia, Szanowny 

Panie Komendancie Łempicki. Jest Pan wielką osobą i dużo spokoju, stateczności wprowadził 

faktycznie w drużynach między PSP a OSP. I nie tylko, bo OSP to też różnie bywało, a teraz 

jest komunikacja między OSP. Sama mam okazję być u Was w budynku i z Wami załatwiać 

różne sprawy. Komunikacja jest naprawdę super. Także za to bardzo serdecznie dziękuję, ale 

przede wszystkim za ten projekt. Super sprawa, bardzo dziękuję.  
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Starosta Gryfiński Ewa Dudar oczywiście dziękuję za to sprawozdanie Panu Komendantowi 

i chciałam powiedzieć, że na wszystkich poziomach wybrzmiewa dzisiaj bezpieczeństwo. 

Przed chwilą raport składała Policja, teraz Straż Pożarna. Tutaj naprawdę współpraca między 

samorządem a instytucjami odpowiedzialnymi wprost za bezpieczeństwo jest realizowana na 

każdym poziomie, w każdym czasie i możemy liczyć na wsparcie i pomoc. Przy okazji rozmów 

na temat lokalizacji Komendy Powiatowej mieliśmy tutaj okazję porozmawiać  

o bezpieczeństwie, ale też o lokalizacjach właśnie Państwowej Straży Pożarnej. Pan 

Komendant potwierdzi, że w obecności Wojewody, Komendanta Wojewódzkiego Państwowej 

Straży Pożarnej zaapelowaliśmy z Panem Starostą o to, że w naszym Powiecie, największym 

powiecie Województwa Zachodniopomorskiego powinna być jednostka ratowniczo-gaśnicza 

w Chojnie. O to apelowaliśmy. Nawet wskazaliśmy, że bylibyśmy w stanie wyodrębnić jakąś 

działkę pod ten teren. Tego tematu nie zamierzam odpuścić, bowiem do tego jeszcze bardziej 

skłania mnie informacja, którą akurat dziś uzyskałam. Powiat Gryficki ma sześć podnośników, 

jest mniejszy, a tymczasem my mamy jeden, a jesteśmy bardzo dużym Powiatem z bardzo 

szczególnym położeniem naszego powiatu. Więc tak być nie może. Niestety nie ma tutaj tej 

zwierzchniej roli komend powiatowych nad akceptacją wniosków, bo jak to się stało, że tam 

jest sześć podnośników, a u nas żadnego? Powiem szczerze, że wykorzystam do tego niebawem 

nadarzającą się okazję, ponieważ akurat będę na szkoleniu trzydniowym ze wszystkimi 

starostami Województwa Zachodniopomorskiego w Głównej Szkole Pożarniczej w Warszawie 

i z całą pewnością wyartykułuję ewentualną możliwość pozyskania tych podnośników. Tak jak 

tutaj wybrzmiały koszty utrzymania - być może komuś to będzie zbędne ze względu na 

chociażby koszt. Oczywiście formalno-prawne aspekty mogą być trudne, ale niewyobrażalnym 

jest, że na terenie województwa dysponujemy sprzętem, mamy taką wiedzę, a jednocześnie w 

naszym powiecie borykamy się z problemem, a przykład mamy dzisiaj naocznie pokazany, jak 

była prowadzona akcja chociażby w Grzybnie. To są informacje, które właśnie powinny tutaj 

wybrzmiewać i o to oczywiście będę zabiegała i nie musi mnie Pan obligować. Po prostu jest 

taka współpraca z naszą Strażą, my jesteśmy tak już przez te wszystkie kataklizmy, które po 

prostu po drodze nas napotykają, że naprawdę zarówno OSP, a przede wszystkim Państwowa 

Komenda Straży Pożarnej - wszyscy sobie po prostu pomagamy. Należy docenić naprawdę tę 

współpracę. To jest bardzo pozytywny aspekt naszej działalności.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że gdyby przytoczone Gryfice oddały 

nam dwa, to my byśmy potroili ilość, a oni nadal mieliby więcej, to tak z przymrużeniem oka.  

 



 

38 

 

Członek Zarządu Powiatu Jerzy Zgoda powiedział, że Panie Komendancie, z czystej 

ciekawości, czy naprawdę do tych najmniejszych zdarzeń, czyli tego metra kwadratowego 

palących się traw muszą jechać dwa zespoły? Czy to wynika z przepisów? Nie wypowiadam 

się, bo się na tym nie znam.  

 

Komendant Powiatowy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Gryfinie kpt. Maciej 

Łempicki odpowiedział, że wynika to z przepisów. To wynika z wewnętrznego planu 

ratowniczego i z procedur dysponowania. To jest tak samo jak dostajemy telefony do komendy 

z pytaniami, czy Straż Pożarna zarówno ochotnicza jak i państwowa do każdego zdarzenia musi 

jechać na sygnałach. Tak, jeżeli chcemy jechać jako pojazd uprzywilejowany i z pełnymi jakby 

nie przywilejami, ale obowiązkami poruszania się jako pojazdu uprzywilejowanego, to za 

każdym razem jeździmy do zdarzeń, ponieważ podejmujemy tylko i wyłącznie interwencje, 

które zagrażają życiu bądź zdrowiu, więc obligują nas do tego procedury. Jeździmy w dwa 

zastępy, więcej, czasami siedem, czasami piętnaście. I zawsze robimy to na sygnałach, a mówię  

to dlatego, że słuchają nas mieszkańcy. 

 

Członek Zarządu Powiatu Jerzy Zgoda zapytał, czy muszą jechać dwa zespoły straży  

w przypadku, kiedy pali się jeden metr kwadratowy trawy gdzieś przy drodze. Tak rozmawiamy 

z mieszkańcami, że jedzie jeden, za chwilę jedzie drugi samochód, gasić jeden metr 

kwadratowy trawy. 

 

Komendant Powiatowy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Gryfinie kpt. Maciej 

Łempicki odpowiedział, że na to pytanie nie da się jednoznacznie odpowiedzieć. Dlatego,  

że kwestia jest tego, jakie dostaliśmy zgłoszenie. Może rzeczywiście na miejscu okazało się,  

że to był tylko jeden metr trawy, natomiast zgłoszenie zazwyczaj jest takie, że pali się tych 

metrów ileś dziesiąt, w związku z tym trzeba przewidzieć odpowiednie siły i środki. Nie należy 

w żaden sposób bagatelizować pożarów traw dlatego, że zmieniający się wiatr, nasilający się 

wiatr może spowodować bardzo duże zagrożenie dla samych ratowników. Dlatego czasami jest 

tak, że do tego przysłowiowego jednego metra trawy, jak się później okazuje na miejscu 

zdarzenia jadą dwa zastępy, a czasami pięć. 

 

Radny Hubert Krysiak odpowiadając Radnemu Jerzemu Zgodzie powiedział, że z własnych 

doświadczeń wie, że czasami lepiej wysłać dwa zastępy niż nie wysłać żadnego. Nigdy nie 

wiemy co zastaniemy na miejscu. Byłem świadkiem takiej sytuacji, że w zgłoszeniu mieliśmy 
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właśnie taki przysłowiowy pożar traw, po czym na miejscu przyjechaliśmy, a z daleka było 

widać dużo ognia i dymu. Kiedy już dojechaliśmy na miejsce akcji okazało się, że pali się 

zupełnie w ogóle co innego, nie trawa, a budynek mieszkalny, w którym wtedy zginęły dwie 

osoby. Więc myślę, że tutaj dobrą praktyką jest lepiej wysłać o jeden zastęp za dużo niż o dwa 

za mało. 

 

Prezentacja multimedialna stanowi zał. nr 10. 

 

V. Sprawozdanie z działalności Powiatowego Urzędu Pracy w Gryfinie za 2024 r. 

(druk nr 4/IX). 

 

Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Gryfinie Małgorzata Szwajczuk powiedziała,  

że działalność Powiatowego Urzędu Pracy w Gryfinie na pewno nie jest tak spektakularną 

działalnością jak tutaj przed chwilą usłyszeliśmy. Ani policją nie jesteśmy, ani strażą pożarną. 

Natomiast nasza działalność na pewno też jest istotna z punktu widzenia mieszkańców naszego 

Powiatu. Służy nie tylko osobom bezrobotnym, ale też przedsiębiorcom, którzy prowadzą 

działalność gospodarczą. Na wstępie chciałam powiedzieć kilka słów na temat sytuacji na 

lokalnym rynku pracy. Jak widać na wykresie ta sytuacja utrzymuje się na dosyć dobrym 

poziomie. Od kilku lat już możemy zaobserwować stabilizację, co do stopy bezrobocia na 

terenie Powiatu, jak również liczby osób rejestrujących się na koniec każdego roku. Stopa 

bezrobocia na terenie Powiatu to 6,6%, 1571 osób zarejestrowanych na 31 grudnia 2024 r. 

Stopa bezrobocia na terenie Powiatu jest niższa niż na terenie całego województwa, gdzie 

wynosi ona 6,8%. Największa liczba bezrobotnych na koniec grudnia to bezrobotni 

zarejestrowani na terenie gmin Chojna, Gryfino i Mieszkowice. Jak można zaobserwować stopa 

bezrobocia i wskaźnik bezrobocia na terenie gmin południa Powiatu jest znacząco odbiegająca 

od strony północnej. Rynek pracy to nie tylko miejsca zatrudnienia na terenie gmin naszego 

Powiatu, ale również rynek szczeciński i to głównie jest przyczyną tak dużych rozbieżności, 

jeżeli chodzi o wskaźnik bezrobocia. Struktura bezrobotnych to przede wszystkim osoby 

długotrwale bezrobotne. Do tej grupy w szczególności należą kobiety, które stanowią prawie 

60% osób zarejestrowanych. Niestety osoby, które mamy w rejestrach to są osoby bez 

kwalifikacji zawodowych i to są w dużej mierze osoby niestety młode. Dużą grupę stanowią 

również osoby po 50 roku życia, gdzie 29% z osób rejestrujących się to są właśnie takie osoby. 

Większość naszych zarejestrowanych bezrobotnych to mieszkańcy wsi. Oprócz tego, że mamy 

współpracę z osobami bezrobotnymi i dla nich działamy to działamy również na rzecz 
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podmiotów gospodarczych, które na naszym terenie występują. Jak można zaobserwować 

również Gminy Gryfino i Gminy Chojna to są miejsca, gdzie głównie znajdują się pracodawcy. 

9799 podmiotów gospodarczych na terenie Powiatu funkcjonuje, przy czym w roku 2024 liczba 

tych podmiotów wzrosła o 131. W związku z działalnością Powiatowego Urzędu Pracy na rzecz 

zarówno osób bezrobotnych jak i przedsiębiorców uzyskaliśmy wsparcie finansowe z Funduszu 

Pracy na realizację zadań ustawowych oraz na realizację projektów współfinansowanych  

z Europejskiego Funduszu Społecznego. Realizowaliśmy również zadania podnoszenia 

kwalifikacji dla osób pracujących oraz pracodawców w formie Krajowego Funduszu 

Szkoleniowego. Dysponujemy także środkami na rzecz osób niepełnosprawnych i łącznie 

ponad 7 mln zł tych środków było w dyspozycji Urzędu Pracy w 2024 r., a 1095 osób 

skorzystało z aktywizacji. Działania na rzecz osób bezrobotnych to ponad 4,2 mln zł. W ramach 

tych działań podejmowaliśmy podnoszenie kwalifikacji zawodowych dla tych osób i tutaj 

szkolenia i studia podyplomowe, a także staże realizowane u pracodawców. Jak również 

finansowaliśmy podejmowanie działalności przez te osoby oraz wspieraliśmy zatrudnienie 

poprzez refundację kosztów dojazdu, opieki nad dzieckiem, a także bonów na zasiedlenie 

związanych ze zmianą miejsca zamieszkania w związku z podjęciem pracy. Działania na rzecz 

pracodawców to niespełna 5 mln zł. Również wsparcie dla pracodawców, działania dla 

pracodawców to działania związane z obsadzaniem miejsc pracy. W ramach tego obsadzania 

miejsc pracy realizowaliśmy prace interwencyjne oraz roboty publiczne, a także 

umożliwialiśmy pracodawcom zweryfikowanie kompetencji i przygotowanie do wykonywania 

pracy na stanowisku kandydatów do pracy poprzez realizację staży. Jak co roku forma realizacji 

staży jest najbardziej popularną formą wśród lokalnych pracodawców. Oprócz działań 

statutowych wynikających z ustawy o promocji zatrudnienia realizowaliśmy również program 

skierowany dla pracodawców jako innowacyjne narzędzie. Voucher dla pracodawców,  

w ramach którego pracodawca mógł sfinansować zarówno wyposażenie stanowiska pracy, jak 

i wynagrodzenie dla swoich pracowników. Ponadto, tak jak już wspominałam, Krajowy 

Fundusz Szkoleniowy oraz umowy dotyczące podnoszenia kwalifikacji pracodawców i jego 

pracowników to ponad 600 tys. zł w roku ubiegłym i 248 osób. Krajowy Fundusz Szkoleniowy 

cieszy się coraz większym zainteresowaniem ze strony pracodawców i co roku środki na ten 

cel są wnioskowane w wyższych kwotach i w wyższych kwotach je uzyskujemy. W związku  

z tymi środkami pracodawcy ubiegają się głównie o sfinansowanie kształcenia w zawodach 

deficytowych na terenie naszego Powiatu - 382 tys. zł i 167 osób zrealizowało takie kształcenie. 

Tutaj muszę nadmienić, że w związku z ubieganiem się pracodawców o skierowanie osób do 

podejmowania pracy oraz tym co powiedziałam na wstępie brakiem kwalifikacji wśród tych 
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osób możliwość podnoszenia kwalifikacji już zatrudnionych osób i dostosowania ich 

kompetencji do potrzeb danego pracodawcy jest bardzo pożądana i daje możliwość realizacji 

zadań, które pracodawca ma przewidziane wykonania i daje możliwość rozwoju 

przedsiębiorstw na naszym terenie. Następnie można zobaczyć w jakich zawodach głównie 

pracodawcy ubiegali się o sfinansowanie szkoleń. W związku z realizacją wsparcia dla 

przedsiębiorców 213 podmiotów uzyskało wsparcie poprzez zawarte z nimi umowy i 516 

stanowisk zostało objętych wsparciem w związku z zawartymi umowami. Poza działaniami 

wspierającymi w formie finansowej naszych przedsiębiorców i naszych bezrobotnych 

realizujemy działania nie wymagające finansowania, a polegające na doborze osób 

bezrobotnych dla ofert pracy u pracodawców, obsłudze tych ofert pracy i w roku poprzednim 

761 takich ofert wpłynęło do urzędu na 1787 stanowisk. Z tego względu możemy powiedzieć, 

że sytuacja na rynku pracy Powiatu Gryfińskiego jest w miarę stabilna, a nawet wygląda na 

lekką poprawę. Więcej tych ofert pracy mamy i więcej stanowisk zgłaszanych przez 

pracodawców na terenie Powiatu. Jak również możemy zauważyć, że wydawanie informacji 

Starosty znacząco wzrosło w stosunku do roku poprzedniego, a to oznacza, że osoby 

zatrudnione w formie wcześniej zgłaszanych oświadczeń o zamiarze zatrudnienia cudzoziemca 

lub powiadomień o zatrudnieniu takiego cudzoziemca przekształcają się w długotrwałe umowy 

o pracę. W związku z czym pracodawcy ubiegają się u wojewody o uzyskanie zezwolenia na 

zatrudnienie. Stąd też informacje dotyczące możliwości zatrudnienia takich osób na naszym 

terenie są wydawane w związku z prowadzonymi postępowaniami. Poza działaniami 

ustawowymi realizowaliśmy również dodatkowe przedsięwzięcia i tutaj w ramach Klubu 

Integracji Społecznej we współpracy z Ośrodkiem Opieki Społecznej z Gryfina realizowaliśmy 

spotkania z psychologiem i doradcą zawodowym. Były również organizowane spotkania 

rekrutacyjne dla Policji i zorganizowaliśmy trzy takie spotkania - 34 uczestników na tych 

spotkaniach się pojawiło i w wyniku tych spotkań trzy aplikacje zostały złożone. 

Realizowaliśmy również spotkania informacyjne dla osób niepełnosprawnych. Projekty 

realizowane przez inne podmioty niż Powiatowy Urząd Pracy były im proponowane.  

Te programy dają możliwość szerszego objęcia działaniami niż możliwości Powiatowego 

Urzędu Pracy, gdyż oprócz zadań twardych mają też wsparcie psychologiczne, wsparcie 

rehabilitacyjne, takie które jest dostosowane do potrzeb określonych osób niepełnosprawnych. 

Wspieraliśmy również Zakład Ubezpieczeń Społecznych w informowaniu klientów  

o możliwości skorzystania z programu Aktywny Rodzic. Natomiast w ramach działań 

administracyjno-technicznych realizowaliśmy 15 173 kontakty z osobami bezrobotnymi.  

W wyniku tych kontaktów stworzyliśmy 1991 indywidualnych planów działania. W związku  
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z rejestracją osób bezrobotnych i wyrejestrowaniem, a także przyznanymi świadczeniami 

wydaliśmy 4888 decyzji administracyjnych. Wydaliśmy również 745 zaświadczeń oraz 

udzieliliśmy 444 informacji w związku z wnioskiem o udostępnienie informacji. W roku 

ubiegłym realizowana była również działalność kontrolna. Ze strony instytucji zewnętrznych 

przeprowadzone zostały trzy kontrole. Jedna dotycząca realizacji przez Powiatowy Urząd Pracy 

zapisów ustawy o promocji zatrudnienia. Druga dotycząca realizacji projektów 

współfinansowanych ze Europejskiego Funduszu Społecznego. Trzecia natomiast  

z postępowania z materiałami archiwalnymi i dokumentacją niearchiwalną. We wszystkich 

tych kontrolach nie stwierdzono żadnych zaleceń pokontrolnych ani żadnych uchybień. Oprócz 

działalności związanej z aktywizacją osób bezrobotnych realizujemy również działalność 

monitorującą prawidłowość wydatkowania środków. W związku z tą działalnością 130 spraw 

zostało objętych kontrolą. Jest to kontrola na miejscu w związku z przeznaczonymi dla 

pracodawcy środkami - 94 podmioty taką działalnością zostały objęte i w wyniku tej 

działalności stwierdzono tylko jedno uchybienie, które przez pracodawcę zostało usunięte. 

Ponadto w ramach działalności urzędu w roku ubiegłym zrealizowaliśmy działania, które mają 

na celu poprawę warunków obsługi klienta, poprawę dostępności, a także poprawę 

bezpieczeństwa realizowanych zadań. Wykonano remont pomieszczeń w budynku w Chojnie, 

tj. przestrzeń biurową na parterze oraz przestrzeń komunikacyjną na parterze urzędu. 

Zwiększono dostępność osób niepełnosprawnych w tymże budynku poprzez połączenie części 

komunikacyjnej Wydziału Komunikacji Starostwa Powiatowego oraz Powiatowego Urzędu 

Pracy, dzięki czemu możliwość klientów korzystania z windy stała się dostępna i klienci będą 

w związku z tym mogli komunikować się zarówno z Wydziałem Komunikacji, jak  

i z Powiatowym Urzędem Pracy bez konieczności wychodzenia z budynku. Zakupiono również 

wyposażenie trzech pomieszczeń biurowych, dostosowano stanowisko pracy do wymogów 

BHP oraz zakupiono aktywne witryny do zamieszczenia informacji dotyczących działalności 

Urzędu oraz informacji dla klientów o ofertach pracy i dla pracodawców o możliwości 

aktywizacji. Ponadto w związku z zapewnieniem bezpieczeństwa dostępu do informacji oraz 

bezpieczeństwa danych osobowych zmodernizowano infrastrukturę sieciową Urzędu, 

wdrożono nową wersję oprogramowania zabezpieczającego oraz zmodernizowano 

infrastrukturę sprzętową Urzędu. W związku z działalnością całości Urzędu 34 stanowiska 

pracy były zobowiązane do obsługi zarówno obsługi klienta jak i obsługi administracyjno-

technicznej Urzędu. Główny nacisk kładziemy na aktywizację Centrum Aktywizacji 

Zawodowej, to ponad 28 osób. Pozostałe osoby obsługują rejestrację oraz dział finansowo-
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księgowy i organizacyjny. Pokrótce chciałam Państwu przedstawić działalność z roku 2024. 

Więcej informacji znajdziecie Państwo w naszych materiałach, które zostały przekazane.  

 

Radny Hubert Krysiak zapytał, czy istnieje możliwość, aby odbywanie się stażu miało 

miejsce w stowarzyszeniach, które na przykład nie prowadzą działalności gospodarczej.   

Czy jest możliwość, żeby stowarzyszenia występowały, a taką możliwość, żeby dane osoby 

pracowały na rzecz stowarzyszenia i nabierały doświadczenia zawodowego? Dla przykładu 

podam OSP.  

 

Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Gryfinie Małgorzata Szwajczuk odpowiedziała, 

że jak najbardziej, bo tutaj nie ma kwestii przedsiębiorcy w przypadku realizacji stażu, tylko 

jest kwestia pracodawca. Więc jeżeli Państwo zatrudniacie chociaż jedną osobę na umowę  

o pracę, to w tym momencie jest możliwość realizacji stażu u takiego pracodawcy.  

 

Radny Hubert Krysiak dopytując na przykładzie OSP, gdzie głównym płatnikiem jest gmina, 

Urząd Miejski, który właśnie zatrudnia konserwatorów na danych stanowiskach. Czyli jest tam 

konserwator, kierowca i tak dalej. Czyli jeżeli mamy kogoś zatrudnionego, ale tylko  

w momencie umowy o pracę, umowa o działo nie wchodzi w ogóle w grę? 

 

Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Gryfinie Małgorzata Szwajczuk odpowiedziała, 

że jeżeli Pan mówi, że mamy zatrudnienie w gminie i gmina jest, jak gdyby realizatorem umów, 

to tutaj również gmina może wystąpić z wnioskiem o skierowanie osoby do odbycia stażu  

u Państwa w jednostce, jeżeli tak to funkcjonuje.  

 

Radny Kamil Frelichowski powiedział, że chciałem zadać pytanie dotyczące faktu,  

że z końcem tego roku zostanie zamknięty największy zakład pracy w regionie, Elektrownia 

Dolna Odra. W związku jeszcze z tym faktem nastanie zaburzenie w produkcji pary na potrzeby 

firmy Fliegel Textilservice i Albatros. Chciałem zapytać, jakie działania Powiatowy Urząd 

Pracy prowadzi właśnie w tym aspekcie?  

 

Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Gryfinie Małgorzata Szwajczuk odpowiedziała, 

że jeżeli chodzi o możliwość podjęcia ustawowych zadań wynikających z przepisów  

o likwidację zakładów pracy, to elektrownia informacji o zwolnieniach grupowych nam nie 

złożyła. Formalnych czynności podejmować nie możemy. Natomiast jeżeli chodzi  
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o czynności przygotowawcze, to mamy tę sytuację przetestowaną. Taka sytuacja miała już 

miejsce kilka lat temu, gdzie były realizowane dobrowolne odejścia z elektrowni i w ramach 

tych dobrowolnych odejść bardzo wielu pracowników rejestrowało się w Powiatowym 

Urzędzie Pracy. Rejestracje te były prowadzone zarówno na terenie Elektrowni celem 

ułatwienia po prostu obsługi tych klientów, jak również, jeżeli takie osoby miały ochotę  

to rejestracja odbywała się na terenie Urzędu. Także tutaj z punktu widzenia administracyjnego 

nie ma zagrożenia braku możliwości obsłużenia tych wszystkich osób. Zwłaszcza, że w tej 

chwili jest również elektronizacja rejestracji, a więc osoby mogą dokonać takiej rejestracji 

poprzez narzędzia elektroniczne, informatyczne. Jeżeli chodzi o działania stricte formalne, 

czyli takie, które będziemy mogli finansować w ramach środków Funduszu Pracy,  

to oczywiście będą one zależne od konkretnych osób, czyli konkretnych potrzeb kandydata, 

który utraci pracę i będzie zgłaszał się w związku z tą utratą do Urzędu. A więc tutaj jego 

kwalifikacje, kompetencje, obszar, w którym on wykonywał dotychczas pracę będzie miał 

znaczenie, ponieważ na terenie Powiatu, tak jak Państwo widzieliście przy zawodach 

deficytowych, są obszary, w których brakuje pracowników.  Jeżeli zwolnienia będą dotyczyły 

osób w tych obszarach, to pracodawcy z terenu Powiatu będą w stanie część z tych osób po 

prostu zatrudnić. Natomiast jeżeli będą to osoby z obszarów, w których zapotrzebowania na 

zatrudnienie nie mamy, a to będą zapewne specjaliści typowo przygotowani pod wykonywanie 

zadań w elektrowni, z tymi osobami na pewno trzeba będzie podjąć działania związane  

z przekształceniem tego zawodu w jakieś inne, czyli z realizacją czy to szkoleń, czy też staży. 

Staże są skierowane, pomimo tego, że brzmi to jakby to było do osób młodych kierowane, to 

jest to kierowane do wszystkich grup osób, a więc również w takiej formie osoba mogłaby 

znaleźć możliwość zmiany tych kwalifikacji. Wiem, że problemem niestety są wynagrodzenia 

proponowane na terenie Powiatu. Na pewno osoby, które utracą pracę w elektrowni nie mogą 

się spodziewać równorzędnych wynagrodzeń na rynku przedsiębiorców prywatnych, którzy 

funkcjonują i którzy głównie są przedsiębiorcami zatrudniającymi do dziewięciu osób, więc 

małymi przedsiębiorcami.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że pozwolę sobie zapytać,  

bo powiedziała Pani, że nie wpłynęła taka informacja, a gdyby hipotetycznie taka informacja 

miała wpłynąć o grupowych zwolnicach, to jakie to możliwości otwiera przed Urzędem,  

bo zrozumiałem, że wówczas wtedy są, coś mogłoby się zadziać?  
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Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Gryfinie Małgorzata Szwajczuk odpowiedziała, 

że jeżeli chodzi o możliwości, to może nie tyle to są możliwości po stronie Urzędu,  

co zobowiązania po stronie pracodawcy, ponieważ w ramach zwolnień grupowych pracodawca 

jest zobligowany do opracowania programu działań w stosunku do osób zwalnianych. Taki 

program musiałby zostać opracowany we współpracy właśnie z Urzędem Pracy. Także 

pracodawca musiałby zagwarantować jakieś możliwości. Aczkolwiek mam takie wrażenie,  

że jednak pracodawca będzie unikał realizacji zwolnień grupowych, że będzie dążył do jednak 

dobrowolnych odejść, a więc nie wchodzenia w procedurę ustawową i nie realizowania tych 

zwolnień grupowych.  

 

Radny Kamil Frelichowski powiedział, że chciałem się jeszcze dopytać o firmy Fliegel 

Textilservice i Albatros. Czy w tych kwestiach są jakieś rozmowy, czy działania 

przygotowawcze? 

 

Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Gryfinie Małgorzata Szwajczuk odpowiedziała, 

że jeżeli chodzi te firmy, my jesteśmy w stałej współpracy przy obsadzaniu stanowisk pracy  

w tych firmach i na razie firmy nie zgłaszają żadnych problemów co do ewentualnego dalszego 

funkcjonowania swojego, więc nie ma też potrzeby podejmowania działań zaradczych. 

Natomiast gdyby się tak zdarzyło, to podobnie jak w przypadku elektrowni, te działania będą 

podejmowane i będą finansowane w ramach posiadanych przez nas środków w oparciu  

o troszkę inne warunki, bo najprawdopodobniej w ciągu dwóch miesięcy będziemy mieli 

zmianę ustawy o promocji. Będzie ona zmieniała warunki funkcjonowania Urzędu, a jak 

również warunki możliwości udzielania wsparcia naszym klientom. Te warunki troszeczkę 

będą inne niż myślę w tym momencie.  

 

Radny Remigiusz Rzepczak zwrócił się z prośbą o ogłoszenie przerwy w obradach, po 

zrealizowaniu bieżącego punktu obrad. 

 

Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że oczywiście w sprawach, które 

tutaj Pan Radny, kolega Frelichowski porusza też trzeba być czujnym, ale nie od razu 

pesymistycznym. Bo tak jak rozumiem to co Pani Dyrektor powiedziała, jeżeli chodzi właśnie 

o Fliegla etc., to pracodawca poszukuje pracowników do zatrudnienia. Niestety w tym wypadku 

osoby z zagranicy i to już nie z Ukrainy, tylko jeszcze z innych tutaj rejonów. Teraz, jeżeli 

chodzi o Urząd Pracy to, gdyby następowały zwolnienia w Elektrowni Dolna Odra, bo Pan 
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Radny już tak powiedział, że będzie zamykana z końcem roku to, tego jeszcze nie można 

przesądzić i wiedzieć. Zgodnie z ustawą, pracodawca musi poinformować przed wdrożeniem 

zwolnień na 30 dni o takowej sytuacji. Poza tym też byśmy pewnie wiedzieli o tym wcześniej, 

jeżeli chodzi o zwolnienia grupowe. Zapewne już związki zawodowe, przecież u nas na sali 

bywały i by powiadomiły, bo zwolnienia grupowe można wtedy tylko wprowadzić zgodnie  

z przepisami, jeżeli skonsultowało się to ze związkami zawodowymi. Natomiast po prostu nie 

trzeba być pesymistycznym, a znając Powiatowy Urząd Pracy, tak jak Pani Dyrektor 

powiedziała, do takiej sytuacji też jest przygotowany.  

 

Członek Zarządu Powiatu Jerzy Zgoda zapytał, czy w tym przygotowanych  zmianach 

przepisów o rynku pracy i kształtowaniu bezrobocia są zmiany dotyczące kwalifikacji osób, 

które są rejestrowane w urzędach pracy. Mowa o tym, że wiele osób jest zarejestrowanych, 

które od dziesięcioleci nie podejmują pracy, a cały czas są w rejestrze. Czy w tym kierunku 

będzie jakaś zmiana? Czy zapowiadane były elementy dotyczące aktywności osób, które już 

przebywają na emeryturach.  

 

Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Gryfinie Małgorzata Szwajczuk odpowiedziała, 

że jeżeli chodzi o osoby, które przebywają na emeryturach to rzeczywiście realizacja zadań 

Urzędu Pracy wykracza w ramach tej nowej ustawy poza osoby bezrobotne. Odnosi się ona 

również do osób nieaktywnych zawodowo, w tym osób przebywających na emeryturach. Teraz 

zadaniem Urzędu będzie dotarcie do różnych grup osób niepracujących i niezarejestrowanych 

oraz zmotywowanie ich do podejmowania zatrudnienia. Jakie będą możliwości faktyczne to 

przekonamy się w momencie, kiedy ustawa wejdzie i kiedy będziemy próbowali skontaktować 

się z takimi osobami. Nie będzie to na pewno proste. Natomiast ustawa daje możliwość 

rejestrowania się przez osoby bezrobotne nie w związku z miejscem zameldowania tych osób, 

a w związku z miejscem ich zamieszkania. W związku z tym też myślę, że zmieni się trochę 

sytuacja na terenie Powiatu Gryfińskiego, ponieważ wiele osób, które są rejestrowane u nas  

w Urzędzie to są osoby, które de facto zamieszkują na terenach innych powiatów. Więc ta 

sytuacja też w różny sposób może się rozwinąć. Jeżeli chodzi o tą drugą część pytania, 

możliwość podnoszenia kwalifikacji, przekwalifikowania będzie pozostawiona tak jak ona  

w tej chwili wygląda, będzie poszerzona właśnie o te grupy osób, które w tej chwili w obsłudze 

Urzędu nie występują. 
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Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że ma jedno pytanie, taka jedna refleksja 

odnośnie doradztwa zawodowego. Chciałabym poznać Pani opinię na temat doradztwa 

zawodowego prowadzonego w szkołach. Są tam etaty doradców zawodowych i chciałabym, 

aby Pani dokonała takiej oceny, czy jest to dobre rozwiązanie w kontekście tego co nam Pani 

pokazała, że najwięcej bezrobotnych jest wśród ludzi młodych, kończących szkołę. Wynika to 

na pewno z tego, że nie mają jeszcze kwalifikacji, ale czy to doradztwo zawodowe jest 

prowadzone w konsultacji z Wami, czy właściwie jest realizowane, aby faktycznie 

rozwiązywać ten problem bezrobocia wśród ludzi młodych? Generalnie chodzi mi o chęć  

w ogóle podjęcia pracy.  

 

Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Gryfinie Małgorzata Szwajczuk odpowiedziała, 

że ten problem jest dosyć złożony, ponieważ poradnictwo zawodowe w różnych szkołach,  

w różnych gminach wygląda nieco inaczej. Jeżeli mówimy o szkołach dużych to tam 

możliwości realizacji tego zadania są znacznie większe, natomiast jeżeli mówimy o szkołach 

małych, brak etatów powoduje, że ten zakres usług i ten zakres zadań szkoły jest realizowany 

przez nauczycieli uczących innych przedmiotów. W tym momencie czas jaki oni mogą 

poświęcić na poradnictwo zawodowe dla osób młodych jest niewystarczający. Prowadziliśmy 

na początku ubiegłego roku spotkania informacyjne zarówno z dyrektorami szkół, wszystkich 

szkół powiatu gryfińskiego, szkół podstawowych, jak również szkół średnich. We współpracy 

z Panem Dyrektorem szkoły średniej gryfińskiej podjęliśmy próbę przeprowadzenia właśnie 

takiej diagnozy w jaki sposób funkcjonuje poradnictwo na terenie Powiatu. Stąd też spotkania 

ze wszystkimi dyrektorami odbyło się, a w wyniku tego spotkania również spotkanie  

z wszystkimi doradcami zawodowymi szkół podstawowych. W wyniku tego spotkania,  

w ramach warsztatów zostało ustalone, iż poradnictwo jest realizowane tak jak już na wstępie 

powiedziałam, czyli w różny sposób w różnych szkołach. Jest możliwość objęcia tych 

doradców zawodowych, którzy realizują zadania poradnictwa projektem realizowanym przez 

Wojewódzki Urząd Pracy i część szkół do takiego projektu się zgłosiła. Natomiast myślę,  

że bardziej zasadnym i skutecznym rozwiązaniem byłoby rozwiązanie, gdzie profesjonalnie 

wykształceni doradcy zawodowi obejmowaliby swoimi działaniami zarówno osoby młode, jak 

i osoby pracujące. Takie rozwiązanie stosowane jest w tej chwili w Gdańsku. Gdański Urząd 

Pracy jest podmiotem zarządzającym taką placówką, nazywa się to Centrum Talentów.  

W ramach tego Centrum Talentów prowadzą współpracę pomiędzy szkołami, pracodawcami 

oraz osobami bezrobotnymi. W wyniku tej współpracy jest możliwość poznania 

funkcjonowania danego zawodu w momencie, kiedy osoba młoda, czyli osoba w szkole 
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podstawowej tak naprawdę musi podjąć decyzję zawodową, a więc zdecydować jaka szkoła 

średnia będzie dla niej odpowiednią. Niestety te wybory zawodowe są mało przemyślane. One 

wynikają z różnych aspektów, czy to namów rodziców, czy też kolegów, którzy do danego 

miejsca zdecydują się zgłosić, czyli do danej szkoły, czy danego kierunku nauczania. W wyniku 

czego po krótkim czasie nauki stwierdzają, że jednak to zawód nie jest właściwy. W związku  

z tym m.in. dyrektorzy szkół naszych średnich potwierdzają ten fakt. Mają osoby, które 

rozpoczynają naukę, po kilku miesiącach decydują się na rezygnację ze szkoły lub zmianę 

kierunku. Co się wiąże oczywiście z przestojem w czasie edukacji i co w wyniku powoduje,  

że osoby na rynek pracy trafiają po prostu później. Jeżeli decydują się na kontynuację nauki 

pomimo tego, że zawód jest niewłaściwie wybrany, to w konsekwencji mamy osoby kończące 

szkołę w zawodach, a potem nie mają ochoty w tych zawodach po prostu wykonywać pracę. 

Toteż skuteczność tego poradnictwa zawodowego uważamy, że jest bardzo istotna z punktu 

widzenia później możliwości podejmowania zatrudnienia, ale też z punktu widzenia samego 

rynku jako takiego, czyli dostępności osób w określonych kwalifikacjach dla lokalnych 

pracodawców. My tutaj też staramy się ze swojej strony podnosić efektywność działania 

naszego doradztwa zawodowego. Między innymi w roku ubiegłym podpisaliśmy porozumienie 

z Wojewódzkim Urzędem Pracy w Rzeszowie, w ramach którego przekazane nam zostaną 

materiały filmowe oraz aplikacje w rozszerzonej rzeczywistości, gdzie osoba młoda będzie 

mogła zapoznać się z pracą w danym zawodzie, uczestnicząc w wykonywaniu określonych 

czynności zawodowych w ramach tej wirtualnej rzeczywistości. Także to jest myślę taki aspekt, 

w ramach którego osoby młode będą chciały skorzystać z poradnictwa zawodowego, które 

będzie im oferowane.  

 

Prezentacja multimedialna stanowi zał. nr 11. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych w związku z wyczerpaniem pytań, zamknął dyskusję 

i ogłosił przerwę w obradach do godz. 17:46. 

 

VI. Ocena stanu bezpieczeństwa sanitarnego Powiatu Gryfińskiego za rok 2024 (druk  

nr 5/IX). 

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny w Gryfinie Pani Wioletta Rożko powiedziała, 

że  sprawozdanie zostało Państwu przedłożone w formie papierowej. Pozwoliłam sobie nie 

tworzyć żadnej prezentacji, z uwagi na to, że jest to dość obszerny materiał. Jedyne co dodam 
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do tego materiału to to, że zgodnie z tym wszystkim co tam jest zapisane, sprawujemy nadzór 

nad zdrowiem publicznym, staramy się go sprawować jak najlepiej. Nasze działania obejmują 

działalność począwszy od opiniowania różnych kwestii przed ich wybudowaniem, poprzez 

nadzór bieżący nad obiektami, które już są w użytkowaniu, nadzór nad jakością wody, nadzór 

nad żywnością, nadzór nad placówkami edukacyjnymi, nad zakładami pracy, nad 

kosmetykami, nad różnymi kwestiami związanymi z zagrożeniami. Również innymi, 

chemicznymi w zakresie chociażby higieny pracy. Skład stacji to są 32 osoby, z czego średnio 

20 do 22 osób maksymalnie prowadzi działalność w terenie. Jeszcze jedno z działań to jest 

profilaktyka zdrowotna i promocja zdrowia, w której też staramy się intensywnie działać.  

W przedłożonych materiałach zostały zawarte informacje, które dość jasno i klarownie mówią 

o tym, jaka jest nasza działalność. Jeżeli macie Państwo do mnie pytania, to bardzo proszę. 

 

Radny Hubert Krysiak powiedział, że ma pytanie do Pani Dyrektor w sprawie 

rozprzestrzeniania się ASF-u. Wiem, że na terenie Gminy Gryfino podejmowane są działania 

zapobiegające rozprzestrzenianiu się właśnie temu i chciałbym dopytać, a wręcz dowiedzieć 

się, na jakiej podstawie jednostki działające na terenie Gminy Gryfino, czyli jednostki OSP są 

angażowane do działań ze zwalczaniem ASF-u. Czy jest to jakby polecenie prośby  

o pomoc, czy to jest jakaś płatna usługa, jak to wygląda?  

 

Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny w Gryfinie Pani Wioletta Rożko 

odpowiedziała, że jeżeli chodzi o kwestie afrykańskiego pomoru świń, to tym zajmuje się 

inspekcja weterynaryjna. My jesteśmy od ludzi, inspekcja weterynaryjna jest od zwierząt. 

Należy to dokładnie rozgraniczyć. Także te uwarunkowania, o które Pan się pyta, bardzo proszę 

skierować do Powiatowego Lekarza Weterynarii.  

 

Radny Grzegorz Dobrowolski powiedział, że wysłuchaliśmy czterech sprawozdań 

podmiotów powiatowych, natomiast Radny Hubert Krysiak wyprzedził mój tok myślenia, bo 

chciałem zwrócić uwagę, że należałoby jeszcze wysłuchać jedno sprawozdanie odnośnie 

powiatowej inspekcji weterynaryjnej. Nie wiem, dlaczego nie ma tego sprawozdania.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych opowiedział, że szanując Państwa czas, dobieraliśmy 

tutaj możliwie, żeby te obrady poszły w miarę sprawnie. Nasze obrady dzisiejsze i te planowane 

jako najbliższe będą poświęcone sprawozdaniom. Powinno to nastąpić i oczywiście będzie, ale 

oszczędziłem Państwu po prostu tego, żeby nie było przesytu.  
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VII. Sprawozdanie za 2024 rok z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli  

na poszczególnych stopniach awansu zawodowego zatrudnionych w placówkach 

oświatowych, dla których organem prowadzącym jest Powiat Gryfiński (druk  

nr 6/IX): 

 

Naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki Elżbieta Lorenowicz-Bień 

powiedziała, że sprawozdanie zostało Państwu radnym przekazane w terminie ustawowym, 

razem z informacją opisową do tego sprawozdania, ponieważ samo sprawozdanie mogłoby być 

mało czytelne. Zostało ono również przekazane Regionalnej Izbie Obrachunkowej, dyrektorom 

jednostek oświatowych oraz związkom zawodowym, które zrzeszają nauczycieli. Jeżeli chodzi 

o rok 2024, są to typowo dane statystyczne. Wydatki, które zostały poniesione na 

wynagrodzenia wszystkich nauczycieli, to znaczy początkujących, mianowanych  

i dyplomowanych, zamknęły się kwotą 27 827 905,46 zł. Jeżeli chodzi o średnią liczbę 

zatrudnionych nauczycieli na wszystkich stopniach, było ich średnio rocznie w przeliczeniu 

221,66. Jeżeli chodzi o uzyskanie średnich wynagrodzeń, to jak Państwo widzicie, te średnie 

zostały nie tylko uzyskane w sposób taki, który mówi nam ustawa, ale zostały również 

przekroczone. Ogólnie przekroczenie wynosi 20% więcej od wymaganych średnich 

ustawowych dla wszystkich nauczycieli i kwota tego przekroczenia wynosi ponad  

4 569 929,73 zł. Na kolejnym slajdzie Państwo widzą z czego są liczone i jakie składniki 

wchodzą w skład średniego wynagrodzenia. Dane statystyczne dla wszystkich nauczycieli, to 

znaczy początkujących, mianowanych i dyplomowanych. Składników, jak Państwo widzicie, 

jest dużo. Są one wymienione w ustawie. Jest ich w sumie osiemnaście. Na tą kwotę blisko  

28 mln zł składa się ich znaczna ilość, ale te które generują takie najwyższe wskaźniki, 

procentowy udział, są to wynagrodzenia zasadnicze, które w roku 2024 osiągnęły udział 

procentowy w całości wydatków na wynagrodzenia 52,6%. Kolejnym takim dużym 

składnikiem są wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i wskaźnik wynosi 14,3%. 

Następnie dodatek za wysługę lat, który generuje 9,5% udziału w całości kosztów i jeszcze dwa 

składniki to są dodatkowe wynagrodzenie roczne, które tutaj zostało osiągnięte w wysokości 

5,8% oraz wynagrodzenie za urlop wypoczynkowy, który jest prawie taki jak „trzynastka”  

i wygenerowało 4,5%. Jeżeli chodzi o wynagrodzenia w jednostkach oświatowych, pozostałe 

składniki są właśnie te, które są wykazane w pozycjach trójka, czwórka, te wszystkie, które są 

na czarno generalnie wyznaczone. I jeszcze jeden slajd. Jak się ma wynagrodzenie, które 

zostało osiągnięte w 2024 roku? Blisko 28 mln zł do środków, które otrzymał powiat z tytułu 

subwencji i to była kwota ponad 38 mln zł. Dodatkowe zwiększenia to jest ponad 640 tys. zł. 
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Dodatkowe zwiększenia były z tytułu tego, że w naszych szkołach uczą się uczniowie, młodzież 

z Ukrainy i dostajemy miesięczne transze na refundację kosztów ich nauki. Ogółem z zadania 

oświatowe otrzymał Powiat kwotę 38 719 771,00 zł. Patrząc na wygenerowane wynagrodzenia, 

a są to tylko przypomnę wynagrodzenia bez dodatkowych składek ZUS-owskich, bez innych 

jeszcze świadczeń, bez świadczeń choćby dla obsługi administracji. Te blisko 28 mln zł 

stanowiło dla nas procentowo udział ponad 71%, jeżeli chodzi o ogół otrzymanych środków na 

zadania oświatowe. Jeżeli jakieś ewentualne pytania, to bardzo proszę.  

 

Prezentacja multimedialna stanowi zał. nr 12. 

 

VIII. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie uchwalenia „Programu 

Ochrony Środowiska dla Powiatu Gryfińskiego na lata 2025-2028 z perspektywą 

do roku 2030” oraz przyjęcia Raportu z realizacji „Programu Ochrony 

Środowiska dla Powiatu Gryfińskiego na lata 2021-2024” za lata 2023-2024 (druk 

nr 7/IX): 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że podłączy się zdalnie i przedstawi 

prezentację Wykonawca „Programu Ochrony Środowiska dla Powiatu Gryfińskiego na lata 

2025-2028 z perspektywą do roku 2030” oraz Raportu z realizacji „Programu Ochrony 

Środowiska dla Powiatu Gryfińskiego na lata 2021-2024” za lata 2023-2024 - Pan Wojciech 

Pająk.  

 

Pan Wojciech Pająk powiedział, że postaram się przedstawić w skrócie najważniejsze 

informacje i wnioski jakie wynikają z opracowanego Programu Ochrony Środowiska dla 

Powiatu Gryfińskiego na lata 2025-2028 z perspektywą do roku 2030. Jeżeli chodzi o podstawy 

prawne, to obowiązek posiadania aktualnych programów ochrony środowiska nakłada na 

wszystkie jednostki samorządu terytorialnego ustawa Prawo Ochrony Środowiska. 

Przedmiotowy program stanowi kontynuację poprzedniego Programu Ochrony Środowiska dla 

Powiatu Gryfińskiego, który obowiązywał w latach 2021-2024 i w związku z upływem okresu 

obowiązywania tego poprzedniego programu zaszła konieczność aktualizacji tego dokumentu. 

Program Ochrony Środowiska jest to dokument strategiczny, który ocenia i opisuje stan 

środowiska na terenie danej gminy czy też Powiatu, diagnozuje najważniejsze problemy 

środowiskowe, a także wskazuje kierunki działań jakie należy realizować w celu eliminacji 

tych najważniejszych, najistotniejszych problemów środowiskowych. Program został 
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opracowany na podstawie wytycznych, które zostały wydane przez Ministerstwo Środowiska. 

Są to wytyczne do opracowania wojewódzkich, powiatowych i gminnych programów ochrony 

środowiska. Tak więc cały układ dokumentu, jego zawartość wynika bezpośrednio z tych 

wytycznych ministerialnych. Jeżeli chodzi o samą metodologię opracowania dokumentu,  

to przede wszystkim na etapie jego sporządzania pozyskano szereg informacji, niezbędnych 

materiałów od dużej ilości jednostek, podmiotów, które działają na terenie Powiatu, których 

działalność ma wpływ na stan środowiska na terenie Powiatu. Te najważniejsze zostały 

wymienione na przedstawionym slajdzie. Istniejący stan środowiska opisano na podstawie 

danych udostępnionych i przekazanych przez poszczególne jednostki i podmioty według stanu 

na październik 2024 r. Ocena stanu środowiska na terenie Powiatu uwzględnia 9 obszarów 

przyszłej interwencji, tj. ochronę klimatu i jakości powietrza, zagrożenia hałasem, pola 

elektromagnetyczne, gospodarowanie wodami, gospodarkę wodno-ściekową, zasoby 

geologiczne, gleby, gospodarkę odpadami, zasoby przyrodnicze i zapobieganie poważnymi 

awariami. Zdecydowana większość tego dokumentu to jest właśnie opis stanu środowiska  

w podziale na 10 obszarów środowiskowych. W ramach tego opisu, przeprowadzonej analizy 

zdiagnozowano najważniejsze problemy środowiskowe, które występują na terenie Powiatu 

Gryfińskiego, które w ramach programu przedmiotowego wymagają podjęcia działań 

naprawczych. Jeżeli chodzi o jakość powietrza, to głównym problem jest tzw. niska emisja 

komunalna zanieczyszczeń do powietrza, która ma dominujący wpływ na jakość powietrza na 

terenie Powiatu. Generalnie korzystną sytuacją jest to, że w 2023 r. na terenie Powiatu nie 

wyznaczono żadnych obszarów przekroczeń dopuszczalnych zanieczyszczeń w powietrzu. 

Aczkolwiek ta emisja komunalna zdecydowanie pozostaje tym głównym emitentem 

najistotniejszych zanieczyszczeń powietrza. Na wykresie widzimy szary pasek, to jest udział 

emisji komunalnej, w łącznej emisji zanieczyszczeń poszczególnych do powietrza na terenie 

województwa. I w przypadku benzoapirenu jest to prawie 96%, pyłu zawieszonego PM2,5 jest 

to prawie 85 % i pyłu zawieszonego PM10 jest to ok. 62%. Są to te zanieczyszczenia, których 

stężenia są zazwyczaj najwyższe i ta emisja komunalna, sezonowa związana z ogrzewaniem 

budynku ma główny wpływ na stężenia tych substancji w powietrzu. Tak jak mówiłem tutaj  

w tabeli znowu obok jest przedstawione średnie stężenie tych zanieczyszczeń pyłów 

zawieszonych i benzoapirenu na terenie poszczególnych gmin Powiatu. Najwyższe stężenia są 

notowane dla benzoapirenu. Najniższe stężenie tej normy dopuszczalnej było na terenie Gminy 

Cedynia - 22 %, natomiast najwyższe na terenie Gminy Chojna - 79 % dopuszczalnej normy. 

W przypadku pyłów zawieszonych stężenia PM10 wahały się dla poszczególnych gmin tej 

normy dopuszczalnej od 38,8 % do 48,8 %. Pył zawieszony PM2,5 - dopuszczalna norma od 
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41%. minimalnie i 62 % tej normy dopuszczalnej to był ten poziom maksymalny jaki 

odnotowano w 2023 r. na terenie Powiatu. Kolejny obszar problemowy jest to zła jakość wód 

powierzchniowych. Zgodnie z monitoringiem prowadzonym przez Główny Inspektorat 

Ochrony Środowiska aktualne badania stanu wód powierzchniowych na terenie Powiatu 

prowadzono dla 42 jednolitych części wód powierzchniowych, czyli to są takie wydzielone 

najważniejsze cieki czy też fragmenty największych cieków na terenie Powiatu i wszystkie 

badane jednolite części wód powierzchniowych charakteryzują się złym stanem ogólnym. 

Zgodnie z danymi Głównego Inspektoratu Ochrony Środowiska oddziału w Szczecinie 

najważniejsze zagrożenia jakości wód na terenie województwa to przede wszystkim zrzuty 

punktowych ścieków komunalnych, bytowych, przemysłowych, zanieczyszczenia dopływające 

do wód ze źródeł rozproszonych, czy też właśnie małe źródła punktowe, np. nieszczelne szamba 

przydomowe. Kolejny obszar problemowy jest to silne zagrożenie powiatu suszą. Na mapkach 

przedstawiony jest stopień zagrożenia Powiatu Gryfińskiego na tle województwa 

poszczególnymi rodzajami suszy. Generalnie wynikowe zagrożenie dla Powiatu zostało 

określone jako silne. Zagrożenie suszą atmosferyczną i suszą glebową zostało określone jako 

ekstremalne. Generalnie jest to problem całego zachodu, południowego zachodu województwa. 

Zagrożenie suszą hydrologiczną w większości zostało określone dla Powiatu jako 

umiarkowane. Suszą hydrologiczną w większości jako słabe, przy czym tutaj fragment 

północnej części Powiatu jako umiarkowane. Kolejny obszar problemowy jest to niski poziom 

selektywnej zbiórki odpadów komunalnych. W 2023 r. największy udział w strukturze 

odebranych odpadów komunalnych posiadały niesegregowane zmieszane odpady komunalne. 

To było ponad 66 % i według stanu za 2023 r.  żadna z gmin Powiatu nie osiągnęła wymaganego 

poziomu recyklingu odpadów komunalnych. Ten wymagany poziom wynosił 35 %. Natomiast 

gmina, która osiągnęła najwyższy poziom jest Gmina Banie - 22,55 %. Natomiast najniższy 

Gmina Mieszkowice. Jeżeli chodzi o recykling odpadów komunalnych żadna z gmin nie 

wywiązała się z tych obowiązków ustawowych. Kolejny obszar problemowy jest to negatywne 

oddziaływanie akustyczne dróg, które przebiegają przez Powiat. Przez Powiat Gryfiński 

przebiegają istotne w skali krajowej, w skali regionalnej drogi krajowe, drogi wojewódzkie, 

które generują duże natężenie ruchu i właśnie te drogi generują przekroczenia dopuszczalnego 

poziomu hałasu, a także oddziałują negatywnie akustycznie na znacznych obszarach na terenie 

Powiatu Gryfińskiego. Trzeba mieć właśnie na uwadze, że tym zadaniem, które z pewnością 

wpłynie na poprawę klimatu akustycznego, które właśnie zostało zrealizowane jest to oddanie 

do użytku obwodnicy Gryfina w ciągu drogi krajowej nr 31, a właśnie te największe problemy 

z hałasem występują właśnie na terenie Gryfina i na terenie miejscowości Chojna wzdłuż drogi 
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krajowej nr 26. Kolejny obszar problemowy jest to występowanie na terenie Powiatu miejsc 

nielegalnej eksploatacji kopalni. Na mapce widzimy takie punkty i numerki, to są 

zinwentaryzowane przez Państwowy Instytut Geologiczny miejsca nielegalnej eksploatacji 

kopalni, czyli wydobywanie surowców bez posiadanej koncesji. Jest to w ramach takiego 

raportu z monitoringu odkrywkowego eksploatacji kopalni w powiecie gryfińskim według 

stanu na październik 2019 r. Łącznie na terenie Powiatu zinwentaryzowano 43 punkty 

nielegalnej eksploatacji kopalni, a łączna powietrzna tych terenów przekształconych górniczo 

w wyniku nielegalnej eksploatacji kopalni wynosi około 20 hektarów. W tym przypadku  

problem jest to, że w 25 z takich punktów zinwentaryzowano obecność odpadów. Kolejny 

obszar problemowy na terenie Powiatu związany jest z zagrożeniem powodziowym.  

W szczególności  dotyczy to gmin nadodrzańskich. Na mapie są naniesione obszary 

szczególnego zagrożenia powodzią na terenie powiatu. Na terenie powiatu te obszary obejmują 

swoim zasięgiem oprócz tych naturalnych obszarów zalewowych, niezurbanizowanych, 

również tereny zabudowane takie jak tereny komunikacyjne, przemysłowe, usługowe, 

magazynowe oraz mieszkaniowe, a także użytki rolne. Były to najważniejsze problemy 

środowiskowe i w ramach Programu Ochrony Środowiska zaplanowano szereg kierunków 

działań jakie należy realizować w celu poprawy środowiska naturalnego, jest to przede 

wszystkim poprawa jakości powietrza, czyli wszelkie działania z zakresu zmniejszenia emisji 

powierzchniowej, liniowej, punktowej, ograniczenie emisji hałasu do środowiska. Następnie 

ograniczenia negatywnego oddziaływania pól elektromagnetycznych, ograniczenie zasięgu  

i skutków zjawisk ekstremalnych, czyli powodzi, podtopień i suszy, czyli wszelkie działania  

z zakresu adaptacji do zmian klimatu. Następnie poprawa jakości wód na terenie Powiatu, 

poprawa funkcjonowania systemu gospodarki wodno-ściekowej, ochrona i zrównoważona 

eksploatacja kopalin, rekultywacja i remediacja gleb, osiągnięcie właśnie tych wspomnianych 

wymaganych prawem poziomów recyklingu odpadów komunalnych, systematyczne usuwanie 

i unieszkodliwianie wyrobów azbestowych, ochrona zasobów przyrodniczych, czyli 

zachowanie właściwego stanu siedlisk i gatunków, uzgadnianie potrzeb ochrony krajobrazu  

w planowaniu przestrzennym, ochrona walorów przyrodniczych w terenach miejskich  

i zurbanizowanych, a także ochrona zasobów leśnych, powiatu i wzrostu lesistości. Z zakresu 

poważnych awarii kierunek działań dotyczy zmniejszenia zagrożenia oraz minimalizacji 

skutków w przypadku wystąpienia poważnej awarii oraz zagrożeń miejscowych. W takim 

dużym skrócie zostały przedstawione najważniejsze wnioski i obszary problemowe jakie 

występują na terenie Powiatu. Wszelkie szczegółowe informacje są zawarte w programie. Mam 
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nadzieję, że ten dokument był opisany w miarę konkretnie i przejrzyście. Jeżeli Państwo mają 

pytania to serdecznie zapraszam do dyskusji.  

 

Prezentacja multimedialna stanowi zał. nr 13. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 14) i otworzył 

dyskusję. 

 

Radny Remigiusz Rzepczak powiedział, że ma pytanie, ponieważ w przypadku odpadów 

segregowanych i tego progu ustawowego 35 % zwróciłem uwagę na wartość przy Gminie 

Mieszkowice. Chciałem zapytać jaki może być powód, że to tylko 14,04 %. Czy z czegoś to 

wynika, czy można łatwo na to pytanie udzielić odpowiedzi? 

 

Pan Wojciech Pająk odpowiedział, że na pewno niewystarczający stopień prowadzenia 

selektywnej zbiórki przez mieszkańców. Być może są jakieś błędy w prowadzonym systemie 

gospodarki odpadami. Również trzeba byłoby przeanalizować, jeżeli chodzi o samą 

skuteczność przetwarzania tych odebranych odpadów komunalnych w instalacjach 

komunalnych, czyli w tych instalacjach, do których te odpady komunalne trafiają z terenu danej 

gminy.  

 

Radny Remigiusz Rzepczak powiedział, że zadałem to pytanie, ponieważ ludzie segregują 

śmieci, wystawiają worki i stąd zaskoczeniem dla mnie była informacja, że czemu tylko to  

14 %.  Dziękuję za Pańską odpowiedź. Ona mi tutaj wiele wniosła.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych zamknął dyskusję i w obecności 17 Radnych 

zarządził głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie uchwalenia 

„Programu Ochrony Środowiska dla Powiatu Gryfińskiego na lata 2025-2028 z perspektywą 

do roku 2030” oraz przyjęcia Raportu z realizacji „Programu Ochrony Środowiska dla Powiatu 

Gryfińskiego na lata 2021-2024” za lata 2023-2024: 

za - 15, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 2 

Uchwała nr IX/67/2025 w sprawie uchwalenia „Programu Ochrony Środowiska dla Powiatu 

Gryfińskiego na lata 2025-2028 z perspektywą do roku 2030” oraz przyjęcia Raportu  
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z realizacji „Programu Ochrony Środowiska dla Powiatu Gryfińskiego na lata 2021-2024”  

za lata 2023-2024 została podjęta większością głosów. 

 

Imienne głosowanie stanowi zał. nr 5. 

 

IX. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przyjęcia sprawozdań 

komisji stałych Rady Powiatu w Gryfinie VII kadencji za 2024 r. (druk nr 8/IX): 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 14), otworzył  

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję. W obecności 17 Radnych zarządził głosowanie 

nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przyjęcia sprawozdań komisji 

stałych Rady Powiatu w Gryfinie VII kadencji za 2024 r.: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0 

Uchwała nr IX/68/2025 w sprawie przyjęcia sprawozdań komisji stałych Rady Powiatu  

w Gryfinie VII kadencji za 2024 r. została podjęta jednogłośnie. 

 

Imienne głosowanie stanowi zał. nr 5. 

 

X. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przyjęcia sprawozdania 

Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu w Gryfinie VII kadencji z realizacji planu 

kontroli za 2024 r. (druk nr 9/IX): 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 14), otworzył  

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję. W obecności 17 Radnych zarządził głosowanie 

nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przyjęcia sprawozdania Komisji 

Rewizyjnej Rady Powiatu w Gryfinie VII kadencji z realizacji planu kontroli za 2024 r.: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0 

Uchwała nr IX/69/2025 w sprawie przyjęcia sprawozdania Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu 

w Gryfinie VII kadencji z realizacji planu kontroli za 2024 r. została podjęta jednogłośnie. 
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Imienne głosowanie stanowi zał. nr 5. 

 

XI. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie skargi na Dyrektora Poradni 

Psychologiczno-Pedagogicznej w Gryfinie (druk nr 10/IX): 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 14), otworzył  

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję. W obecności 17 Radnych zarządził głosowanie 

nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie skargi na Dyrektora Poradni 

Psychologiczno-Pedagogicznej w Gryfinie: 

za - 16, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 1 

Uchwała nr IX/70/2025 w sprawie skargi na Dyrektora Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej 

w Gryfinie została podjęta większością głosów. 

 

Imienne głosowanie stanowi zał. nr 5. 

 

XII. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie wyrażenia zgody  

na nieodpłatne nabycie na rzecz Powiatu Gryfińskiego, nieruchomości drogowych 

położonych w obrębie ewidencyjnym Troszyn, gmina Mieszkowice oraz Mirowo  

i Witnica, gmina Moryń (druk nr 11/IX): 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 14), otworzył  

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję. W obecności 17 Radnych zarządził głosowanie 

nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne 

nabycie na rzecz Powiatu Gryfińskiego, nieruchomości drogowych położonych w obrębie 

ewidencyjnym Troszyn, gmina Mieszkowice oraz Mirowo i Witnica, gmina Moryń: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0 

Uchwała nr IX/71/2025 w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie na rzecz Powiatu 

Gryfińskiego, nieruchomości drogowych położonych w obrębie ewidencyjnym Troszyn, gmina 

Mieszkowice oraz Mirowo i Witnica, gmina Moryń została podjęta jednogłośnie. 
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Imienne głosowanie stanowi zał. nr 5. 

 

XIII. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż 

nieruchomości stanowiącej własność Powiatu Gryfińskiego, położonej w obrębie 

Gryfino 5, gmina Gryfino (druk nr 12/IX): 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 14), otworzył 

dyskusję. 

 

Radny Kamil Frelichowski zapytał, czy od czasu, kiedy mieliśmy komisję wpłynęło jakieś 

zainteresowanie.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar odpowiedziała, że jest za wcześnie jeszcze. 

 

Radny Kamil Frelichowski zapytał, czy wiadomo czy jakieś potencjalne ….  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar odpowiedziała, że nieformalnie, ale to też wcześniej było, bo 

przypomnę, że w tamtej kadencji próbowaliśmy zbyć tą nieruchomość tyle, że jakby  

w udziałach. Na ten moment są małe szanse na pozyskanie funduszy na przeprowadzenie 

remontu nieruchomości. Natomiast rozpytywał o tą nieruchomość przedstawiciel 

Stowarzyszenia „Iskierka”, które prowadzi przedszkole oraz nieodpłatną pomoc prawną. Były 

zapytania, natomiast nie wiem, czy są to zapytania wiążące. Wiadomo, że kwestia ceny i po 

tym jak Państwo wyrażą swoją wolę, to wtedy dopiero uruchamiamy procedurę i będzie 

wiadomo czy ktokolwiek w ogóle do tematu podejdzie. Zarząd zasugerował cenę powyżej 

szacunku, my daliśmy 2 mln zł. Ze względu na lokalizację próbujemy, jest to pierwsze 

podejście i zobaczymy co się w tej kwestii zadzieje.  

 

Radny Kamil Frelichowski powiedział, że ma jeszcze jedno pytanie, kto oszacował wartość 

tej nieruchomości czy Starostwo, czy zewnętrzna w ogóle spółka?  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar odpowiedziała, że rzeczoznawca. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych w wyniku braku głosów zamknął dyskusję.  

W obecności 17 Radnych zarządził głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu  
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w Gryfinie w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości stanowiącej własność 

Powiatu Gryfińskiego, położonej w obrębie Gryfino 5, gmina Gryfino: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0 

Uchwała nr IX/72/2025 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości stanowiącej 

własność Powiatu Gryfińskiego, położonej w obrębie Gryfino 5, gmina Gryfino została podjęta 

jednogłośnie. 

 

Imienne głosowanie stanowi zał. nr 5. 

 

XIV. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przyjęcia „Strategii IIT  

z modelem struktury funkcjonalno-przestrzennej Partnerstwo Powiatu 

Gryfińskiego”  (druk nr 13/IX). 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 14), otworzył 

dyskusję.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że  w tym punkcie chciałabym powtórzyć to co 

mówiłam na komisjach. Warto, aby to wybrzmiało również na sesji, że dokument, który dziś 

został przedłożony Wysokiej Radzie to efekt ponad dwuletniej pracy, naprawdę na poziomie 

konsultacji z gminami, z młodzieżą prowadzony w warunkach naprawdę szerokiego badania,  

jakie potrzeby są zauważane w naszym Powiecie przez różne grupy interesariuszy. Do tego 

dochodził aspekt również zadań, które właśnie mają być zrealizowane w związku  

z uruchomieniem tego instrumentu. Dlatego też chciałabym podziękować wszystkim, którzy 

brali w tym udział. I jeszcze raz podkreślić, że ten kształt dokumentu i to, że dziś możemy już 

ten dokument procedować jest efektem współpracy na poziomie gmin, nie tylko wchodzących 

w skład IIT, bo do konsultacji były również zapraszane gminy, które są w innych partnerstwach. 

Chciałam dodać, że był to zespół pod przewodnictwem Starosty Wojciecha Konarskiego, a jest 

o tyle istotnym dokumentem, że musimy przyspieszać działanie w związku z tym, aby 

faktycznie już te fundusze mogły być wdrożone w realizację.  

 

Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że w Radzie Partnerstwa, ale przede 

wszystkim tę pracę wykonała Grupa Robocza, ówcześnie pod przewodnictwem Pana Andrzeja 
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Krzymińskiego, obecnego dyrektora szpitala, a zastąpił go godnie obecny Pan Marcin Wypchło 

– Zastępca Naczelnika Wydziału Remontów, Inwestycji i Zamówień Publicznych.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych w wyniku braku głosów zamknął dyskusję.  

W obecności 17 Radnych zarządził głosowanie nad projektem uchwały Rady Powiatu  

w Gryfinie w sprawie przyjęcia „Strategii IIT z modelem struktury funkcjonalno-przestrzennej 

Partnerstwo Powiatu Gryfińskiego”: 

za - 16, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 1 

Uchwała nr IX/73/2025 w sprawie przyjęcia „Strategii IIT z modelem struktury funkcjonalno-

przestrzennej Partnerstwo Powiatu Gryfińskiego” została podjęta większością głosów. 

 

Imienne głosowanie stanowi zał. nr 5. 

 

XV. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany uchwały w sprawie 

uchwalenia budżetu Powiatu Gryfińskiego na 2025 rok  (druk nr 14/IX): 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 14), otworzył  

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję. W obecności 17 Radnych zarządził głosowanie 

nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany uchwały w sprawie 

uchwalenia budżetu Powiatu Gryfińskiego na 2025 rok: 

 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0 

Uchwała nr IX/74/2025 w sprawie zmiany uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu 

Gryfińskiego na 2025 rok została podjęta jednogłośnie. 

 

Imienne głosowanie stanowi zał. nr 5. 

 

XVI. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Powiatu Gryfińskiego na lata 2025-2039 (druk nr 15/IX). 
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Przewodniczący Rady Hubert Andrych poprosił o stanowiska komisji (zał. nr 14), otworzył  

i w wyniku braku głosów zamknął dyskusję. W obecności 17 Radnych zarządził głosowanie 

nad projektem uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Powiatu Gryfińskiego na lata 2025-2039: 

za - 17, 

przeciw - 0, 

wstrzymało się - 0 

Uchwała nr IX/75/2025 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu 

Gryfińskiego na lata 2025-2039 została podjęta jednogłośnie. 

 

Imienne głosowanie stanowi zał. nr 5. 

 

XVII. Sprawozdanie z prac Zarządu Powiatu w Gryfinie (druk nr 16/IX). 

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że sprawozdanie jest dosyć obszerne i za każdym 

razem w materiałach sesyjnych przekazuję informacje odnośnie zadań, którymi Zarząd się 

zajmował. Natomiast staram się również na sesji tak wybierać zagadnienia, które wiem, że po 

prostu emocjonują albo że często są związane z Państwa pytaniami. Tym razem również 

chciałabym pokrótce przedstawić najważniejsze informacje i zagadnienia, którymi zajmował 

się Zarząd. Tym razem wybrałam trzy obszary Państwa zainteresowania, w których na początku 

roku dosyć dużo się działo, czym Zarząd się zajmował i co zostało wdrożone w działania. Punkt 

pierwszy - czyli drogi. W styczniu Powiat otrzymał promesę wstępną na modernizację dróg 

powiatowych. Chodzi o przywrócony Polski Ład. Jeszcze raz przypomnę odcinki w nim ujęte 

to: Mieszkowice - Macierz, Daleszewo - Chlebowo, ul. Nadodrzańska w Widuchowej oraz 

Gryfino - Linie. Tam, gdzie jest najgorsza sytuacja będzie realizowana inwestycja. Dzisiaj na 

posiedzeniu Zarządu podejmowaliśmy również zagadnienia związane z pozyskaniem 

dokumentacji na ten cel. W styczniu rozpoczęła się przebudowa ulicy Dworcowej w Chojnie. 

Zadanie z Polskiego Ładu I. Koszt inwestycji 1,7 mln zł. W lutym rozpoczęła się przebudowa 

również ulicy Szkolnej w Żabnicy, koszt inwestycji 2 mln zł. Tak jak tutaj wspomniałam  

o Polskich Ładach, obydwa były przywracane po różnych naszych interwencjach. Ponadto 

zgłosiliśmy dwie propozycje dróg do ujęcia w Regionalnym Planie Transportowym 

Województwa Zachodniopomorskiego, co umożliwi aplikację o środki z funduszu 

dedykowanego. Są to dwa odcinki dróg. To zagadnienie było weryfikowane, te dwa odcinki 

były już zgłaszane wcześniej. Natomiast była prośba ze Związku Powiatów Polskich  
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o ponowną weryfikację i jest to Drzenin - Parsów w zadaniu podstawowym oraz Grzybno - 

Strzeszów w zadaniu rezerwowym. Dlaczego te odcinki? Dlatego, że są to odcinki, które 

spełniają kryteria, a mianowicie łączą się z siecią TEN-T. Są wpisane do Regionalnego 

Programu Transportowego. Nośność musi być zapewniona powyżej 11,5 tony i dodatkowo 

połączenie z terenami inwestycyjnymi wpisanymi tutaj w zadania do zrealizowania. Limit 

dofinansowania na Powiat - uwaga to jest 3,4 mln zł. Jest to inwestycja, która o ile będzie 

wykonana, ma dofinansowanie 85 % na 15%. Czyli tutaj determinowało wyznaczenie takich 

odcinków, które generalnie łączą się tak jak tutaj wskazałam z tymi kryteriami. Ogłoszono 

przetarg na przebudowę obiektu w ciągu drogi Banie - Rów, zadanie realizowane z rezerwy 

subwencji ogólnej. Podpisaliśmy list intencyjny z Gminą Widuchowa i Nadleśnictwem Chojna 

w sprawie przebudowy drogi Lisie Pole - Polesiny. Szacunkowy koszt 2-3 mln zł, planowane 

finansowanie to 80 % - Lasy Państwowe, 15 % - Gmina Widuchowa, 5 % - Powiat. Niestety  

w naszym przypadku negatywnie rozstrzygnięto nabór w ramach Rządowego Funduszu 

Rozwoju Dróg na 2025 r. Przypomnę, że Powiat we wniosku dodatkowym aplikował o środki 

na ulicę Nadodrzańska, ona wypadła i znowu nasze drogi nie spełniają kryteriów, które z kolei 

są narzucane w programach nam oferowanych,  oraz droga Babin - Kartno. Niestety ten odcinek 

był za krótki, bo tam był chyba warunek, że musi to być, o ile dobrze sobie przypominam  co 

najmniej 700 ileś metrów, a tutaj ten pierwszy odcinek wynosił tylko 300 metrowy. Niestety 

nie zyskał akceptacji. W obu przypadkach wkład własny zapewniały podmioty zewnętrzne,  

w pierwszym przypadku Gmina Widuchowa, drugi był to podmiot prywatny. Przypomnę,  

że nabór był tutaj ogłaszany dosyć szybko, natomiast my gwarantowaliśmy to pozyskaniem 

wkładu własnego, dlatego to te inwestycje były zgłoszone. Do Urzędu Marszałkowskiego 

złożono wniosek o dofinansowanie przebudowy drogi Babin- Kartno w ramach naboru na drogi 

prowadzące do pól uprawnych. Finansowanie jest 50% na 50% przy czym podmiot prywatny 

zapewnia 50 % wkładu własnego, czyli 1,4 mln zł. W dniu dzisiejszym rozstrzygnięto przetarg 

na naprawę ubytków w nawierzchniach bitumicznych grysami i emulsją z podziałem na 4 

zadania, łącznie koszt 1 287 000 zł. Nie będę już przytaczała Wykonawców, w jakiej kwocie, 

w jaki sposób zadania są podzielone, chyba że Państwo chcecie? Jeżeli ktoś będzie chciał to 

oczywiście przekażę. Ogłosiliśmy również przetarg na koszenie poboczy dróg powiatowych, 

bo to też przed nami. Prowadziliśmy działania związane z zimowym utrzymaniem dróg. Akcja 

zima w tym roku zakończy się na poziomie 800 tys. zł. Zadanie było realizowane przez kilku 

wykonawców, w tym zadaniu również był podział. Prowadzona była wycinka drzew i krzaków 

rosnących w pasach drogowych. Wycinka drzew to koszt 205 492,00 zł. Wycięto 285 sztuk 

drzew i w tej chwili trwa sprzątanie pozostałości po wycince. Dokonaliśmy również wycinki 
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krzaków na kwotę 144 334,80 zł. Prace aktualnie trwają. Zadania obejmujące wycinkę krzaków 

w miejscach decydujących o bezpieczeństwie ruchu drogowego to są skrzyżowania, zakręty, 

odcinki zwężenia skrajnej drogowej. Czyli to co mówiliśmy, że w pierwszeństwie 

przystępujemy do weryfikowania miejsc, gdzie krzaki wprost stwarzają zagrożenie. Jeżeli 

chodzi o następny wydział, który z nami mocno współpracował to oczywiście Wydział 

Ochrony Środowiska. Przedstawiany przed chwilką program podlegał dwukrotnie obradom 

Zarządu Powiatu i w tej kwestii również podejmowaliśmy uchwałę. Do programu, który w tej 

chwili omawialiśmy Zarząd wniósł uwagi zarówno do programu jak i do uzasadnienia.  

W programie zasugerowaliśmy wpisanie terminów obowiązywania planów urządzania lasów. 

Zwróciliśmy uwagę i poprosiliśmy również o dopisanie emisyjności zanieczyszczeń 

transgranicznych, to jest papierni i rafinerii w Schwedt oraz ich wpływu na region na podstawie 

danych z punktu pomiarowego w Widuchowej. Jeżeli chodzi o jakość powietrza na terenie 

Powiatu, to również była korekta prawidłowego terminu obowiązywania koncesji na 

wytwarzanie energii elektrycznej dla nowych bloków gazowych. W uzasadnieniu złożyliśmy 

postulat o intensyfikację działań w zakresie selektywnej zbiórki odpadów oraz gospodarki 

wodno-ściekowej na terenie Powiatu. Zajmowaliśmy się również rafinerią. W związku ze 

spotkaniem organizowanym przez Zespół Parków Krajobrazowych Województwa 

Zachodniopomorskiego w sprawie utworzenia Parku Narodowego dowiedzieliśmy się  

o planach zwiększenia emisyjności siarki do tysiąca jednostek, w ramach istniejącej instalacji. 

Natomiast zdaniem Zarządu jest to omijanie przepisów i wystosowaliśmy w tej sprawie 

stanowisko, które zostało przesłane do Pani Minister Hanki Mittelstädt. Konkluzjom tego 

stanowiska, ja pozwolę sobie przytoczyć, jest udział w konsultacjach, które trwały bodajże do 

dnia dzisiejszego. Zarząd Powiatu wyraził, że stoi na stanowisku, iż przed podjęciem decyzji o 

zmianie wartości emisji dwutlenku siarki powinna zostać przeprowadzona ocena 

oddziaływania na środowisko. Dlatego dodatkowo w zależności od wyników  

i przeprowadzenia analiz raportu oddziaływania transgranicznego, wnosimy się  

o zobowiązanie rafinerii Schwedt do sfinansowania punktów pomiarowych w pasie 

nadgranicznym w Gminach Chojna, Widuchowa i Gryfino oraz uwzględnienie ewentualnych 

odszkodowań. Tutaj też zwróciliśmy uwagę na zapis, który pojawił się w treści konsultowanych 

dokumentów, że w wyniku przeprowadzonej oceny ochrony można stwierdzić, że w wyniku 

wyłączenia nie należy spodziewać się wystąpienia szkodliwych oddziaływań na środowisko  

w sąsiednich wsiach, ani w przyległym Parku Krajobrazowym Doliny Dolnej Odry, ani na 

terenie Rzeczpospolitej Polskiej, to było przytoczone, ale było dodane po przecinku, ani też nie 

można ich bezpiecznie wykluczyć. Skoro ani ich nie można bezpiecznie wykluczyć, Zarząd tą 

https://www.zpkwz.pl/
https://www.zpkwz.pl/
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sprawą się zajął. Przekazaliśmy przy okazji z kolei spotkania z ministrem swoje uwagi na temat 

wzmocnienia stanowiska przede wszystkim Departamentu do Spraw Ochrony Powietrza. 

Myślę, że tutaj te działania powinny być przede wszystkim przez ministerstwo właściwie  

i przede wszystkim na czas realizowane. Nasze stanowisko oczywiście wyszło zgodnie  

z terminem i z podjętym dniem. Dodatkowo Zarząd również podjął stanowisko dotyczące może 

nie tyle Elektrowni Dolna Odra, co wcześniejszych porozumień, na mocy których zwróciliśmy 

się o to, że jako sygnatariusze powinniśmy być informowani o wszystkich działaniach 

związanych z tym, co będzie się działo, czy dzieje się w Elektrowni Dolna Odra. Jeżeli chodzi 

o komunikację, to oczywiście podpisywaliśmy umowy z operatorami na świadczenie usług  

w zakresie publicznego transportu zbiorowego. Państwo dostali w materiałach, jakie linie, na 

jaką kwotę będą obsługiwane w ramach tutaj naszych działań, ale też zajmowaliśmy się 

umowami i aneksami co do przechowywania na parkingu strzeżonym pojazdów usuwanych  

z dróg na terenie Powiatu Gryfińskiego. Okazuje się, że pewne rzeczy musieliśmy 

doprecyzować w związku z okolicznościami, które pojawiły się w tak zwanym międzyczasie. 

Natomiast udało się wszystko skutecznie uregulować i podpisać w kwestii umowy, które będą 

zapewniały realizację tych zadań. Jeżeli chodzi o edukację, bo tu też dosyć dużo czasu 

poświęciliśmy, to przede wszystkim projekty realizowane przez szkoły zarówno w Chojnie  

i w Gryfinie. Projekty z programu Erasmus. Nasze szkoły, w wielu przypadkach są partnerami 

projektów, ale też i beneficjentami. Z tego wynikają różnego rodzaju zobowiązania i też tym 

tematem zajmowaliśmy się dosyć solidnie. To najważniejsze w skrócie zagadnienia. Było ich 

naprawdę wiele, z każdej działki, bardzo rozstrzelona tematyka. Jeżeli są jakieś zapytania to 

postaram się odpowiedzieć. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych zapytał, czy są pytania do sprawozdania. Pozwolę 

zapytać Pani Starosto, w związku z dotacją, która znalazła się na te drogi, czy są znane odcinki 

dróg, które w tych ciągach drogowych miały być naprawiane.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar odpowiedziała, że mowa o przywróconym Polskim Ładzie. 

Mówiłam o tym – Daleszewo-Chlebowo, w dniu dzisiejszym taki odcinek dotyczy to chyba 

ulicy Zielonej - 650 metrów, ale tych najbardziej wrażliwych miejsc. Jest to uzgodnione 

oczywiście z Wydziałem Zarządzania Drogami. Jeżeli chodzi o odcinek, którym jest Pan 

zapewne zainteresowany w kierunku Chwarstnicy, to szczegółowo nie przedstawialiśmy 

jeszcze tego na Zarządzie. Natomiast mamy już przygotowaną dokumentację, a to w związku 

z tym, że nie było i musieliśmy to zrobić trochę wcześniej. Natomiast też to będzie szlakowe 
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działanie. Generalnie prosta sprawa tam, gdzie jest najgorsze miejsce, tam będziemy prowadzili 

na ile się da te działania.  

 

Radny Kamil Frelichowski powiedział, że chciałem się odnieść do uchwał nr 126-127/2025 

Zarządu w sprawie rafinerii i w sprawie dostaw ciepła. Pozytywnie odbieram uchwałę  

nr 127/2025 Zarządu wyrażoną w załączniku i właśnie ze względu na te sprawy, że nie można 

bezpiecznie wykluczyć, że zwiększenie emisji wpłynie, tu jest napisane park krajobrazowy,  

ale w domyśle również ewentualny park narodowy, stąd też sprawa rafinerii została 

umieszczona w projekcie naszej uchwały. A jeżeli chodzi o uchwałę nr 126/2025 pierwsze 

zdanie w zasadzie uchwały sprokurowało we mnie napisanie kilku interpelacji. Ja teraz to 

pominę, a w punkcie interpelacji - po tytułach będzie wiadomo o co chodzi.  

 

Radny Hubert Krysiaki zapytał, czy w ramach Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg 2025 

zostały złożone jakieś wnioski. Jeżeli tak, to jakie i czy ewentualnie mamy jakieś informacje 

czy coś zostało zaakceptowane do realizacji czy nie.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar odpowiedziała, że były to dwa odcinki, które niestety nie 

zyskały akceptacji, to był ten temat sierpniowy, gdzie my postawiliśmy kryterium bardzo jasno 

artykułując, że tam, gdzie będziemy mieli wkład własny to zgłosimy. I zgłosiliśmy pierwszy 

odcinek Babin-Kartno tej drogi w długości i drugim była ul. Nadodrzańska.  

 

Wicestarosta Wojciech Konarski powiedział, że pierwszy odcinek był dwa razy zgłaszany  

i musieliśmy go modyfikować, bo złożyliśmy wniosek na całą długość drogi.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, to były te dwa odcinki, o których mówiłam 

wcześniej. Te dwa odcinki złożyliśmy, natomiast tam są szczególne kryteria i niestety nie 

wystarczyła argumentacja, że to jest przy świetlicy, że jest to połączenie z drogą wojewódzką. 

Były pisane uzupełnienia, natomiast w tych uzupełnieniach była mowa o tym, że  300 metrów 

może można byłoby zrobić, ale potem w kryteriach i w tym ostatecznym rozstrzygnięciu 

niestety nie dostaliśmy dofinansowania. Ubolewamy, bo tam mieliśmy pokryte wszędzie 

wkłady własne. Natomiast, zresztą to dotyczy wszystkich w Powiecie Gryfińskim, nikt  

w Powiecie Gryfińskim nie uzyskał akceptacji w ramach tego wniosku. Chojna jest w rezerwie 

i ktoś jeszcze jest w rezerwie. Natomiast w liście podstawowej nie. Ja też ubolewam trochę nad 

tym, bo beneficjenci po prostu zyskują akceptację-takie duże wnioski. Natomiast potrzeby są 
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w mniejszym zakresie i dużo by usprawniły. Natomiast nie uzyskaliśmy akceptacji. Oczywiście 

jak rozmawiałam z Panem Naczelnikiem to też mówił o tych kryteriach i o tych wszystkich 

obostrzeniach, które później determinują wybór tego odcinka, a nie innego. Mamy problem 

generalnie z drogami powiatowymi. Drogi powiatowe są tylko z klucza przydzielone nam 

kiedyś, nie spełniając tej definicji. Gdybyśmy patrzyli na definicję drogi powiatowej, a przecież 

pod to są konstruowane różne programy pomocowe, to byłby problem z wyborem drogi.  

No niestety naprawdę mamy problem, którą ulicę, którą drogę możemy remontować. Ja 

przypominam sobie dyskusję bardzo gorącą  na sesji, gdy robiliśmy wspólnie z Gminą Gryfino 

ul. 1 Maja i z ul. Sprzymierzonych i mieszkańcy miejscowości wiejskich wyrażali, że ta ulica 

nie jest taka zła i to oni mają większe dziury po kolana i trudno tego argumentu nie przyjąć  

za zasadny. Natomiast przede wszystkim my tamtej drogi, która faktycznie mogłaby być 

zgłoszona nie mogliśmy zgłosić, ponieważ ona nie łączyła się z siecią TEN-T i nie mogliśmy 

tutaj do tego tematu podchodzić w ten sposób. Ta problematyka jest szeroko nam znana, 

zobaczymy może pojawią się jakieś programy w tym zakresie. Na pewno będziemy tutaj 

aktywni. Potrzeby tak jak tu siedzimy, każdy z nas jakbyśmy tak sobie powiedzieli, to każdy 

odcinki ze dwa mógłby podać i naprawdę miałby w tym 100% racji, bo wyzwaniem dla nas są 

absolutnie drogi.  

 

Radna Edyta Molasy-Malinowska powiedziała, że wiemy, że są ogromne potrzeby. Biorąc 

pod uwagę priorytety też należy kierować się względem bezpieczeństwa tych dróg.  

W naszym Powiecie są takie miejsca, gdzie notorycznie dochodzi do wypadków, nie tylko  

w terenach leśnych, gdzie kierowcy mają tą większą możliwość zderzenia się ze zwierzętami, 

ale też stan tych dróg naprawdę daje dużo do powiedzenia. Ten odcinek właśnie między innymi, 

co Pan Przewodniczący wspomniał, Gryfino-Linie, tam na wysokości od drogi rowerowej,  

tam jest taka niecka troszkę, ostatnio miałam przyjemność jechać po zmroku, myślałam, że nie 

dojadę, po prostu, że stanę i poproszę, żeby ktoś mnie pilotował, bo widoczność była masakra, 

ja nie wiem czy na metr było widać. Jadąc też po zmroku tam dochodzi niestety do wielu 

wypadków, w tym zeszłym roku był tam wypadek śmiertelny, młoda dziewczyna zginęła. 

Także to tak reasumując wypowiedź.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że oczywiście my mamy tą świadomość, 

szczególnie w zakresie spraw, które odszkodowawczo są zgłaszane na odcinkach dróg, więc 

jakby tutaj też się nam rysuje sytuacja, bo składane są takie wnioski o odszkodowania na 

naszych drogach. Natomiast próbujemy ratować sytuację łatając chociażby te drogi, bo 
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borykamy się tak jak i wszystkie powiaty właśnie z takimi problemami. Natomiast ożywił się 

zachodniopomorski konwent zarządców dróg powiatowych i wiem, że taka dosyć burzliwa 

dyskusja wybrzmiała na ostatnim spotkaniu. Oddelegowanym był Pan Naczelnik . Mówiono o 

możliwości napraw ewentualnych naszych odcinków drogowych inną technologią, 

przeliczaliśmy, ile jest metoda tańsza w stosunku do możliwości zrealizowania jednego 

kilometra. Mowa o technologii z użyciem pianobetonu jako podbudowy. Jeżeli będzie potrzeba, 

to taką informację przygotuję na następną sesję, jeżeli Państwo będą zainteresowani. Pan 

Arkadiusz Durma mówił, że oczywiście kilka takich odcinków można byłoby w tej technologii 

zrobić. Będzie to na pewno troszeczkę tańsze aniżeli wykonywanie w tradycyjnym stylu. 

Widzę, że zespół się zebrał, bo problemy mają wszyscy z drogami, a już w powiatach to 

szczególnie.  

 

Radny Grzegorz Dobrowolski powiedział, że mam pytanie do Pani Starosty. Kto zgłaszał te 

drogi, które nie zostały zaakceptowane, te odcinki dróg i czy w zasadzie, jeżeli były 

wykluczone, czy nie można byłoby w pierwszej kolejności wziąć inwestycje złożone we 

wniosku do budżetu, które nie uzyskały akceptacji, a de facto były zgłoszone. Czy nie można 

było w pierwszej kolejności brać pod uwagę zgłoszeń z wniosku do budżetu.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że odpowiedź jest prosta. My determinowaliśmy 

to pokryciem wkładu własnego wprost w pierwszej kolejności. Wkłady zgłosiła Gmina 

Widuchowa – 100% oraz przedsiębiorca – 100%. Dlatego wybraliśmy, zgłosiliśmy te odcinki.   

 

Radny Grzegorz Dobrowolski powiedział, że jeśli mogę odpowiedzieć na Pani pytanie,  

to dlaczego nie było załóżmy ogólnej informacji dla radnych, gdzie mogliby zgłaszać takie 

inwestycje czy trasy, drogi do remontu. To wynika też z niewiedzy informacyjnej nas radnych 

powiatowych i tylko wąska grupa ewentualnie czy wójtów, czy zainteresowanych osób wie  

o czymś takim i dlatego te wnioski nie wpływają.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że w sierpniu dostaliśmy informacje - sezon 

wakacyjny. Oczywiście informacja została przekazana przez nasz Wydział do wójtów 

burmistrzów z naszego terenu. Ja też przypominam sobie, że to była Komisja Bezpieczeństwa 

i przy okazji obecności wójtów burmistrzów i Państwo Radni potwierdzą zapytywałam 

gwarantując, że zrobimy tę inwestycję, zgłosimy. No widzicie nawet nie możemy zrobić tej 

inwestycji, bo żadna z dróg nie kwalifikuje się do kryteriów programowych, bo to też jest 
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ważne. Natomiast odniosę się do listy złożonych wniosków. W tym roku do budżetu mieliśmy 

złożonych tyle odcinków, że ja przepraszam, ale przewyższają nasz budżet całościowy, który 

realizujemy i to solidnie. Mamy zinwentaryzowane odcinki drogowe i jak najbardziej  

w pierwszeństwie musimy sobie uzmysłowić, że muszą być realizowane odcinki wprost 

szlakowe łączące miejscowości. Te, które po prostu stwarzają zagrożenie, ich stan jest 

krytyczny, ale też dostępność i przejazdowość przez tę drogę, ilość uczestników też ma 

znaczenie. Akurat przy tym rządowym programie, jak i przy każdym innym kierujemy się 

przede wszystkim równoważeniem realizacji zadań w podziale na gminy. Patrzymy również na 

tę stronę północną i południową. Generalnie to nie jest dobre określenie, bo wychodzi,  

że dzielimy północ i południe, natomiast to też wychodziło w sprawozdaniach, które tutaj były 

przedstawiane dzisiaj na sesji i dlatego korzystamy z tego mechanizmu w tej chwili 

wykorzystania pokrycia wkładu własnego.  

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że słucham tego wszystkiego i zastanawiam się nad takim 

zagadnieniem. Może poproszę o coś. Ja poproszę o to, żeby Rafineria w Schwedt nas nie truła 

i żebyśmy przestali prosić drugą stronę, tylko wykorzystywali wszystkie narzędzia, bo oni 

przekraczają normy od dawna i drwią sobie z Polaków. Mimo, że przekroczenia są radykalne 

to po prostu sobie drwią. Jeśli nawet nie jest to kompetencja Zarządu Powiatu albo Zarząd 

Powiatu nie ma wystarczających narzędzi, to trzeba jednak uderzać dalej. Oni po prostu sobie 

ordynarnie kpią z nas, przekraczają normy, każą nam z błahych, wyimaginowanych powodów 

zamykać Elektrownię Dolna Odra,  a tutaj jest systematyczne trucie środowiska i nie wiadomo 

o co chodzi. I nie wiadomo o co chodzi, choć wiadomo o co chodzi. Ja Was nie krytykuję  

z tego powodu, nie ma co się specjalnie denerwować, słucham tego ze spokojem, ale mnie to 

po prostu też irytuje, bo prośby, kurtuazja w życiu publicznym jest bardzo ważna, tylko, że po 

tym etapie kurtuazji muszą przyjść też efekty, więc czekamy na efekty. W imieniu wszystkich 

mieszkańców, żeby Rafineria w Schwedt przestała truć mieszkańców Powiatu Gryfińskiego. 

Druga sprawa dotyczy dróg. Wszystkie argumenty, które Zarząd przedstawia trudno jest nawet 

obalać, jeśli miałbym jakieś zastrzeżenie to, jeśli znamy kryteria wyboru ofert składanych przez 

jednostki samorządów. Jednym z tych kryteriów jest długość odcinka, to składanie propozycji 

wyremontowania drogi z pogwałceniem tego kryterium prawie na pewno sprawi, że ta droga 

nie zostanie wybrana. Chciałem zapytać Panią Starostę o jedną rzecz, taką już bardzo 

praktyczną. Myślę, że na miarę naszych możliwości wszystkich dróg powiatowych nie 

wyremontujemy, choćbyśmy się tutaj nie wiem jak wszyscy nawzajem zapewniali i to nie jest 

zarzut do Was. Tak po prostu jest. To co Pani Starosta powiedziała jest racjonalne. Szlaki 
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łączące, ilość beneficjentów i tak dalej i tak dalej. Ja ten punkt widzenia prezentuję od dawna i 

ja go podzielam, zgadzam się z tym. Natomiast chciałem zapytać o inne zagadnienie, mniejszej 

rangi, ale myślę, że istotne dla wszystkich mieszkańców Powiatu Gryfińskiego, czyli  

o cząstkową naprawę dróg - czyli tą, która polega na uzupełnieniu tych ubytków, które są  

w standardzie fatalnym. Wczoraj po mszy świętej w kościele w Pniewie podszedł do mnie 

mieszkaniec i zapytał mnie co się dzieje z drogą pomiędzy Szczawnem a Pniewem, bo dojeżdża 

do kościoła, ale mówi chyba przestanę przyjeżdżać, bo po prostu ledwo dojechałem. Ta droga 

rzeczywiście jest w złym stanie technicznym i trudno ją też utrzymać. Pytałem Arka Durmy 

czy to jest droga powiatowa czy to jest droga gminna. Szczerze mówiąc nie pamiętam, która to 

jest droga. Pan Naczelnik mi powiedział, że jest powiatowa, ale nie traktuję tego jako zarzut, 

bo tych potrzeb też jest mnóstwo, ale rozpoczyna się wiosna. Mam nadzieję też, że będziemy 

porządkowali te rzeczy i też proszę nie upierając się o to, żeby to robić akurat konkretnie  

i wyłącznie na tej drodze, bo potrzeb jest ogrom. Państwo Radni też na pewno takie uwagi mają. 

Więc, co do Schwedt, liczę na to, że od jutra przestaną nas zatruwać, to tak w formie oczywiście 

żartobliwej, ale musimy być skuteczni. Naprawdę wygląda to już na lekceważenie strony 

polskiej, przy ewidentnym przekraczaniu norm. Ludzie też nie potrafią zrozumieć, dlaczego 

jeden podmiot gospodarczy podejrzewany też o związki z biznesem rosyjskim może sobie 

przekraczać normy przy granicach Rzeczypospolitej, a polski podmiot gospodarczy, który 

mógłby funkcjonować jeszcze wiele lat i jest Elektrownią Dolna Odra, z wyimaginowanych 

zupełnie przyczyn nadmiernej emisji CO2 będzie być może w tym roku zamknięty. Proszę Was 

o skuteczność w tej sprawie i jeśli trzeba uruchamiać kolejne kanały liczę na to, że będziecie 

skuteczni w tym zakresie.  

 

Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że może nastąpiło takie 

niezrozumienie. Stanowisko, o którym mówiła Pani Starosta, ono nie jest prośbą, tylko 

bierzemy udział w konsultacjach, ponieważ obecnie trwają konsultacje i to nasze pismo jest 

żądaniem i jest głosem w konsultacjach, które może być wzięte pod uwagę albo nie. Pani 

Starosta też nie powiedziała, że ono zostało złożone również w języku angielskim, które trafiło 

do podmiotu, który te konsultacje prowadzi przed wydaniem decyzji. Czyli zwróciliśmy się do 

urzędu konkretnie niemieckiego, który za to odpowiada. Generalnie uważamy, że powinny 

również wystąpić gminy, robiąc swoje analizy, czyli konkretnie Gminy np. Chojna, 

Widuchowa - akurat to zrobiła, Gmina Gryfino. W tym stanowisku wymieniliśmy te podmioty. 

Jeżeli to stanowisko będzie nie uwzględnione, to co możemy zrobić? Prawdopodobnie 

wystąpimy oczywiście do odpowiedniej komórki Unii Europejskiej, która zajmuje się 
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rozpatrywaniem skarg w zakresie szkód w środowisku w rejonach transgranicznych. Także 

chciałem sprostować, że nie jest to prośba, tylko jest to działanie, które jest przewidziane 

prawnie. Zajmowaliśmy się dzisiaj Programem Ochrony Środowiska i sami Państwo 

widzieliście, że niestety na terenie naszego Powiatu jest jedna stacja pomiarowa  

w Widuchowej, która nie odnotowuje z żadnej strony przekroczenia tutaj dwutlenku siarki, bo 

tu chodzi o dwutlenek siarki. Dlatego też, jak Państwo  słyszeliście również postulujemy - bo 

tak się niestety dzieje w postępowaniach środowiskowych - aby sfinansowano, bo dopiero i tak 

wtedy możemy wiedzieć, kiedy faktycznie zobaczymy odczyty, czy ktoś nas truje czy nie, aby 

ta sieć stacji pomiarowych została postawiona w rejonie naszych gmin. Oczywiście  

z opracowania powinno wynikać, gdzie one powinny być postawione, czyli w jakich 

odległościach.  W środowiskowych postępowaniach czasami też jest tak, że niestety z różnych 

przyczyn nie mamy wpływu na to, że jakaś instalacja działa i wtedy wchodzą oczywiście 

szkody. Jeżeli Państwo się zapoznawaliście z tym projektem decyzji, który jest przedmiotem 

zwiększenia - miejmy nadzieję, że nie tych jednostek emisyjnych - to tam też jest mowa o 

szkodach, bo te szkody mogą dotyczyć również mieszkańców Niemiec. Tak to wygląda i w tej 

procedurze działamy. Natomiast problem polega na tym, że faktycznie jest dyrektywa unijna, 

która mówi o tym, że z różnych względów, przede wszystkim kosztowych, zamiast właśnie 

tych wszystkich opracowań, budowania nowej instalacji, można administracyjnie zmieniać  

zanieczyszczenia, co naszym zdaniem jest po prostu mimo wszystko obejściem przepisów. 

Chciałem jeszcze jedno zdanie o drogach powiedzieć, bo może to nie wybrzmiało, żebyście 

Państwo też wiedzieli, że my wiemy w jakich kryteriach składać drogi i ten wniosek był jak 

najbardziej poprawny. My złożyliśmy, ponieważ mieliśmy zapewnienie finansowania od 

przedsiębiorcy na całość, złożyliśmy na cały odcinek drogi, na około dwóch kilometrów. 

Natomiast w weryfikacji tego wniosku wskazano nam, że właśnie niestety parametry tej drogi 

muszą być inne, w sensie nośności i szerokości. W związku z tym musieliśmy zrezygnować  

z tego odcinka i wysłano nam sygnał, że te 300 metrów może być okej, po czym się okazało, 

że niestety nie było okej. Także z góry nie składamy wniosków, jeżeli wiemy, że parametry od 

razu nie przejdą, bo to byłaby praca dla pracy.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że chciałbym tylko zasugerować do Pana 

rozwagi, bo możemy przenieść sobie dyskusję na sprawy różne informacje, wolne wnioski.  

W tym momencie znajdujemy się w punkcie sprawozdanie z prac Zarządu Powiatu.  
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Radny Paweł Nikitiński powiedział, że Panie Przewodniczący, ja krótko tylko odpowiem,  

że jeśli powiedzmy źle zrozumieliśmy słowa Pani Starosty, to okej, przyjmuję to. Być może źle 

je zinterpretowaliśmy i ta informacja, którą przekazał Wicestarosta prostuje to, że zajęliśmy 

określone stanowisko w określonej procedurze i taka odpowiedź mnie satysfakcjonuje. Co do 

dróg też przyjmuję to wyjaśnienie.  Dobrze, że powiedzmy działaliśmy w takim trybie w pełni 

odpowiadając też być może na zmienną, która się pojawiła i próbując też skorzystać choćby  

w odrobinę mniejszym zakresie niż pierwotnie chcieliśmy.  

 

XVIII. Interpelacje i zapytania radnych.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że w okresie międzysesyjnym wpłynęła 

interpelacja nr 7/25 Radnego Arkadiusza Łysika dotycząca poprawy bezpieczeństwa na 

drogach powiatowych, którą Radni otrzymali w materiałach sesyjnych (zał. nr 15). Następnie 

zapytał, czy któryś z Radnych chciałby złożyć interpelacje lub zapytania. 

 

Radny Kamil Frelichowski złożył następujące interpelacje:  

1. Interpelacja Nr 8/25 dot. dokonania ponownej analizy zasadności złożenia wniosku 

przez Starostwo Powiatowe do Krajowego Planu Odbudowy w naborze „Inwestycja  

w źródła ciepła- B1.1.1” w kontekście uchwały nr 126/25 podjętej przez Zarządu 

Powiatu w dniu 13.02.2025 r. – zał. nr 16. 

2. Interpelacja Nr 9/25 dot. wiedzy Zarządu Powiatu dotyczącej zaawansowania realizacji 

koncepcji dostaw ciepła dla miasta Gryfina i jednostek organizacyjnych powiatu  

w kontekście uchwały nr 126/25 Zarządu Powiatu z dnia 13 lutego 2025 r. – zał. nr 17.  

3. Interpelacja Nr 10/25 dot. Stanowiska Zarządu Powiatu wobec działań dotyczących 

przywrócenia do struktury organizacyjnej Elektrowni Dolna Odra obecnych bloków 

gazowo-parowych PGE 2050 nr 9 i 10 w kontekście uchwały nr 126/25 Zarządu 

Powiatu z dnia 13 lutego 2025 r. – zał. nr 18. 

4. Interpelacja Nr 11/25 dot. stanowiska Zarządu Powiatu w związku z projektem uchwały 

nr 81/1/25 Sejmiku Zachodniopomorskiego w sprawie pozbawienia kategorii drogi 

wojewódzkiej odcinka byłej drogi krajowej nr 31 w Gryfinie – zał. nr 19. 

5. Interpelacja Nr 12/25 dot. wydania wspólnego komunikatu przez Starostwo Powiatowe 

oraz gminę Widuchowa dotyczącego aktualnych postępów prac inwestycyjnych nad 

poprawą stanu drogi powiatowej nr 1363Z na odcinku przechodzącym przez 

miejscowość Czarnówko – zał. nr 20. 
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6. Interpelacja Nr 13/25 dot. zaawansowania prac Powiatowego Urzędu Pracy oraz 

Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie dotyczących załagodzenia skutków 

społecznych dla regionu gryfińskiego spowodowanych zamknięciem Elektrowni Dolna 

Odra z dniem 31.12.2025 – zał. nr 21. 

 

Radny Grzegorz Dobrowolski złożył następujące interpelacje:  

1. Interpelacja Nr 14/25 dot. uzupełnienia ubytków jezdni na drodze powiatowej nr 1360Z 

Steklno-Włodkowice – zał. nr 22. 

2. Interpelacja Nr 15/25 dot. uzupełnienia poboczy na drodze powiatowej nr 1360Z 

Lubanowo – Babinek – zał. nr 23. 

 

Radny Andrzej Szelążek powiedział, że nie interpelacja, ale zapytanie. Zostajemy w punkcie 

interpelacji i zapytania radnych. Moje pytanie będę kierował do Pana Wicestarosty Wojciecha 

Konarskiego. Ono się wiąże z moim zaproszeniem z bodajże z 23 stycznia do miejscowości 

Godków. Tych zaproszeń dostałem od różnych osób, chyba cztery. Pojechałem na te spotkanie, 

akurat nie wiem, dlaczego, ale zorganizowano je w kościele w miejscowości Godków. 

Odniosłem takie wrażenie, że gdyby spotkanie nie odbywało się w kościele, to zostałbym 

zlinczowany przez mieszkańców Godków. Natomiast zacząłem się dopytywać, ale dlaczego 

akurat te pytania, które były zadawane są skierowane do mnie, ponieważ im w kampanii 

wyborczej obiecywano, że będzie zrobiona droga Godków Osiedle-Godków. To były 

deklaracje złożone przez osoby, które kandydowały do Rady Powiatu Gryfińskiego, więc moje 

pytanie do tych ludzi było następujące - proszę Państwa, ale ja Wam nie obiecywałem nic, 

nawet nie miałem wywieszonego jednego plakatu wyborczego w miejscowości Godków, czyli 

Godków Osiedle. Odpowiedziano mi w ten sposób, że jestem kojarzony z Panem Konarskim  

i ludzie uważają, że…  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że Panie Radny, bardzo bym prosił albo 

skonkretyzować pytanie, albo przenieść tę wypowiedź do punktu sprawy różne informacje.  

W sprawach różnych dyskusja jest jak najbardziej wskazana. 

 

Radny Andrzej Szelążek powiedział, że moje pytanie jest konkretne, ponieważ zostały 

złożone różnego rodzaju deklaracje przed wyborami. Czy Pan Wojciech Konarski ma zamiar 

zrealizować te obietnice przedwyborcze i to pytanie zadaje w imieniu mieszkańców Godków 

Osiedle i Godków Wieś? 
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Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że po pierwsze, ktoś mnie zapytuje, 

jak rozumiem Pan. Pomimo, że nie jestem obowiązany odpowiadać na indywidulane 

interpelacje skierowane personalnie do mojej osoby, bo interpelacje wiemy czego dotyczą, 

opisane są w Regulaminie Rady Powiatu do Statutu, to chciałem przypomnieć, że staram się 

jako Radny osiągać jak najwięcej z tego co po prostu proponuje czy postuluje mieszkańcom. 

Zresztą podobnie jak wielu tutaj Radnych, którzy piszą, że już mój postulat został spełniony. 

Pracę ktoś musi oczywiście po prostu wykonać. Między innymi jednym z moich postulatów 

np. była droga Grzybno. Minęło 8 miesięcy jest zrobiona. Jednym z moich postulatów był 

odcinek drogi w Chojnie - ulica Dworcowa. Również w części postulat drogi Godków Osiedle, 

Godków Wieś też będzie robiony, bo jesteśmy po przetargu. Jak ktoś czytałby szczegółowo 

specyfikację to dokładnie wiedziałby jakie odcinki dróg są robione. Oczywiście, jako Radny 

będę robił wszystko, aby Radę - pomimo że każdy z nas ma jakieś potrzeby - przekonać, żeby 

jak najwięcej na tym odcinku zrobić. Ten odcinek nie dotyczy tylko drogi Godków Wieś - 

Godków Osiedle, ale między innymi dzisiaj był Sołtys z Jelenina, bo droga też jest w ciągu 

Jelenina. Mieszkańcy Mirowa z Gminy Moryń też o tę drogę postulują, ponieważ ta droga ma 

ponad 15 kilometrów. Gdyby nie afera w 2021 r. Polskiego Ładu polegająca na tym, a kto  

z Państwa się  interesował, to pewnie to zna, że środki były rozdysponowane według dowolnego 

uznania. Dlatego mówię afera, ponieważ niezależne instytucje obywatelskie dokonały badania 

do kogo trafiły środki finansowe z Polskiego Ładu I. Chciałem powiedzieć, że w ramach 

Polskiego Ładu I było obiecane, że tych środków finansowych jest tak dużo, że na wszystko co 

złożymy dostaniemy. Powiat Gryfiński złożył trzy wnioski łącznie na kwotę 72 mln zł. 

Sądziliśmy, że jeżeli ktoś patrzy faktycznie na to, że jesteśmy największym powiatem, że mamy 

ponad 630 kilometrów dróg, to przynajmniej nasz środkowy wniosek, który opiewał na kwotę  

28,7 mln zł zostanie uznany. Oczywiście my do 28,7 mln zł musielibyśmy znaleźć jeszcze  

5 procent. W tymże wniosku było tak - Godków Osiedle - Godków Wieś i nie w tym zakresie, 

o którym teraz mówimy, tylko również przejście już przez miejscowość Godków, był 

wyszacowany na kwotę 9 mln zł, tj. jest 2,3 km. Przebudowa drogi Trzcińsko-Zdrój- Gogolice 

na 8 mln zł. Modernizacja nawierzchni drogi do Niesułowa - 1 mln zł. Remont ulicy 

Nadorzańskiej i Grunwaldzkiej w Widuchowej - 1 mln zł. Przebudowa ulicy Jodłowej  

w Chojnie - 2 mln zł. Przebudowa drogi Drzenin – Chwarstnica - 2 mln zł. Budowa chodnika  

w miejscowości Dolsko - 1 mln zł. Przebudowa drogi powiatowej Chełm Górny - 1,7 mln zł. 

Przebudowa przepustów ciągu  drogi Banie-Rów - 3 mln zł. Jeżeli Państwo zapamiętaliście  

o jakie drogi postulowaliśmy, to możecie teraz zobaczyć, że my konsekwentnie  

w kolejnych latach realizujemy to tak jak pozwalają nam programy, m.in. to co było po prostu 
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wcześniej wskazywane. W rezultacie co nam dano w Polskim Ładzie I - na otarcie łez 5 mln 

zł, tylko dlatego, żeby powiedzieć, że przecież każdemu daliśmy. I co robimy? - w tej chwili 

oczywiście robimy ul. Szkolną w Żabnicy. W części też jest robiona ul. Dworcowa  

w Chojnie. Jedynie w Mieszkowicach zmieniliśmy drogę z uwagi na to, że wynagrodzenie 

zaproponowane w przetargu przez wykonawcę znacznie przekroczyło kwotę przeznaczoną na 

to zadanie. Tak wygląda sprawa po prostu dróg.  To jest moja odpowiedź i nie mam zamiaru 

dalej w tym zakresie tutaj składać jakichś wyjaśnień Panu Andrzejowi.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że chciałam się odnieść do tego, co tutaj 

wybrzmiało. Jako Radni musimy wspólnie brać na barki odpowiedzialność za stan dróg, bo 

mieszkańcy od nas tego oczekują. Jak tu siedzimy, to nie chodzi nawet o obietnice wyborcze, 

tylko o zrealizowania tego, co widzimy na drogach, bo my jesteśmy użytkownikami tych dróg. 

I nie możemy się dać wmanewrować w takie dyskusje, że ktoś coś obiecał, a coś nie wyszło.  

Ja powiem szczerze, każdy kawałek drogi, niezależnie której, każdy projekt na drogę mnie po 

prostu cieszy w największym absolutnie aspekcie. Staramy się jako Zarząd konsekwentnie  

z każdej części Powiatu wskazywać odcinki, żeby równoważyć, żeby nie robić dysproporcji  

w Powiecie. Staramy się wybierać odcinki, tak jak tutaj Pan Starosta czytał, nawet te wnioski 

składane w Polskim Ładzie. Zawsze wybieraliśmy odcinki, żeby każdemu coś załatać, bo 

przecież my to widzimy. To jest nasz problem, nas wszystkich. Nie możemy się dać 

wmanewrować właśnie w taką dyskusję - rozliczania nas samych za to, czego nie jesteśmy  

w stanie zrobić. Nie dlatego, że nie chcemy, bo mamy pieniądze i na co innego przeznaczamy. 

Nie, po prostu programy są nie dla nas. Szczerze, z tych 560 km dróg, które są utrzymywane, 

bo jeszcze część mamy dróg leśnych i wychodzi razem ok. 630 km, to nie jesteśmy w stanie 

wskazać dróg do realizacji, do konkretnego programu, ponieważ niestety nasze drogi z klucza 

się nie wpisują. Polski Ład był to program, który mnie zachwycił i rozczarował. Zachwycił 

mnie konstrukcją, bo wreszcie my samorządowcy mogliśmy odpowiedzieć na realne potrzeby 

rzeczywistym działaniem. Nam nie są potrzebne wszędzie drogi o nośności powyżej 11,5 tony, 

szerokości 5,5 metra i właśnie o tym była dyskusja, jeżeli chodzi o ten rządowy program, bo 

kazano nam poszerzyć drogę do tych parametrów i tak dalej. Ten koszt byłby niewspółmiernie 

duży. Nam są potrzebne drogi, nakładki między miejscowościami, nawet z mijankami. Widzę, 

jeżdżę w różne miejsca i widzę mijanki, które też spełniają kryterium takiego poszerzenia,  

a nawet bym powiedziała, że i bezpieczeństwa. Dlatego naprawdę uważam i apeluję o to, że 

gdybyśmy mieli chociażby dochody własne, to moglibyśmy powiedzieć, że przeznaczamy to 

na drogi, można byłoby to zrealizować. Natomiast Polski Ład o tyle mnie rozczarował, że jako 
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sama taka konstrukcja my mogliśmy wybrać to, co jest realnie potrzebne, o tyle niestety nie 

przypadło to w udziale Powiatowi Gryfińskiemu i uważam, że nie tak powinny być dzielone 

środki. Środki na drogi powinny być do kilometrów dróg, którymi dysponujemy. Patrzę  

z zazdrością na inne powiaty, którym udało się zrealizować dużo więcej zadań, a mają dużo 

mniejszą sieć dróg, a my jako największy powiat ziemski po prostu niestety zostaliśmy 

pominięci. Liczę na to, że pojawią się jakieś programy, dlatego że nie wyobrażam sobie, że nie 

będzie próby rozwiązania systemowego problemu. Natomiast naprawdę naszą rolą jest tutaj 

przede wszystkim dbanie o bezpieczeństwo i wspólne działanie w zakresie tego, żeby tę 

sytuację w miarę naszych możliwości poprawiać.  

 

Radny Paweł Nikitiński zapytał, czy to rozsądne jest krytykować program Polski Ład tylko  

z tego powodu, że do tej jednostki samorządu terytorialnego wpłynęło 5 mln zł. Już nie będę 

wchodził w szczegóły i nie będę się wyzłośliwiał, bo nie w tym rzecz. Niektóre jednostki 

samorządu terytorialnego przystępowały do wszystkich edycji, inne przystępowały do 

wybranych. Czekam na to, żeby była choćby w proporcji taka inicjatywa, która spowoduje 

wpłynięcie takiego strumienia pieniądza do samorządu, jaki wpłynął w tamtych latach. Zadaję 

pytanie, czy to rozsądne, więc odpowiadam sobie poniekąd.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że Panie Radny Pawle Nikitiński, ja 

znam Pana możliwości zinterpretowania pytania tak, aby pasowało do punktu, w którym się 

znajdujemy. Natomiast bardzo proszę, przenieśmy tę dyskusję, jeśli jest dyskusja potem  

w protokole po prostu wygląda to niepoważnie, kiedy w punkcie interpelacje,  zapytania 

radnych, trwa dyskusja, która miałaby się odbyć gdzie indziej.  

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że pójdę za Pana sugestią, bo to jest raczej mój apel, 

podobnie też z tym co powiedział Pan Andrzej Szelążek, ja też byłem na tym spotkaniu. 

Powiem tylko krótko, nikogo nie zamierzam z tego tytułu denerwować, ale widziałem gniew, 

naprawdę, głęboki, nawet nie niezadowolenie. Byłem też na wielu spotkaniach jako 

samorządowiec i widziałem niezadowolenie, widziałem czasami też jakieś przejawy niechęci. 

Tu był naprawdę gniew. Przyjmuję też wyjaśnienia, które złożył Wojciech Konarski jako 

Radny Powiatu Gryfińskiego. Natomiast te wszelkie wyjaśnienia, przede wszystkim muszą się 

spotkać z reakcją samych mieszkańców i z konfrontacją z nimi samymi. Z troską się do tego 

odnoszę, bo rzeczywiście Andrzej Szelążek ma rację, to nie jest tylko niezadowolenie, to nie 
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jest tylko dezaprobata, to jest gniew. Byłem na tym spotkaniu, mimo, że to nie mój okręg 

wyborczy i mam nadzieję, że będziemy szukali rozwiązania dla tej sprawy.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że czeka na pytanie Radnego. 

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że czy to rozsądne? 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że Panie Radny Andrzeju Szelążek 

rozumiem, że chce się Pan odnieść, ale czy będzie Pan zadawał pytanie. W dalszym ciągu 

pytam, czy chce Pan wziąć udział w dyskusji? Bo jeśli tak, proszę uprzejmie.  

 

Radny Andrzej Szelążek powiedział, że odniosę się oczywiście do tej wypowiedzi Pana 

Wicestarosty. Kiedy mi zadawano te pytania, podobnie odpowiadałem jak tutaj Pan Starosta 

Wojciech Konarski. Mówiłem o tym, że powiat ma 650 km dróg, że są rzeczywiście drogi 

robione po całym Powiecie, co usłyszałem - nas to nie obchodzi. Wręcz z agresją, my mieliśmy 

obiecane, myśmy zostali zrobieni w durnia. Więc pytam się, dlaczego te pytania akurat padały 

w moją stronę. Odpowiedź Pana Wicestarosty, który mówi, że więcej nie będzie odpowiadał 

Radnemu Andrzejowi Szelążkowi. Pan, Panie Wicestarosto nie odpowiada Radnemu 

Andrzejowi Szelążkowi, tylko mieszkańcom osiedla Godków i wioski Godków. Pełnię rolę 

drugorzędną, jestem tylko nośnikiem pytań, które mają do Pana mieszkańcy Godkowa. Moja 

prośba jest taka, żeby Pan spotkał się z tymi mieszkańcami, niech oni nie wylewają tej swojej 

frustracji akurat na moją osobę, bo nie byłem ani radnym w poprzedniej kadencji i nie 

obiecywałem nic tym ludziom. Dlatego moje pytanie jest następujące - kiedy Pan spotka się z 

mieszkańcami Godkowa Wieś i Godków Osiedle. 

 

Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że spotkanie - dialog 

przeprowadziłem na swoim profilu społecznościowym - Inicjatywa samorządowa Wojciech 

Konarski, 2200 wizyt, odpowiedziałem na wszystkie pytania społeczności Godkowa. Łącznie 

z tym, że gdyby to potraktowali jako obietnicę, to pewnie powinienem tam dostać w czasie 

wyborów 400 głosów. Chyba to tak nie jest, że post był obietnicą. Informacja o rozpoczęciu 

inwestycji dotyczyła 2 zadań – Wisław Gm. Moryń i Godków Gm. Chojna. Ta pierwsza została 

już zrealizowana. Na te zadania przeznaczyliśmy 5 mln zł. Gdyby przetargi wyszły korzystnie, 

to może akurat inwestycja dotycząca Godków Wieś, Godków Osiedle byłaby robiona  

w większym zakresie. Priorytetem akurat była inwestycja w Gminie Moryń, w m. Wisław, 
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który po prostu czekał dłużej. Uważam, że przez rok tej kadencji uczestnicząc w Radzie,  

w pracach Zarządu zrobiłem wiele postulatów, które wcześniej zgłaszałem.  

 

Radny Hubert Krysiak powiedział, że może nie do końca pytania, tylko chciałbym już  

z Państwem spuentować.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że właśnie zaznaczam, że zadajemy 

pytania. W tym momencie znajdujemy się w formule zadawania pytań, na które później 

otrzymujecie Państwo odpowiedzi na piśmie. Starostwo przygotowuje Państwu odpowiedź na 

piśmie, więc bardzo proszę o szanowanie nie tylko siebie nawzajem, ale też pracy urzędników, 

którzy muszą Państwu odpowiedzieć na te pytania.  

 

Radny Hubert Krysiak powiedział, że w takim razie zadaję pytanie. Panie Starosto jeszcze na 

przełomie roku 2024-2025, w momencie, kiedy było już po postępowaniu przetargowym, które 

zakończyło się w czerwcu, pytałem Pana o tę drogę na przełomie listopada-grudnia,  

czy faktycznie ta inwestycja jest zagrożona? Potwierdził mi Pan tutaj, że inwestycja będzie 

zrealizowana, wiedząc już, że jest po przetargu. Powiedział mi Pan, że będzie od Godkowa do 

Godkowa droga zrealizowana z wyłączeniem samej wsi, więc stąd też powstała frustracja 

właśnie mieszkańców, bo taką informację im przekazałem. To było na posiedzeniu jednej  

z komisji, więc mija się Pan z prawdą.  

 

Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że Panie Radny, Pan ode mnie 

oczekuje, że jestem jak komputer kwantowy, że Pan zadaje pytanie, a jestem w stanie Panu 

odpowiedzieć precyzyjnie na pewno co wiem. Jutro Pan mnie zapyta o służbę zdrowia  

i oczekuje Pan, żebym odpowiedział Panu, ile lekarzy pracuje. Proponowałbym Panu, bo Pan 

jest młodym Radnym, aby zamiast wpisywać szybko informacje to je weryfikować, jeżeli ma 

Pan wątpliwości. Może tak jest jak Pan teraz mówi, że powodem tej frustracji są Pana 

informacje, które warto po prostu sprawdzać. Chciałem Panu też przypomnieć, że na przykład 

jedną z informacji, którą zapewne Pan zamieścił, że nie będzie nowej komendy powiatowej 

straży pożarnej. Zarząd jest od tego, zresztą tak jak wszyscy Radni, aby po prostu rozwiązywać 

problemy, także nie ma czasami co stawiać kropki nad „i” tylko trzeba po prostu sprawdzać. 

Zresztą powiem tak, ja rozumiem, że najlepiej się zapytać, ktoś coś powie i od razu puścić to 

w eter - bo jestem pierwszy, to ja jestem realizatorem i dla mnie ordery. Natomiast oczywiście 

jak coś się wali, no to kto inny ma być po prostu winnym. Z jakiegoś powodu, to Państwo 
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zostaliście zaproszeni na spotkanie do Godkowa jako władze i odpowiedzialni za realizację  

i decyzję, można to przecież zweryfikować. Wszyscy czytamy Internet i przekazana przez 

Państwa informacja była taka w stosunku do innych osób, ale również i do mieszkańców myślę, 

że powiatu gryfińskiego nie fair. Nagle się okazało, że radni powiatowi bawią się na 

„Bocianach”, a my tutaj wykonujemy taką pracę i nawet po Pana uśmiechu widzę, że było to 

takie zagranie poniżej pasa. Także bądźmy wobec siebie po prostu fair, ponieważ „Bociany”, 

mają swoją tradycję i przecież to nie było tak, że zaproszenie na „Bociany”, czy w ogóle 

organizacja Bocianów nie była „za pięć dwunasta”. O tym, kiedy one są widzieli po prostu 

wszyscy. To jest pokazywanie, że o ci się bawią, a my jesteśmy po prostu super lepsi. To jest 

po prostu tak zwykle po koleżeńsku przykre. No i tyle. Natomiast oczywiście do błędów się 

przyznaję. Jeżeli jest tak jak Pan mówi po prostu za szybko powiedziałem, a Pan za szybko 

napisał. Natomiast nie mówię czegoś, żeby powiedzieć, bo to tak miało być, tylko po prostu tak 

to co powiedziałem tak to po prostu rozumiałem i pamiętałem. Ta dokumentacja obejmuje 

szeroki po prostu zakres. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że jeśli ktoś w tym punkcie chce jeszcze 

zabrać głos to zachęcam do tego, żeby użyć formuły na piśmie, ponieważ ja już nie udzielam 

głosu w tym punkcie. Interpelacje i zapytania radnych. Kto chciał interpelację złożył, zapytanie 

zadał i uważam, że wielu z Państwa w tym momencie tego punktu nadużyło.  

 

Ścieżka dostępu w Biuletynie Informacji Publicznej Starostwa Powiatowego w Gryfinie: 

zakładka – Praca Rady i Zarządu, następnie zakładka - Interpelacje i zapytania wraz  

z odpowiedziami, VII Kadencja Odrodzonego Samorządu Powiatowego, IX sesja Rady Powiatu 

w Gryfinie. 

 

XIX. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że Radni w materiałach sesyjnych 

otrzymali: 

1. Odpowiedź Naczelnika Wydziału Gospodarki Nieruchomościami i Nadzoru 

Właścicielskiego na interpelację nr 1/25 Radnego Kamila Frelichowskiego – zał. nr 24. 

2. Odpowiedź Naczelnika Wydziału Zarządzania Drogami na interpelację nr 2/25 Radnej 

Anny Pastuły i Radnego Kamila Frelichowskiego – zał. nr 25. 
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3. Odpowiedź Naczelnika Wydziału Zarządzania Drogami na interpelację nr 7/25 

Radnego Arkadiusza Łysika – zał. nr 26. 

 

XX. Sprawy różne, informacje, wolne wnioski.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych zapytał, czy w tym punkcie ktoś z Państwa chciałby 

zabrać głos.  

 

Radny Jerzy Zgoda powiedział, że tylko w jednym zdaniu chciałbym się odnieść do tej 

dyskusji dotyczącej Godkowa. Oczywiście sytuacja jest znana i temat jasny i czytelny, 

natomiast takich sytuacji każdy z nas mógłby na dzień dzisiejszy powiedzieć 2, 3 czy 4. Takie 

miejscowości jak Godków i takie drogi dojazdowe do miejscowości są wszędzie i jest kwestia 

nasza, żebyśmy nie skłócali nas, mieszkańców i prowadzili do właśnie ostrych wymian, bo to 

do niczego nie prowadzi. Natomiast łagodzenie tych sytuacji i informowanie jaka jest 

faktycznie sytuacja to jest nasza rola, bo to wpływa na naszą pracę i sytuację, którą mamy 

później w relacjach z mieszkańcami.  

 

Radny Andrzej Szelążek powiedział, że mam pytanie do Pani Starosty albo może nawet do 

całego Zarządu, bo w sumie doszły do mnie takie informacje, że starości mieli przeprowadzone 

szkolenia w sprawie przyjmowania imigrantów i czy Pani lub ktoś z Zarządu Powiatu był na 

tego typu szkoleniu.  

Starosta Gryfiński Ewa Dudar zapytała, w celu doprecyzowania, od kogo doszły te 

informacje. 

 

Radny Andrzej Szelążek odpowiedział, że z mediów. 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar  powiedziała, że nie wiem z jakich, bo żadnych takich szkoleń 

odnośnie imigrantów w ogóle nie było. Oczywiście są planowane szkolenia, ale to są z zakresu 

bezpieczeństwa. Są  to typowe szkolenia z zakresu zarządzania kryzysowego, Wyższe Kursy 

Obronne, więc to są typowo zadania tego typu. Absolutnie nie potwierdzam żadnego 

zaproszenia. Na oczy nie widziałam w tym zakresie, nie potwierdzałam, nie uczestniczyłam. 

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że kontynuując sprawę Godkowa cytuję swój fanpage 

Radnego Powiatu Gryfińskiego z tego spotkania – „Zawsze blisko ludzi w Godkowie  

o ważnych dla mieszkańców sprawach”. A teraz w innych sprawach w wolnych wnioskach  
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i informacjach. Jestem w samorządzie już dosyć długo, pewnie nie tak długo jak niektórzy  

z Państwa i potrafię rozróżnić, kiedy sytuacja przynajmniej mam takie wrażenie, że potrafię 

rozróżnić, kiedy sytuacja jest trudna, oczekiwania mieszkańców są ważne, ale trudne do 

spełnienia i wtedy, kiedy blisko jest też głębokiego niezadowolenia. Mówię to w dalszym ciągu 

jeszcze w kontekście Godkowa, bo nie chcę nikomu z tego tytułu ustawić zarzutów. Moje 

zdanie jest takie, choć nie jestem z tego okręgu wyborczego. Ta droga powinna być zrobiona 

właśnie z tego powodu, o którym powiedział sam Wicestarosta Konarski. Bo to jest 

infrastruktura łącząca. Łącząca także dwie gminy. Ludzie, którzy przyszli na spotkanie i to też 

dla mnie było nieco, może niebulwersujące, ale trudne, że to napięcie, mimo że spotkanie było 

w kościele, było naprawdę ogromne. Widać było, że nawet to święte miejsce nie powoduje 

jakiejś głębokiej refleksji, emocje były po prostu wysokie. Udało nam się nad tym, wbrew temu 

co też Państwo mówicie, zapanować i staraliśmy się reprezentować Powiat Gryfiński czy Radę 

Powiatu Gryfińskiego raczej racjonalnie, uznając rację mieszkańców. Ja i Hubert Krysiak nie 

jesteśmy przedstawicielami tego miejsca, ale to jest jedna z ważniejszych spraw, o której 

powinniśmy dyskutować dalej. Kontynuując to o co zapytał Pan Andrzej Szelążek, chciałem 

zapytać o to, czy do Zarządu Powiatu Gryfińskiego wpłynęła jakakolwiek korespondencja, 

która miałaby przygotowywać naszą jednostkę samorządu terytorialnego do ewentualnego 

wskazywania miejsc, w których mieliby się znajdować migranci w ramach przyjętego paktu 

migracyjnego w grudniu 2023 roku, bo tak to się stało i trzeba to nazywać po imieniu, bo tak 

jest. Chciałbym jednocześnie poprosić w przypadku, jeśli odpowiedź jest negatywna, żebyśmy 

niezwłocznie po tym, kiedy taka korespondencja wpłynie lub będą podejmowane jakiekolwiek 

kroki celem angażowania Powiatu Gryfińskiego w przyjmowanie migrantów czy z tej puli, 

która ma być jeszcze przed realizacją paktu migracyjnego, z czym Państwo nie do końca 

chcecie się pogodzić, obyście mieli rację. Obyście mieli rację i obym to ja się mylił i obyśmy 

to my się mylili, że te zamierzenia, które są kolportowane i zapowiadane przez rząd Republiki 

Federalnej Niemiec nie wejdą w życie. Będzie bardzo dobrze. Więc proszę o odpowiedź na 

takie pytanie, bo już wiem, że Pani Starosta czy członkowie zarządu nie brali udziału w takich 

spotkaniach, na których to omawiano. Natomiast wiemy, że w Polsce przygotowywanych jest 

49 centrów, które mają tych migrantów w ramach realizacji paktu migracyjnego przyjąć. Nie 

mam takiej wiedzy, żeby którykolwiek z tych ośrodków miał być na terenie Powiatu 

Gryfińskiego. Wiemy, że jest taki ośrodek przygotowywany w Szczecinie i w Koszalinie. 

Natomiast mamy też informację, że do niektórych jednostek samorządu terytorialnego trafiają 

zapytania o możliwości przyjmowania na ich terenie także migrantów w ramach paktu 

migracyjnego. Sprawa jest poważna (pismo znak: BRZ.0002.9.2025.MR stanowi zał. nr 27). 



 

81 

 

Kontynuując myśl Pana Andrzeja Szelążka odpowiadam też na zapotrzebowanie opinii 

publicznej, na odpowiedź władz wszelkiego szczebla o tym, jak sprawy się mają. Jeśli jest tak, 

że Państwo nas za chwilę poinformujecie o tym, że takiej korespondencji nie ma, zaproszeń do 

współdziałania w tym zakresie Powiatu Gryfińskiego nie ma i nie bierzemy udziału w tym 

procesie, no to ja będę po części usatysfakcjonowany w tym zakresie dotyczącym naszego 

Powiatu, bo oczywiście nie w całym. I to jest drugie zagadnienie. Trzecie zagadnienie, które 

jest dla mnie wyjątkowo kłopotliwe, bo staram się być w życiu legalistą i wiem, że wielu  

z Państwa też do tego tak podchodzi. Natomiast w materiałach, które dzisiaj Radni dostali, 

znalazł się także materiał wyborczy jednego z kandydatów na prezydenta. Ja nie będę 

wymieniał nazwiska tego kandydata, bo nie chcę też złamać zakazu, o którym mówi ustawa 

Kodeks wyborczy. Szanowni Państwo, gdyby to był list, który kieruje samorządowiec do 

samorządowca, to ja bym to przyjął, ale biorę ten materiał, nie będę go pokazywał do kamery, 

bo nie chcę też robić z tego większego zagadnienia. Na tym liście niestety znajduje się 

informacja, że sfinansowano z Komitetu Wyborczego Kandydata na Prezydenta RP. Nie róbmy 

tego. Zostawmy to. Kiedyś, kiedy zaczynałem swoją aktywność w życiu publicznym,  

też w Starostwie Powiatowym, wtedy jednemu z członków zarządu zwróciłem uwagę na to,  

że materiały wyborcze kogokolwiek w urzędach znajdować się co do zasady nie powinny. 

Nieważne którego to kandydata dotyczy, trzymajmy pewien standard i czy to będzie ten 

kandydat, czy każdy inny. Celowo nie wymieniam też imienia i nazwiska tego kandydata, żeby 

go w żaden sposób nie dyskredytować, ale z pewnym niedowierzaniem przyjąłem ten materiał, 

który nam przedłożono, bo to jest ewidentnie materiał wyborczy. Mam nadzieję, że będzie to 

potraktowane jako pewna przestroga i też nauczka na przyszłość, żeby kampanii wyborczej, ani 

nawet cienia kampanii wyborczej na terenie urzędów, a jesteśmy na terenie urzędu, którym jest 

starostwo powiatowe nie prowadzić.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że pozwoli Pan, że odniosę się do tej 

korespondencji, która przyszła na skrzynki Państwa Radnych. Nie ma w tym krzty zdziwienia, 

ponieważ każdy podmiot w tym kraju może do każdego z Państwa złożyć jakąkolwiek 

korespondencję, w tym m.in. kandydaci na Prezydenta RP. Ja nie oceniam, czy jest to dobry 

czy zły pomysł. I tak jak Pan powiedział, to co Pan przytoczył, tak właśnie zastanawiam,  

a może to jest część strategii wyborczej, żeby właśnie na każdej sesji Rad Powiatów właśnie to 

nazwisko padło. Jeśli tak, to pomógł Pan sprawie.  

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że nie padło i zrobiłem  to celowo Panie Przewodniczący. 
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Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że do każdego z Państwa może taka 

korespondencja wpłynąć i jest to wolna wola wszystkich podmiotów w tym kraju. Proszę 

uprzejmie, kto chciałby zabrać głos w tym momencie?  

 

Radny Kamil Frelichowski powiedział, że w woli uzupełnienia do wniosku Radnego 

Szelążka. Właśnie na szkoleniach w Akademii Pożarniczej Starostów pojawiło się ćwiczenie 

wśród całego zestawu na tym trzydniowym zjeździe, gdzie starości mieli zaplanować przyjęcie 

200 migrantów z Syrii i to było ogłaszane w mediach m.in. w TVP i pewnie o to chodziło 

Radnemu Andrzejowi Szelążkowi. W związku z tym, że Pani jeszcze tam nie pojechała, to nie 

może Pani odpowiedzieć na to pytanie, czy było takie ćwiczenie.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że teraz mam trzydniowe szkolenie w Łukęcinie, 

potem mam następne czterodniowe w Warszawie z zakresu bezpieczeństwa. Niestety jesteśmy 

szykowani w tym zakresie dosyć ostro. Natomiast ja powiem tak, gry symulacyjne oczywiście 

się odbywają. Ja nie wiem, czy zamiarem było wskazanie, że są to po prostu migranci, czy ktoś 

sobie powiedział z Syrii i od razu my sobie tak, a może z Ukrainy, a może raczej tutaj w innym 

kierunku to idzie, bo o tych planach na razie nie będę mówić, ale jakby scenariusze z nami są 

na takich zajęciach ćwiczone w ramach tak zwanych gier decyzyjnych. Jakby mogło się pojawić 

takie ćwiczenie, natomiast absolutnie, bynajmniej w tych zajęciach, w których ja brałam udział, 

nie wybrzmiało, że jest to realizacja właśnie tak jak wybrzmiewa na naszej dzisiejszej sesji 

jakiegoś ruchu migracyjnego, to raczej nie w tym kierunku. Być może po prostu źle 

sformułowano zadanie, ćwiczenie, a może to nie wybrzmiało tak jak chociażby dzisiaj moje 

stanowisko, które chciałam przedstawić odnośnie rafinerii PCK, które było po prostu naszym 

głosem w konsultacjach, czyli w działaniu, które ustawowo jest po prostu przewidziane dla 

jednostek samorządowych albo zainteresowanych stron zagadnieniem. Natomiast  

z ciekawością się przyjrzę, jakie gry decyzyjne będą, bo też przypominam sobie jako rodzic 

różne zadania matematyczne, które po prostu też były szeroko w mediach społecznościowych 

komentowane jako takie, które nie powinny w ten sposób być formułowane. Być może to po 

prostu z nieostrożności, nie wiem, ale będziemy jak najbardziej w tym zakresie czujni.  

 

Radny Grzegorz Dobrowolski powiedział, że chciałbym się odnieść do odpowiedzi na moje 

zapytanie z dnia 16 stycznia 2025 r. - „Odpowiadając na Pana zapytanie na VIII sesji Rady 

Powiatu Gryfińskiego w dniu 16 stycznia 2005 r. informują, że szacunkowy koszt budowy 

chodnika w ciągu drogi powiatowej numer 1422 Z Babinek-Żarczyn w miejscowości Babinek 
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wynosi 100 tys. zł brutto. Nadmieniam, że w budżecie powiatu na 2025 r. zaplanowane zostały 

środki finansowe na zadania inwestycyjne realizowane przy współpracy z gminami. Wskazana 

przez Pana propozycja zostanie zatem przedstawiona wójtowi gminy przy ustaleniu priorytetów 

na bieżący rok w zakresie wspólnych inwestycji drogowych”. Dzisiaj zapytałem Pana 

Naczelnika w związku z tą odpowiedzią i powiedział mi, że właśnie był Pan Wójt razem  

z Wicewójtem Arkadiuszem - radnym powiatu i jako priorytet zgłosili jakąś inwestycję  

w Dłusku Gryfińskim. Czy Zarząd Powiatu byłby skłonny przychylić się do tego 

przedsięwzięcia z uwagi na to, że na to zadanie mieszkańcy przeznaczyli z funduszu sołeckiego 

7 tys. zł i wiadomo, że też pewnie Gmina będzie partycypowała w tych kosztach? Czy jeszcze 

można byłoby do tej inwestycji, jak gdyby wrócić celem realizacji tego zadania? 

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar odpowiedziała, że Pan Naczelnik poruszył temat tych 

środków, które mamy zabezpieczone na współpracę z gminami, bo tak faktycznie jest. 

Natomiast oczywiście my, jako że interpelacja wpłynęła w tym zakresie przekazaliśmy 

informację rozmawiając z wójtem gminy Banie - że jest tutaj sugestia. Oczywiście musimy się 

przygotować do każdej inwestycji, gdzie my między powiatem a gminą podpisujemy 

porozumienie. Wtedy dotacja częściowa jest przekazywana i można takie zadanie zrobić. 

Natomiast wójtowie, burmistrzowie też mają swoje pomysły, zadania, które uważają, że być 

może w pierwszeństwie powinny być zrealizowane. Ja bym tutaj jeszcze nie do końca 

przesądzała, bo  jest teraz ogłoszony przetarg  i być może będzie np. mniejszy koszt. Zdarzają 

się też takie sytuacje, tym bardziej, że teraz rynek drogowy trochę odpoczywa, bo jakby tych 

zadań do realizacji nie ma zlecanych zbyt wiele, więc być może do tego tematu jeszcze 

wrócimy. Potwierdzam, że wskazali inne zadanie, które ich zdaniem jest tutaj ważniejsze. Jako, 

że my podpisujemy wtedy takie porozumienie z gminą, decyduje wójt, burmistrz o tym, na 

jakie zadanie chce w pierwszej kolejności przeznaczyć środki finansowe. Natomiast ja bym 

jeszcze nie przesądzała, bo to były rozmowy dosyć wstępne. Natomiast my wspomnieliśmy o 

złożonym zakresie, jeżeli chodzi o chodnik, bo akurat skorzystaliśmy z okazji, że Panowie u 

nas tutaj byli.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych ogłosił przerwę w obradach, która trwała do godz.  

20:02. 

 

Radny Kamil Frelichowski złożył wniosek do Przewodniczącego Rady Powiatu o zaproszenie 

na kolejną sesję, wzorem Rady Miejskiej w Gryfinie, strony społecznej Elektrowni Dolna Odra 
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celem przedstawienia informacji dot. aktualnej sytuacji pracowników Elektrowni, sprawy 

dostaw ciepła i samej Elektrowni (pismo znak: BRZ.0002.9.2025.MR stanowi zał. nr 28). 

 

Radny Hubert Krysiak powiedział, że chciałbym dokończyć dialog z Panem Starostą, tak jak 

Pan Przewodniczący prosił, żeby to było w wolnych wnioskach. Przejrzałem swój profil 

odnośnie komendy powiatowej i „Bocianów”. Jak najbardziej przyznaję się do błędu, jeżeli 

chodzi o „Bociany”. Biorę krytykę na klatę. I jedynie co mogę tutaj powiedzieć, że to było 

bardziej w dobrej wierze niż może aż tak mocno atakujące. Może każdy inaczej z nas to 

rozumie. Jeżeli chodzi o kwestię budowy komendy to nie jest tak, że ogłosiłem światu, że tej 

komendy nie będzie. Zaznaczyłem, że liczę bardzo na to, że ta komenda powstanie i fakt 

podpisania ostatnio listu intencyjnego w tej sprawie nie jest jednoznaczny z tym, że ta komenda 

zostanie faktycznie wybudowana, bo program modernizacji na lata 2025-2028 nie uwzględnia 

na tę chwilę budowy JRG. Być może uda się pozyskać środki finansowe z innych źródeł na ten 

cel. Niemniej jednak na pewno nie wprowadziłem opinii publicznej w błąd.  

 

Radny Paweł Niklitiński powiedział, że  szczerze mówiąc  nie konsultowałem tego, być może 

Pan Andrzej Szelążek nie będzie chciał tego zrobić. Natomiast sam zdecyduje o tym czy będzie 

chciał czy nie. Z wielkim ubolewaniem odbieram te rzeczy, które dzieją się w tej chwili i są 

wymierzone także w jednego z naszych Radnych Powiatu Gryfińskiego. Wiele człowiek  

w życiu widział i wiele człowiek w życiu słyszał. Natomiast nic chyba tak nie boli jak próby 

dezawuowania ludzi, którzy całym swoim życiem świadczą o tym, że służą nie tylko swojej 

gminie, swojemu powiatowi, służą krajowi. Nie wiem Andrzej czy będziesz chciał to  

w jakikolwiek sposób skomentować czy też nie, ale czuję się w obowiązku o tym powiedzieć, 

ponieważ po pierwsze w Twoją osobistą postawę życiową nie wątpię i mi przynajmniej niczego 

nie musisz udowadniać, natomiast ta próba uderzenia w Ciebie, która miała miejsce ostatnio  

i która odbiła się bardzo głębokim echem nie może przejść bez mojego komentarza i krytyki 

zachowań, które dotknęły zarówno Ciebie, jak i dwóch innych ludzi związanych w przeszłości 

z lasami państwowymi.  

 

Radny Andrzej Szelążak powiedział, że przede wszystkim rzeczywiście być może 

zastanawiam się czy odpowiadać na to pytanie, ale jak najbardziej powiem tak, odpowiem. 

Dlaczego chcę odpowiedzieć na to pytanie? Między innymi dlatego, że wysokie media zrobiły 

ze mnie bandytę, przestępcę, nawet złodzieja, a do tego jeszcze powiem komentarze po 

ukazaniu się różnych artykułów, między innymi w Gryfinie czy w Gazecie Chojeńskiej. Ja tego 
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nie czytałem, natomiast osoby z którymi się spotkałem akurat poinformowały mnie,  

że komentarze pod tym tekstem rzeczywiście potwierdzają to, że jakbyś rzeczywiście był 

złodziejem, przestępcą. Skąd to się wzięło? Wzięło się to stąd, że 25 lutego miałem być na 

Komisji Rewizyjnej, szykowałem się. Natomiast o godzinie 06:00 do mojego domu weszło 

CBA. Oczywiście nie jest to nic przyjemnego. Dom został otoczony przez funkcjonariuszy 

CBA. Wejście do domu, ludzie uzbrojeni. Trzy i półgodzinne przesłuchanie, przesłuchanie  

i rewizja domu. Od piwnicy po strych. I powiem, że na mnie zadziałało to w taki sposób,  

że byłem jak ściśnięta ryba. Nic mi nie zależało. Tylko bardzo wzruszył mnie płacz mojej 88 -

letniej mamy, która zaczęła krzyczeć do tych funkcjonariuszy, że po raz drugi w życiu przeżywa 

taką sytuację. Pierwszy raz przeżywała, kiedy banderowcy mordowali Polaków na Ukrainie  

i powiedziała, że dzisiaj mając 88 lat, w dzisiejszej Polsce przeżywa to samo. Ja mamę 

uspokajałem, mówiłem mamo uspokój się, ponieważ to są ludzie, którzy przyszli zrobić swoją 

robotę i absolutnie nic nie mam do tych funkcjonariuszy, bo oni po prostu zrobili swoją robotę. 

Ale ta robota polegała na tym, że przeszukania dokonali rzeczywiście w całym domu, nawet  

w budynku gospodarczym, w piwnicy. Przeszukiwali też weki, te które robiliśmy ostatniego 

lata. Skończyło się to tym, że zostałem przez funkcjonariuszy CBA zatrzymany i dowieziony 

do Prokuratury Krajowej w Warszawie. Oczywiście później się dowiedziałem też, że tak 

naprawdę z domu wyjechałem o godzinie dziesiątej, ale media już na paskach o godzinie ósmej 

czy dziewiątej podawały, że zostały aresztowane osoby. Wymieniona była tam moja osoba. 

Niektóre media pokazywały mnie z przepaską na oczach, czyli tak naprawdę traktowano mnie 

jak bandytę i jakiegoś powiem ogromnego złodzieja. I dzisiaj, jak najbardziej, Panie Pawle, 

chcę powiedzieć tutaj Wam wszystkich, żebyście nie mieli po tych doniesieniach medialnych 

wrażenia, że wśród Was jest bandyta i przestępca. Zostałem dowieziony najpierw do szpitala 

w Dębnie, później ze szpitala w Dębnie dowieziony właśnie do prokuratury w Warszawie. 

Oczywiście skuty, wsadzony do klatki takiej jak powiem dla zwierząt. Dwie godziny siedziałem 

w tej klatce, zanim znów zostałem skuty i doprowadzony do prokuratora.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że pozwoli sobie Panu przerwać,  

nie sądzę, aby tutaj ten wywód, abyśmy byli odpowiednim gremium do tego, aby nad tym  

w ogóle problemem dyskutować. To znaczy nie jesteśmy ani sądem, ani służbą, która Pana  

zatrzymała. 

 

Radny Andrzej Szelążak powiedział, że oczywiście.  

 



 

86 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że więc proszę mnie dobrze zrozumieć, 

nie wiem, czy to jest dobry moment na to i ani miejsce do tego, żeby takiej wypowiedzi 

udzielać.  

 

Radny Andrzej Szelążak powiedział, że to co chcę powiedzieć wiąże się też z osobami,  

ponieważ zostały mi przedstawione zarzuty. Spytałem się Pana prokuratora czy zrobiłem coś 

bezprawnie. Pan prokurator stawiając mi zarzuty powiedział, że nie będzie mnie skarżył za  

43 lata mojej nienagannej pracy w Lasach Państwowych. Również nie będzie mnie skarżył za  

bezprawne zatrudnienie człowieka.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że rozumiem ochotę, która powoduje 

Panem i próbuje Pan oczyścić swoje imię. Ja to rozumiem. Natomiast rozumiem tę pobudkę, 

która Panem kieruje, chęć oczyszczenia swojego imienia. Ja to naprawdę rozumiem. Natomiast 

nie jesteśmy prokuraturą, sądem ani kancelarią adwokacką, aby w tym momencie nad tym 

dyskutować. Tak uważam.  

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że  Panie Przewodniczący, z całym szacunkiem do Pana 

mówię teraz absolutnie poważnie.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych odpowiedział, że też jestem poważny.  

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że chciałbym, żeby Pan te słowa też potraktował 

poważnie. Wie Pan, być może  oczekiwanie naszego klubu będzie takie, żebyście Państwo, być 

może Zarząd albo Wasze środowisko polityczne odniosło się do sposobu traktowania Radnego 

z naszego środowiska politycznego. To, co się dzieje w tej chwili z naszym radnym,  

z człowiekiem, który był wieloletnim dyrektorem, w mojej opinii, jako człowieka, który 

funkcjonuje w samorządzie wiele lat jest nie do zaakceptowania. Tak nie wolno postępować. 

Nigdy bym tak nie postąpił wobec oponentów politycznych i dlatego też o tym mówimy.  

Nie jest to błaha sprawa. Jest to bardzo poważna sprawa. Kiedyś wskazywano na infamie. 

Dzisiaj, tak jak powiedział Andrzej przed chwilą, zanim człowiek dostanie nawet cieni zarzutu 

jest publicznie wskazany właśnie przez kolportowanie takich treści. Nie mam takiego 

oczekiwania, żeby w godzinie próby stanęli wokół mnie przyjaciele. Natomiast dobrą praktyką 

jest też i to, że uczciwi ludzie, którzy mają przekonanie o tym, że ktoś jest fałszywie oskarżany 

albo jego dobre imię jest bezpodstawnie szargane, żeby zabrali głos. My też w tym gronie 
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powinniśmy to sobie powiedzieć. Moje zdanie jest takie. Nasz Radny, Radny klubu Prawa  

i Sprawiedliwości, człowiek bezpartyjny, nigdy nie należący do żadnej partii politycznej, 

wzorowy pracownik, jako jeden z dwóch dyrektorów w historii stuletniej Lasów Państwowych 

odznaczony złotym medalem, jako jeden z dwóch. Tylko dwóch dyrektorów stuletniej historii 

zostało uhonorowanych takim wyróżnieniem. Jest w taki sposób traktowany. Nie wiem, czy 

Państwo zadaliście sobie ten trud, ale wczoraj odbywała się jedna komisja sejmowa, na której 

jak na dłoni widać, że wszelkie zarzuty wobec Andrzeja Szelążka są dęte.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych odpowiedział, że Panie Radny rozumiem, natomiast 

nie będę się odnosił do zarzutów, nie będę brał w obronę, bo nie jestem ani stroną, ani sądem, 

ani oskarżycielem, ani adwokatem, tak jak już Panu powiedziałem. I to nie jest odpowiednie 

gremium do tego, abyśmy nad tą sprawą w tym momencie dyskutowali. Chcieliście Państwo 

oczyścić imię swojego Radnego, była to deklaracja z Państwa strony jego uczciwości.  

Rozumiem, mieliście Państwo tą możliwość. W tym momencie ten wątek chciałbym zamknąć. 

I stąd moja prośba, czy uda nam się to zrobić w sposób polubowny i ten wątek zamkniemy,  

czy będę musiał Państwu odebrać głos, bo to nie jest miejsce, ani czas na tę dyskusję. 

 

Radny Paweł Nikitiński powiedziała, że Panie Przewodniczący powiem bardzo krótko.  

Wyrażenie protestów wobec pewnych działań, jak się Panu będzie działa krzywda i ja będę 

przekonany, że ktoś Pana krzywdzi, będę bronił Pana tak samo. Dlatego, że jest Pan Radnym 

Powiatu Gryfińskiego tak jak ja i jeśli ktoś będzie Pana fałszywie oskarżał, mimo że nie  

jesteśmy z tego samego środowiska politycznego, będę Pana bronił, tak jak wszystkich 

pozostałych Państwa. I to jest ważna sprawa.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że doceniam, nie odbieram wagi  

sprawie. Sprawa jest ważna, jest istotna i jest w kręgu zainteresowania opinii publicznej.  

Natomiast dziś znajdujemy się na obradach sesji Rady Powiatu Gryfińskiego, a zatrzymanie 

Pana Radnego Szelążka z tego co rozumiem nie miało związku, jakiegokolwiek związku z jego 

funkcjonowaniem jako Radnego tej kadencji. 

 

Radny Paweł Nikitiński powiedziała, że nie będę szukał zwady i nie będę się upierał,  

natomiast my w naszym środowisku traktujemy tę sprawę poważnie, nie poruszamy jej po to, 

żeby się wykłócać, poruszamy ją po to, żeby uczciwe i rzetelne traktowanie, wzajemność  

w życiu publicznym było standardem, a mamy przekonanie, że tak nie jest. 



 

88 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że dziękuję serdecznie, wyraziliście  

Państwo swoją opinię. Czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos w tej dyskusji? Nie w tej 

dyskusji, tylko nad sprawami różnymi, informacjami, wolnymi wnioskami.  

 

Radny Kamil Frelichowski powiedział, że pismo, które dostaliśmy jest ostemplowane  

stemplem Starostwa z datą, czyli wpłynęło do Starostwa, ale nie ma podpisu osoby  

przyjmującej, nie ma też numeru ewidencyjnego pisma. Zatem wyczuwam tutaj jakąś próbę 

ukrycia wpływu wniesienia tego pisma do starostwa (pismo znak: BRZ.0002.9.2025.MR  

stanowi zał. nr 29). 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych zapytał o jakim piśmie mówimy. 

 

Radny Kamil Frelichowski odpowiedział, że tego kandydata, którego nazwiska nie 

wymieniamy. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że absolutnie rozumiem,  

że to ogłoszenie nie było w żaden sposób profilowane do Państwa i nie przekonało Państwa do 

tego kandydata. Natomiast pracownicy Starostwa nie mają wpływu na to, co do Państwa 

wpływa. 

 

Radny Kamil Frelichowski odpowiedział, że jest stempel. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że jest stempel, bo wpłynęło do Państwa 

to, co mieli zrobić. Mieli nie przyjmować w ciemno, z jakiego powodu?  

 

Radny Kamil Frelichowski odpowiedział, że nie, to nie o to chodzi. 

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że się nie rozumiemy, to proszę  

mi wytłumaczyć. 

 

Radny Paweł Nikitiński powiedział, że chodzi o obieg dokumentu, o instrukcję. Każde pismo, 

które wpływa do każdego urzędu, jest przyjmowane i ta osoba składa zazwyczaj swoją parafkę. 

Radny Frelichowski w tej chwili wyraża wątpliwość, czy tak się stało, bo choć pieczęć urzędu 

jest, to innych czynności w związku z tymi pismami nie wykonano i o to pyta Pan Radny. 
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Przewodniczący Rady Hubert Andrych zapytał, czy chciałby Pan wywołać do odpowiedzi 

kogoś konkretnego, bo ja nie jestem absolutnie władny do tego, żeby Panu odpowiadać w tym 

temacie.  

 

Starosta Gryfiński Ewa Dudar powiedziała, że Wydział Organizacji i Informacji sprawdzi  

to i udzieli odpowiedzi.  

 

Przewodniczący Rady Hubert Andrych powiedział, że jest godzina 20:20 Wydział  

Organizacyjny już nie pracuje od ponad czterech  godzin. W związku z tym odpowiedź zostanie 

Panu udzielona. Czy ktoś chciałby zabrać głos? Następnie Przewodniczący przypomniał  

o obowiązku składania oświadczeń majątkowych według stanu na dzień 31 grudnia roku 

poprzedniego do dnia 30 kwietnia 2025 r. Informację w tym zakresie wraz z drukiem 

oświadczenia majątkowego Radni otrzymali drogą elektroniczną w dniu  

22 stycznia 2025 r. 

  

XXI. Zakończenie posiedzenia. 

 

O godz. 20:20 Przewodniczący Rady Hubert Andrych wobec wyczerpania porządku obrad 

zamknął obrady IX sesji Rady Powiatu w Gryfinie.  
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